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KANDIDACIJSKI POSTOPEK ZA PREDSEDNIKA IS SKUPŠČINE SRS 

Predsedstvo RK SZDL evidentiralo Janeza Zemljariča 
Pod p r e d s e d s t v o m Mitje Ribi 

čiča s e j e v torek. 1. jul i ja sestalo 
predsedstvo repub l i ške konfe
rence S Z D L Slovenije. Poleg 
razprave o ce lodnevn i o snovn i 
joli in n j enem razvoju v p r ihod
nje, so razpravl ja l i p r e d v s e m o 
predlogu koord inac i j skega o d b o 
ra za k a d r o v s k a vprašan ja pri 
predsedstvu R K S Z D L . ki ga j e 
obrazložil Mi loš Prosenc . N a 
kratko p o v z e m a m o vseb ino nje
govega poroči la : 

P redseds tvo C K Z K S j e na seji 
16. j u n i j a letos o b soglasju p r ed 
sednika IS skupšč ine S R S dr . 
Antona Vra tuše men i lo , d a j e 
treba v kadrovsk i sestavi izvršne
ga sveta skupšč ine S R Slovenije , 
vključno s p r e d s e d n i k o m , o p r a 
viti n e k a t e r e s p r e m e m b e in d o 
polnitve. T o j e p o t r e b n o v zvezi s 
p r ip ravami in u resn ičevan jem 
srednjeročnega p l ana , v zvezi z 
e k o n o m s k o stabil izaci jo, ka r b o 
terjalo več o p e r a t i v n e g a dela in 
opera t ivnih posegov v praksi . 

Po sk lepu p redseds tva C K Z K S 
bo sedanj i p r e d s e d n i k izvršnega 
sveta dr . A n t o n Vra tuša , posebe j 

•delal v p redseds tvu C K Z K S za 
hitrejše vkl jučevanje znanos t i in 
znans tveno raz i skova lnega de la v 
naš celotni d r u ž b e n i in g o s p o 
darski razvoj , s p o s e b n i m p o 
u d a r k o m n a e k o n o m s k o stabi l i -
TAcun Še nosebei se bo vkl jučeval 
v s k u p n e n a p o r e za še večjo 

usposobi tev SR Slovenije za k re 
pi tev vses t ranskega sode lovan ja z 
neuvrščen imi in deže l ami v raz
voju, zlasti z večjo iz rabo gospo
darsk ih in d rug ih zmoglj ivost i 
naše r epub l ike . ' 

N a pod lag i vol i lnega pravi ln i 
ka, ki izhaja iz us t avne o p r e d e 
litve d r u ž b e n e g a položaja in vloge 
S Z D L in njenih na log pri izvedbi 
volitev, se v kand idac i j ske p o 
s topke tudi n e p o s r e d n o vključuje 
koordinaci jski o d b o r za k a d r o v 
ska vprašan ja pri p redseds tvu R K 
S Z D L . T a j e o b r a v n a v a l p r e d l o g 
p redseds tva C K Z K S in za m o 
žnega k a n d i d a t a za novega p r ed 
sedn ika izvršnega sveta skupšč ine 
S R S evident i ra l J A N E Z A Z E M 
L J A R I Č A . sedan jega č lana izvr
šnega sveta in reubl i škega sek re 
tarja za no t ran je zadeve . Pri t em j e 
upoš teva l pog lav i tna načela in 
mer i la kad rovske pol i t ike za 
kand id i r an j e o b vol i tvah leta 
1978, o b tem pa tudi to, da se v 
sedanj ih r a z m e r a še posebej za 
ostruje odgovo rnos t izvršnega 
sveta, v sk ladu z n jegovimi p r i 
s to jnostmi , za s tanje v SR Slove
niji, za izvrševanje p redp isov , za 
njegovo k o n t r o l n o - n a d z o r n o 
funkcijo ter za o p e r a t i v n o de lo in 
posege v zvezi z g o s p o d a r s k o 
ustali tvijo in razvo jn imi v p r a š a 
nji. Koord inac i j sk i o d b o r j e so
glasno meni l , da j e ev iden t i r an i 
m o ž n i k a n d i d a t p r i m e r e n , saj j e 

p o z n a n , s p o s o b e n in ak t iven 
d r u ž b e n o p o l i t i č n i de lavec . 

J a n e z Zeml ja r i č je naš rojak, 
rojen 30. dec . 1928 v Bukovcih . 
K S Markovc i in j e d ip lomi r an i 
p ravn ik . Ž e kot mlad f an t j e m e d 
N O B de lova l kot aktivist O F na 
Ptujskem polju. Po osvobodi tv i j e 
bil inš t ruk tor ok ra jnega komi te ja 
S K O J v Ptuju, p o t e m j e de la l pri 

Janez Zemljarič je bil slavnostni 
govornik na pohodu »Po poteh 
revolucije« pri spominskem obe
ležju borcem Lackove čete v 

Mostju, 25 . aprila 1979. 
Foto: M . Ozmec 

O K Z K S v Ljubljani , bil j e di
rek tor Kliničnih boln išn ic v 
Ljubljani , names tn ik republ i ške-
aa sekretar ja za no t ran je zadeve in 
načeln ik s lužbe d r ž a v n e var
nosti . Poleg tega j e opravl ja l vrsto 
poli t ičnih dolžnos t i . Bil j e član 
g lavnega o d b o r a S Z D L in član 
izvršnega o d b o r a G O S Z D L Slo
venije, č lan R K S Z D L in n jenega 
predseds tva , č lan zvezne konfe 
rence S Z D L Jugoslavi je , pos l anec 
organizac i j sko pol i t ičnega zbo ra 
skupšč ine S F R J in opravl ja l več 
d rug ih dolžnos t i . 

Sedaj j e član C K Z K S , izvoljen 
na v VII. m VIII . kongresu Z K S , 
od maja 1978 j e č lan izvršnega 
sveta skupšč ine SRS in republ i šk i 
sekre tar za no t ran je zadeve . Z a 
svoje de lo j e bil od l ikovan z r e d o m 
de la z z la to zvezdo in r e d o m za
slug za n a r o d s s r eb rn imi žark i . Pri 
svojem delu se j e p r e d v s e m uve
ljavil z vrsto o rgan iz i r an ih , us
klajenih in vseb insko d o b r o vo
den ih d r u ž b e n o p o l i t i č n i h akcij . 
M e d d rug im j e z n a n a njegova 
d o s l e d n a de javnos t pri gradnj i 
os rednje s lovenske k u l t u r n e 
us t anove — D o m a I v a n a C a n k a 
rja. Vse to so dovol j t eh tn i in 
d r u ž b e n o utemel jeni razlogi , ki 
zagotavl jajo, da bo tovariš Z e m 
ljarič l ahko uspešno vodil de lo 
izvršnega sveta skupšč ine obč ine 
S R S . 

Z OSREDNJE PROSLAVE V STOPERCAH 

Odkritje spomenika pred osnovno šolo v Stopercah. 

^ mračnem gozdu v Sučju stoji granitna skala v spomin padlim 
•kurirjem. Fato: I.Ciani 

SKROMNO, TODA 
IZREDNO PRISRČNO 
Ptujski o b č a n i so letošnji d a n borca proslavil i v na jman j razviti 

haloški kra jevni skupnos t i S toperce . N a sam prazn ik so se zbra l i 
S tope rčan i , p reds tavn ik i d r u ž b e n o p o l i t i č n i h organizac i j , skupšč ine 
obč ine Ptuj . sosednj ih kra jevnih skupnos t i in brigadirj i M D A Sloven
ske gorice '80 p red o s n o v n o šolo v S tope rcah . Slovesnost s e j e pr ičela z 
g r o m k i m br igad i r sk im p o z d r a v o m , z a t e m pa j e u d e l e ž e n c e m pros lave 
govoril p r e d s e d n i k 0 0 Z Z B N O V Ptuj J a n k o Vogr inec . S p o m i n s k o 
obeležje p a d l i m m e d n a r o d n o o svobod i l n im bo jem je odkr i l p r edsed 
nik kra jevnega o d b o r a Z Z B N O V Stoperce Mar t in Korez . p r e d s e d n i k 
sveta k ra jevne skupnos t i A n t o n G a l u n pa j e opisa l razvoj S toperc in 
okol iških zaselkov od osvobod i tve d o d a n e s . N a slovesnost i j e bi lo 
pode l jen ih 15 občinskih pr iznanj zas lužn im č l a n o m Z Z B N O V . 

Z a t e m so udeleženci pros lave v S tope rcah kreni l i v zaselek Sučje, 
kjer j e bila s lovesnost o b odkri t ju s p o m i n s k e g a obeležja p a d l i m kur i r 
j e m . V g r a n i t n o skalo so vklesane te besede : 

»V tej okolici so 6. 2. 1945 padl i kurirji 4. TV — S postaje«. O 
najtežjih časih naše po lpre tek le zgodov ine in o t ak ra tn ih d o g o d k i h v 
Sučju in okolici j e z b r a n i m p r i p o v e d o v a l Mi rko G o m i l š e k . ed in i 
preživeli kur i r , ki s e j e o b tej pr i ložnost i zahvali l S t o p e r č a n o m , vsem 
d r u ž i n a m in p o s a m e z n i k o m , ki so p o m a g a l i kur i r jem v tistih v iha rn ih 
vojnih časih. Pionirji so o b odkri t ju s p o m e n i k a dali zaob l jubo , da b o d o 
skrbeli za o b e spominsk i obeležji in za grob . k i j e v n e p o s r e d n i bližini, 
pr ipravi l i pa so tudi zelo prisrčen ku l tu rn i p r o g r a m . 

P o p o l d a n j e bilo v s toperški o snovn i šoli še tovar i ško srečanje, ko 
so si borci segli v roke . obujal i s p o m i n e na težke in lepe t r enu tke , ki so 
j ih preživeli m e d vojno. Neka t e r ih tovarišev ni več m e d živimi, d rug i se 
zaradi zd ravs tvenega stanja slovesnosti niso mogli udeleži t i , pa v e n d a r 
-SO sc spomni l i vseh soborcev. K m a l u je ob spremljavi h a r m o n i k e 
zadonc l a b o r b e n a pesem, pa naše n a r o d n e , lesena tla so škr ipa la pod 
raz ig ran imi n o g a m i , oči so se iskrile . . . K a r težko so se poslavljali , 
t ako pr i je tno in n e p o z a b n o j e bilo srečanje tovar išev, ki j ih j e kali la in 
utrdi la najtežja življenjska pre izkušnja . 

Tekst : N . D. 

P R E D S E J O Z B O R O V S K U P Š Č I N E O B C I N E P T U J 

Tokrat na ločenih 
sejah 

Delegati družbenopolitičnega zbora se bodo sestali jutri, 11. julija 
ob 15. uri. Obravnavali bodo poročilo o delu sodišča združenega dela v 
Mariboru in o delu Temeljnega sodišča v Mariboru za leto 1979 in 
poročilo o razmerah na področju požarnega varstva, varstva pri delu in 
o higienskih razmerah v proizvodnji ter v prometu živil v občini Ptuj . 
Delegati bodo razpravljali in odločali o sprejemu družbenega dogovora 
o izgradnji in financiranju nove stavbe muzeja revolucije Slovenije v 
Ljubljani ter predloge sklepov o sestavi občinskih komitejev, o ustanovi
tvi disciociranega oddelka delovodske strojne šole v Ormožu in o 
ustanovitvi metalurške šole v sklopu C S U I v T O Z D kovinarska in 
kmetijska šola Vcljko Vlahovič Ptuj. N a dnevnem redu so še volitve in 
imenovanja ter vprašanja delegatov. 

Delegati zbora združenega dela in zbora krajevnih skupnosti se 
bodo sestali 14. julija, prvi ob 13. uri, drugi ob 8. uri. Po leg omenjenih 
točk dnevnega reda bodo delegati obeh zborov sprejemali še predlog 
odloka o spremembi odloka o najvišjih' najemninah za poslovne stavbe 
in poslovne prostore v občini in predlog sklepa o prenosu pravice 
uporabe zgradbe v Grajeni na krajevno skupnost Grajena. 

V zboru krajevnih skupnosti bodo delegati razpravljali tudi o 
osnutku sklepa o razdelitvi sredstev zbranih po samoupravnem sporazu
mu o združevanju sredstev za financiranje programov skupnih potreb 
delovnih ljudi in občanov v krajevnih skupnostih občine Ptuj za leto 
1980 in o osnutku odloka o preimenovanju dela naselja Gaj . 

N . D . 

Z B O R I S K U P Š Č I N E O B C I N E 0RM02 

Dogovor o temeljih 
družbenega plana 

v sredo 16. julija se bosta sestala 
na skupni seji zbor združenega de
la in zbor krajevnih skupnosti 
skupščine občine Ormož . Obra
vnavala bosta dogovor o temeljih 
družbenega plana občine Ormož za 
obdobje 1981 — 1985, ki je zboro
ma predložen v osnutku, sklepala 
o njem pa bosta na ločenih sejah. 
Posebej bosta zbora obravnavala 
poročilo o problematiki Tovarne 
sladkorja Ormož in sklepe izvršil
nega odbora Poslovne skupnosti 
za sladkor Slovenije. (Izvleček iz 
tega poročila objavljamo na 2. 
strani). 

Nadalje bosta zbora na skupni 
seji obravnavala analizo gibanj 
e k o n o m s k i h o d n o s o v o b č i n e 
Ormož v letu 1979 in predvide
vanja zunanjetrgovinske menjave v 
obdobju 1981 — 1985 ter vprašanja 

delegacij in delegatov. Tako j za 
tem pa bosta zbora nadaljevala de
lo na ločenih sejah. 

Dnevni red ločenih sej obsega 
sklepanje o osnutku dogovora o 
temeljih družbenega plana, soglas
je k samoupravnemu sporazumu o 
ustanovitvi samoupravne enote za 
upravljanje in razpolaganje s stav
bnim zemljiščem v občini Ormož 
ter o njeni vključitvi v SIS za 
komuna lno in cestno dejavnost ,ea 
območje občine Ormož , sklepali 
b o d o o dopolnitvi odloka o davkih 
občanov in imenovali dva delegata 
v samoupravni asociaciji. Dru
žbenopolitični zbor se b o sestal 
prav t ako v sredo, vendar ob 12. 
uri. Predložen dnevni red je v 
glavnem enak kot za seji zbora 
združenega dela in zbora krajevnih 
skupnost i . -u 

Kandidacijska konferenca 
v Ptuju 

v de l avskem d o m u F r a n c a K r a m b e r g e r j a v Ptuju so se v p o n e d e 
ljek. 7. jul i ja zbra l i n a kandidac i j sk i konfe renc i p r edsedn ik i k ra jevn ih 
konfe renc S Z D L in p redsedn ik i o s n o v n i h organizac i j in k o n f e r e n c 
osnovn ih organizac i j s ind ika ta , ki so s k u p a j s svoj imi obč in sk imi 
predsedstvi sestavljali kand idac i j sko k o n f e r e n c o za o b r a v n a v o poroč i 
la o po teku kand idac i j skega p o s t o p k a za m o ž n e g a k a n d i d a t a za 
novega p r e d s e d n i k a izvršnega sveta skupšč ine SR Sloveni je . K a n d i d a 
cijska kon fe renca j e ugotovi la , d a j e bi la j a v n a r a z p r a v a o ev iden t i r a 
nem m o ž n e m k a n d i d a t u o d p r t a s sejo p r edseds tva O K S Z D L Ptuj , ki 
je bila 3. ju l i ja , za to j e enog l a sno skleni la , da soglaša, d a se za n o v e g a 
p r e d s e d n i k a IS skupšč ine S R S izvoli J a n e z Zeml ja r ič . 

V sk ladu z vol i ln im p rav i l n ikom j e bi lo t r eba p o s t o p e k izpeljati 
čim hitreje, saj se bo 15. juli ja 1980 že sestala na d rug i seji R e p u b l i š k a 
konfe renca S Z D L Slovenije , ki bo razšir jena s č lani p r edseds tva 
Repub l i škega sveta Zveze s ind ika tov Slovenije , v tretji točki d n e v n e g a 
reda op rav i l a funkcijo repub l i ške kand idac i j ske konfe rence . F " 

PRIPRAVE NA OBČINSKI PRAZNIK 
O d b o r za organizac i jo pr i red i tev pri p redseds tvu SO Ptuj da je 

p r i p r a v a m na p r a z n o v a n j e letošnjega p razn ika obč ine Ptuj p r e d v s e m 
vsebinski p o v d a r e k . Zlasti še za tegade l j , ker j e p razn ik posvečen 
s p o m i n u na tovar iša Ti ta in na 8. avgust , ko so borci S lovenskogor i ške-
Lackove čete vodili j u n a š k i boj z N e m c i v Most ju. 

Os redn ja pros lava bo 8. avgus ta v Ptuju. D o p o l d a n bo ža lna seja 
predseds tva obč inske skupšč ine in vcxlstev d ružbenopo l i t i čn ih o rgan i 
zacij v d o m u F r a n c K r a m b e r g e r . o d k o d e r b o d o delegaci je pones le 
vence pred s p o m i n s k a obeležja N O V v občini Ptuj . S l avnos tna seja 
z b o r o \ obč inske skupšč ine in vodstev d ružbenopo l i t i čn ih organizaci j 
bo p o p o l d n e v C e n t r u s rednjega u smer j enega izobraževanja , n a t o pa 
bo v krajevni skupnos t i Boris Ziher l s lovesnost ob zakl jučku gradnje 
s t anovan j ske soseske. 

K u l t u r n i p r o g r a m pod n a s l o v o m T i tove b e s e d e b o d o izvajali č lani 
p tujskega gledal išča. K o m o r n i moški pevski zbor Ptuj . P iha ln i o rkes te r 
Ptuj in p r i p a d n i k i ptujske vojašnice D u š a n Kveder . 

Nas lednj i d a n "bo v krajevni skupnos t i Hero ja Lacka -Rogozn i ca 
o d p r l novi o t roški vrtec, člani K l u b a br igadir jev F r a n c Be l šak-Tone pa 

b o d o opravi l i letošnji četrti uda rn i šk i d a n n a M D A Slovenske gor ice 
•80. 

8. in 9. avgus ta bo v P o d l e h n i k u 7. Ptujski pada l sk i poka l , v 
Ptujskih topl icah bo 9. avgus ta t e k m o v a n j e v p lavan ju — p o m e r i l e se 
b o d o ek ipe bra tsk ih občin SR Sloveni je in Hrva t ske . Z a poka l 8. 
avgust , ki ga podel juje skupšč ina o b č i n e Ptuj , pa se b o d o p o m e r i l e 
ženske r o k o m e t n e ek ipe bra tsk ih obč in 16. avgus ta . Pr i red i tve o b 
letošnjem p razn iku b o d o zak l jučene z m e d n a r o d n o ka r t ing d i rko za 
n a g r a d o Ptuja, ki bo 24. avgusta . 

Med p o m e m b n e pr i redi tve o b o b č i n s k e m p r a z n i k u j e vkl jučen 
tudi / ačc iek 8. ptujskih ku l tu rn ih s rečanj , ki se b o d o pričela v avgus tu . 
Danes se b o d o sestali člani o d b o r a za o rgan izac i jo pr i red i tev v počas t i 
tev p razn ika obč ine Ptuj in potrdi l i p r iprav l jen p r o g r a m , m o r d a ga 
b o d o tudi dopoln i l i . O m e n i t i velja, da se na p razn ik pr ip rav l ja tud i 
komisija za od l ikovan ja in p r iznan ja skupšč ine obč ine Ptuj . ki p r i p r a 
vlja p red log k a n d i d a t o v za letošnja obč inska pr iznanja . 

N. D . 



PLAČEVANJE ELEKTRIČNE ENHIGUE 

Novi način 
Nekateri naših občanov so se že 

seznanili z novim načinom plače
vanja porabljene električne energi
je, ki za elektrogospodarstvo 
pomeni enakomernejši vir zagotav
ljanja sredstev. O težavah te veje 
gospodarstva tokrat ne b o m o 
pisali, v pogovoru z direktorjem 
T O Z D Elektro Ptuj Stankom 
Toplakom želimo pojasniti ta novi 
način plačevanja, ki bo ugodnejši 
za obe strani. Zakaj torej novi 
način in kako ga izvajamo? 

, ,Vaša ugotovitev o zagotavlja
nju sredstev je točna. Dopolnil bi 
jo še s tem, da letni inkaso uvajamo 
tudi zaradi ažurnejšega pobiranja 
tega denarja, ki je sedaj ležal zunaj 
tudi do tri mesece. Namreč, sedaj je 
inkasant prišel k hiši, odčital dvo
mesečno porabo in šele čez dva 
meseca je prišel za ta račun pobirat 
denar. V poprečju to pomeni , da j e 
bil pri uporabniku denar zunaj kar 
tri mesece. Če pa je uporabnik s 
plačilom zavlačeval še 15 do 30 dni, 
je bil ta rok še daljši. Zaradi tega je 
bilo v okviru interesne skupnosti 
Elektrogospodarstvo Slovenije do
govorjeno, že pred petimi leti, da se 
preide na novi način obračuna. 
Seveda nastopajo tu določene 
težave, predvsem z uvozom potreb
ne računalniške opreme in s samo 
organiziranostjo te službe v okviru 
temeljnih organizacij distribucije 
električne energije. 

Moram povedati, da je novi 

način koristen ne samo za elektro
gospodarstvo, ampak tudi za upo
rabnike. Vsem, ki to možnost 
imajo, priporočam, da si pri svoji 
banki odprejo tekoče račune in si s 
tem olajšajo to plačevanje. To 
nalogo prepustijo banki in s plače
vanjem nimajo skrbi. 

Leto je razdeljeno na pet obra
čunskih obdobi j , višina zneska na 
položnici pa je določena na osnovi 
poprečne letne porabe predhodne
ga obdobja. Plačilo obroka zapade 
v sredini obračunskega obdobja 
tako, da sedaj uporabnik plača 
porabljeno električno energijo, če 
to zreduciramo na en trenutek, 
praktično tako j . To seveda pomeni 
mnogo hitrejše obračanje denarja v 
elektrogospodarstvu, manjšo veza
vo sredstev in seveda večjo likvid
nost. Letna poraba , ki je osnova za 
obroke, je izračunana po cenah, ki 
veljajo od 8. februarja letos, te 
cene pa so za 20 odstotkov višje. 
Za to marsikaterega uporabnika to 
moti , ker za osnovo jemlje račun s 
staro ceno. Z novim načinom b o m o 
manj vznemirjali naše uporabnike z 
obiski, uporabnika je nujno najti le 
enkrat v letu, vmes pa bomo še 
odčitavali, če se je števec slučajno 
ustavil ali kaj podobnega. Glede na 
težave z opremo imamo sedaj pod 
tem poskusnim načinom le desetino 
uporabnikov, v celoti pa bi prešli 
na ta način v začetku prihodnieea 
leta." 1- kotar 

OSCINA ORMOŽ V OBDOBJU 1981-85 

Usmeritev na 
zunanjetrgovinsko menjavo 

Gospodars tvo občine Ormož je 
začelo dosegati vidne rezultate na 
področju gospodarskih odnosov s 
tujino šele zadnja leta z aktivira
njem novih investicij. Tako so v 
letu 1979 že izvozili blaga v vred
nosti 119,457.000 din, uvozili pa 
so za 96,459.000 din, kar pomeni , 
da znaša delež pokrivanja uvoza z 
izvozom 123,8 poprečje v Slo
veniji pa je komaj 60,8 

V osnutku plana zunanjetrgovin
ske menjave v obdobju 1981-1985, 
ki je bil predložen zborom občin
ske skupščine na včerajšnji seji 
(9/7-1980) pa načrtujejo še bolj 
smelo. Tako predvidevajo, da bo
do v naslednjem petletnem obdo
bju izvozili blaga za 1.943,554.000 
din, uvoz pa bi znašal le 
743,636.000 din. T a k o bi delež po
krivanja uvoza z izvozom znašal 
kar 261,3 To kaže, da b o v 
naslednjem srednjeročnem obdo
bju poprečni letni izvoz porasel za 
celih 325 indeksnih točk v primer
javi z realizacijo izvoza v letu 
1979. uvoz pa le za 54,2 

Glavni razlog za tako visok po
rast izvoza in izredno ugodno raz
merje je v aktiviranju novih inve
sticij na področju industrije, to je 
objekt , ,P l eu ro tus" T O Z D Gosad 
Središče, povečanje zmogljivosti 
T O Z D notranja oprema Središče 
in T O Z D bančna oprema Ormož , 
izvažati pa bo začela tudi Tovarna 
sladkorja Ormož in sicer predvide

vajo 20.000 ton sladkorja v celo
tnem obdobju . Tako bi v nasled
njem srednjeročnem obdobju sko
raj 33 "lo celotnega izvoza ustvarili 
z novimi proizvodnimi zmogljivo
stmi. Od celotnega izvoza bi odpa
dlo na industrijo 94 % , na kme
tijstvo 5,4 "In na gostinstvo 
0,4 % i n . n a gozdarstvo 0 , 2 % . 
Izvoz bo pretežno usmerjen v za
hodne države. 

V izvozu se pojavljajo tudi nove 
vrste blaga, ki ga bodo proizvedli z 
aktiviranjem novih investicij. 
Predvsem velja to za sladkor, ki bi 
predstavljal 12,3 % celotnega iz
voza, 3 tisoč kubikov stavbnih ele
mentov in delov pohištva (1,5 % 
celotnega izvoza), 150.000 kosov 
očal Optyl (0,9 °Io celotnega izvo
za) itd. 

V skladu ^ povečanjem industrij
ske proiz*6dnje, se bo povečala 
tudi vrednost uvoza. Glavni uvo
znik bo Tovarna sladkorja Ormož , 
ki bo povečala uvoz semena, pro
izvodnega preprodukcijskega ma
teriala in kmetijske mehanizacije, 
kar predstavlja 44,4 % celotnega 
uvoza v občini. Velik delež uvoza 
(19,6 %) bo zavzemala tudi naba
va nove opreme za objekt , ,Ple-
u ro tu s " , na novo pa bosta začeli 
uvažati T O Z D Žaga in T O Z D No
tranja oprema, predvsem žagan 
tropski les, furnir, brusilni papir in 
platno. Tudi uvoz načrtujejo pre
težno iz zahodnih držav. fT 

POROČILO O PROBLEMATIKI TOVARNE SLADKORJA 0RM02 

DIALOG MED INVESTITORJEM IN IZVAJALCI ̂  
Ob končanem poskusnem obratovanju To

varne sladkorja Ormož v februarju letos, sta iz
vajalca G I P Gradiš in SOZD Z P 5 skorej pov
sem prenehala s svojim delom na gradbišču, 
čeprav tovarna še ni bila končana. Oba izvajal
ca sta to opravičevala s taditvijo, da so nerazči
ščena razmerja med njima in investitorjem, pri 
tem še vedno ostajata. Predložila sta zahtevke 
za doda tna plačila, ki po mnenju investitorja ne 
ustrezata pogodbenim dokumentom in dejan
skim okoliščinam. Investitor je v skladu s sklepi 
poslovnega odbora in DS SOZD Slovin imel z 
izvajalcem pogoste razgovore in dajal številne 
predloge za ureditev razmerja, vendar izvajalca 
investitorjevih predlogov nista sprejela. 

Dialog med investitorjem in izvajalci traja že 
od marca letos. Izvršni odbor poslovne skupno
sti 7£i sladkor je o stanju in sporazumevanju z 
izvajalci razpravljal na več sejah v aprili. 
Pri tem so v vseh obravnavah vztrajno ponav
ljali apel investitorjev izvajalcem del, naj v po
godbenih okvirih dokončajo Tovarno sladko
rja, da bo sposobna normalno obratovat i v 
kampanji od 20. 9. do 20. 11. 1980. V tem času 
pa izvajalci ugotavljajo dodatne stroške in niza
jo nove terjatve do investitorja, hkrati pa v vse 
večji meri ustavljajo dela pri dokončanju tovar
ne. 

Spričo tega je izvršilni odbor Poslovne skup
nosti za sladkor na seji 5. maja letos, sklenil 
prekiniti dialog z izvajalci in j im naložil nalogo, 
da najkasneje do 20. maja oblikujejo svoja do
končna stališča in zahteve, na katerih bi bilo 
moč sporazumno rešiti medsebojna razmerja. 
Ker iz tega ni bilo nič, je izvršilni odbor na seji 
23. maja, ki jo je nadaljeval še 26. maja sprejel 
določena stališča in ustrezne sklepe v skladu s 
poročilom in predlogom, ki ga je za ureditev ra
zmerja z izvajalci pripravila investicijska skupi
na za izgradnjo tovarne sladkorja in sama To
varna sladkoija Ormož . 

Stališča in sklepi izvršilnega 
odbora 

Na omenjenih sejah in po posvetu predsedni
kov kolegijskih poslovodnih organov SOZD — 
članic Poslovne skupnosti za sladkor Slovenije 
so ugotovili: 

Tovarna ni bila dokončana in prevzeta v ro
kih, kot je bilo določeno s pogodbami in pred
videno v postopkih zagotovitve sredstev z inve
sticijskim programom. 

Dejstvo je , da sredstva v višini 2,310.587 din 
ne kriieio vseh stroškov za dokončanje del pre

vzema in regularnega testnega preizkusa zaradi 
uveljavljanja garancij , ki jih je dobavitelj dal 
investitorju. Za to bodo v ta namen potrebna 
dodatna sredstva, po doslej znanih podatkih 
455,607.872 din. Izvajalcem pa ostaja na voljo 
za dokončanje tovarne le še 90 dni. Iz doseda
njih razgovorov med investitorjem in izvajalci 
ni bilo moč najti odgovora na vprašanje, kdo je 
odgovoren za vse zamude in zaradi tega za po
večano ceno tovarne. 

Tovarne ni moč kolavdirati brez arbitražnega 
postopka, ki naj objektivno razsodi odgovor
nost obeh strani in objektivnost zahtev po do
datnih sredstvih na obeh straneh. Za dokonča
nje tovarne ni t renutno zagotovljenih sredstev 
in jih ne bo mogoče zagotoviti ne pri izvajalcih 
in ne pri investitorju. To pomeni , da jih mora jo 
premostitveno zagotoviti banke. Ker mora arbi
traža razsoditi o odgovornosti za povečano in
vesticijsko vrednost tovarne, bo šele na podlagi 
tega možen poračun med obema s t rankama in 
tudi poračun do premostitvenega kredita v ban
kah. 

G I P Gradiš je 20. maja zahteval 99 milijonov 
dinarjev, da bi lahko nadaljeval z deli za do
končanje in usposobitev tovarne za kampanjo 
1980. Vrednost opravljenih investicijskih del naj 
bi ugotovila po strokovni komisiji arbitraža. V 
zvezi s tem bi se naj sestavil dodatek K pogodbi . 

V razmerju d o izvajalca G I P Gradiš je izvršil
ni odbor poslovne skupnosti za sladkor sprejel 
naslednji kompleksni sklep: Investitor zavaruje 
nadaljnja sredstva v znesku 99,000.000 din s 
pridržkom regresa. V tem znesku so zajeta vsa 
dela, razen dodatnih vodnjakov, novih na 
objektu št. 8 in regulacija Pušenskega potoka . 
G I P Gradiš mora dati nepogojno pismeno ob
vezo, da dokonča vsa dela pri gradnji Tovarne 
sladkorja Ormož najpozneje do 31 . avgusta 
1980. Ta predlog je tudi pogojen z odobritvijo 
nadaljnjega bančnega kredita investitorju. 

Razmerje do SOZD Z P S se delno razlikuje. 
Napovedali so, da bodo vsa dela po pogodbi in 
dela, ki predstavljajo doda tna dela zaradi mo
rebitnih napak, za katere so odgovorni , opravili 
do 1. sept. 1980. Te obveznosti bi naj bile utrje
ne z dano bančno garancijo v viširu 5 % pogod
bene vrednosti . Pri tem je SOZD Z P S sporočil 
fmančni zahtevek za opravljena dela in storiteve 
po pogodbi in več dela ter zaradi podražitve v 
znesku 995 milijonov dinarjev ter za dela, ki ni
so pogodbena obveza še 55 milijonov, t ako j e 
določil vrednost svojih dobav in storitev z znes
kom 1.050,000.000 din. 

Na podlagi tega je izvršilni odbor Poslovne 
skupnosti za sladkor sprejel kompleksni sklep, 
da investitor poleg že zavarovanih sredstev 
964,089.932 din zavaruje še znesek 85,910.068 
din in s pr idržkom regresa plača situacijo v ok. 
viru zavarovanih sredstev. S tem so zavarovana 
vsa dela in vse dobave, potrebne za dokončanje 
in usposobitev za normalno obratovanje Tovar. 
ne sladkorja Ormož . Izvajalec mora tudi dati 
nepogojno pismeno obvezo, da bodo vsa dela 
dokončana do 31. avgusta 1980. 

Ce izvajalca G I P Gradiš in SOZD Z P S ne 
'sprejmeta predlogov, investitor vztraja na po-
godbenih določilih in takoj sproži pravdni po. 
stopek za povrnitev registriranih zneskov in po 
sodišču zahteva izpolnitev pogodbenih obve. 
znosti. Investicijska skupina za gradnjo Tovar-
ne sladkorja Ormož pri SOZD Slovin naj pri-
pravi vlogo za premostitveni kredit. Iz vloge 
mora biti razvidna dinamika trošenja teh sred
stev. 

Izvršilni odbor zahteva od vodstva SOZD 
Slovin, da glede na razpoloženje, ki vlada tako 
v vrstah združenih investitorjev, še bolj pa izva
jalcev del in je že nekaj časa takšno, da spravlja 
v nevarnost pravočasno zgraditev Tovarne slad
korja Ormož, da organizira takojšenj sestanek 
predstavnikov investitorjev in izvajalcev j 
odgovornimi predstavniki LB Združene banke 
in njihovih temeljnih bank, predstavniki IS SRS 
in predstavniki Gospodarske zbornice SRS. Na 
tem sestanku bi morali zagotoviti premostitveni 
sredstva za nadaljevanje del, obvezo izvajalcev 
da takoj nadaljujejo z deU in jih končajo d o 1 
septembra 1980, za kar morajo dati pismeno in 
materialno poroštvo in da udeleženci sprejmejo 
predloženo arbi t ražo, ki je tudi predvidena v 
medsebojnih pogodbah . 

Izvršilni odbor nalaga investicijski skupini za 
zgraditev Tovarne sladkorja Ormož , da do 
sestanka pripravi poleg investicijske tudi podro
bno finančno problematiko v zvezi s prilivom 
sladkornega dinarja, plačilom zapadlih anuitet, 
rezultatov poslovanja Tovarne sladkorja Ormož 
v kampanji 1979/80 in 1980/81 ter zagotovitve 
obratnih sredstev. Operat ivno izvrševanje nave
denih sklepov je izvršilni odbor Poslovne skup
nosti za sladkor naložil investicijski skupini in 
Tovarni sladkorja Ormož ter predvsem vodstvu 
SOZD Slovin. 

O tem poročilu in sklepih bosta razpravljala 
zbor združenega dela in zbor krajevnih skupno
sti skupščine občine Ormož, na skupni seji, ki 
bo v sredo 16. juli ja. 

Z gradiva za sejo 

S SEJE PReSEDSIVA OBČINSKEGA SVETA ZSS PTUJ 
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TUDI SKOZI POLETJE BOGATA POLITIČNA AKTIVNOST 
Predsedstvo občinskega sveta 

ZSS Ptuj je na zadnji seji v osrednji 
točki obravnavalo naloge sindika
tov pri uresničevanju politike 
gospodarske stabilizacije, s poseb
nim poudarkom na uresničevanju 
sprejetih stabilizacijskih progra
mov. Pri tem je ugotovilo, da so 
sicer v vseh okoljih sprejeli stabili
zacijske programe, vendar je večina 
le-teh bila presplošna, brez ovred
notenih kazalcev. Zato je v tem 
trenutku tudi težje spremljati 
uresriičevanje teh programov. Se 
vedno je prisotno , ,dvojnos t" pri 
stabilizacijskem obnašanju, to bi 
pomenilo, da se drugače obnašamo 
v združenem delu in drugače v 
okolju, kjer živimo. 

Močno pa rušijo stabilizacijska 
prizadevanja nenehna dvigovanja 
cen in če bo šlo tako naprej , načrto
vanih ciljev ne bomo dosegli, so še 
posebej poudarili člani predsedstva 
občinskega sveta P tu j . Ob tem so 
tudi opozorili na vrsto problemov, 
s katerimi se srečujejo v določenih 
okoljih. Precej kritično stanje je ta 
čas v gradbeništvu, na katero pa 
vpliva vrsta zunanjih in notranjih 
vzrokov. Tega se v tej gospodarski 
veji močno zavedajo in že iščejo 
poti nadaljnjega perspektivnega 
razvoja. Pred dnevi so se predstav
niki ptujskega gradbeništva sestali 
na skupni seji in temeljito analizi
rali t renutno stanje ter sklenili, da 
je v okviru ie-teh pot rebno tudi 

oceniti dosedanje ekonomske 
učinke združevanja izven občine. 
Dogovorili so se tudi, da je pot reb
no to analizo sestaviti do 31. julija. 

Večkrat je bilo na seji predsed
stva poudar jeno, da morajo delež 
pri uresničevanju politike gospo
darske stabilizacije nositi tudi 
delavci v skupnih službah, saj v 
trenutnih razmerah tega ni čutiti. 
Prevečkrat pa je prisotna tudi 
določena lagodnost in izgovarjanja 
na krivce izven nas. 

Ti in drugi problemi uresniče
van ja p o l i t i k e g o s p o d a r s k e 
stabilizacije morajo biti prisotni, 
ko b o m o ocenjevali 6-mesečne 
gospodarske rezultate. Pri tem 
mora posebno mesto imeti ocena 

uresničevanja resolucije in dogovo
ra o družbenem usmerjanju 
dohodka in osebnih dohodkov ter 
planskih nalog. Zelo pomembno pa 
je , da delavcem postrežemo z vsemi 
fizičnimi in vrednostnimi kazalci 
uresničevanja sprejete politike. 
Razprava o 6-mesečnih rezultatih 
mora biti temeljita in mora priti do 
slehernega delavca. 

V posebni točki je predsedstvo 
razpravljalo tudi o problematiki 
ptujskega gradbeništva in promet
nih organizacij v občini, ki je v 
celoti podprlo vsa prizadevanja teh 
organizacij, da iščejo perspektiv
nejše poti bodočega razvoja. 

MG 

S SEJE OK ZKS 0RM02 

Mladino kvalitetno vključiti v odločanje 
Člani ormoške občinske konfe

rence zveze komunistov, sekretarji 
osnovnih organizacij , predstavniki 
o b č i n s k e k o n f e r e n c e Z S M S , 
skupščine občine in ostalih druž
benopolitičnih organizacij so na 
seji v ponedeljek, 7. julija namenili 
osrednjo pozornost nalogam 
mladih v boju za nadaljnji razvoj 
socialističnih samoupravnih odno
sov. Izpostavili pa so tudi naloge 
komunistov v okviru delovanja 
mladih. 

Občinska konferenca zveze mla
dine je pripravila dokaj obširno 
gradivo o aktivnosti mladine, pre
cej kritično so spregovorili tudi o 
neaktivnih mladinskih organiza
cijah in posameznikih ter poskušali 
poiskati vzroke. Tako so predvsem 
opozorili na nekatera neskladja, ki 
se pojavljajo v delu ostalih druž
b e n o p o l i t i č n i h o r g a n i z a c i j v 
odnosu do mladinske organizacije. 
Ob tem pa ne gre zapostaviti neka
terih samoupravnih okoljih, ki v 
mladinski organizaciji vidijo le 
organizacijo v kateri bi naj mladina 
zadovoljevala svoje interese na kul
turnem in športnem področju, 
morda še kje. Na drugi strani pa so 
mladinske organizacije nasploh 
premalo vpete v reševanje vprašanj 
življenja in dela. Delovanje je pre

več forumsko, programi so togi in 
ne izhajajo iz vsakodnevne prakse. 
Tako tudi ni pričakovati aktivnega 
odnosa mladih do uresničevanja 
sprejetih delovnih nalog. Vse pre
malo pozornosti , so menili razprav
ljale!, posvečajo vzgoji in idejno-
političnemu usposabljanju mladih 
aktivistov. Tisti pa, ki so dovolj 
aktivni, ponavadi z vstopom v 
zvezo komunistov opustijo svojo 
aktivnost v mladinski organizaciji. 

Seveda ob vsem tem ni zan ikat i 
mnogih pozjtivnih dosežkov mla
dih, predvsem beležijo Ormožanci 
ogromen napredek na področju 
SLO in družbene samozaščite, saj 
je vključevanje mladih v mladinske 
prostovoljne enote TO izredno 
uspešno. Poleg tega ugotavljajo, da 
je med mladimi velik interes za ino
vacijsko dejavnost, kar je za manj 
razvito o rmoško občino izrednega 
pomena. Dokaj uspešni so tudi na 
športnem in kulturnem področju, 
čeprav sami ugotavljajo vrsto po
manjkljivosti, ki bi jih morali 
odpravit i , da bi delo steklo še bolje. 

Morda so prav mladi na 
ponedeljkovi konferenci premalo 
izpostavili temeljno nalogo vseh 
subjektivnih sil — bitko za ustalitev 
našega gospodarstva. Srž njihovega 

dela je prav na tem pomembnem 
področju, zato bi morali vprašanja 
produktivnosti , organizacije dela, 
delovne discipline, nagrajevanja po 
delu obravnavati v slehernem oko-
lju. 

Eden od razpravljalcev je opozo
ril, da bi morali tokrat najprej 
komunisti v občini oceniti svoje 
delo in obnašanje, saj so starejši 
vzgled mlajšim — kako pa se 
mnogi komunisti neodgovorno 
obnašajo , vemo, je dejal. Gotovo 
je v teh besedah nekaj resnice, ven
dar mladi tudi sami ugotavljajo, da 
so premalo učinkovito povezani in 
usposobljeni za kvalitetno delo. 

Res je, da so v večini delovnih in 
življenjskih okolij povezani v 
delegatskih razmerjih, da so v 
samoupravnih organih in v vod
stvih družbenopolit ičnih organiza
cij, kjer usklajujejo svoje delovne 
p r o g r a m e in p o m a g a j o pr i 
uresničevanju zastavljenih nalog. 

Očitno pa je , da si želijo več 
pomoči pri delu, vendar ne v smislu 
učenec—učitelj, temveč kot tovariši 
v bo ju za iste cilje celotne samo
upravne družbe, da bo v vseh oko
ljih čutiti mladino v naprednem 
revolucionarnem utripu. 

N. D. 

S PROBLEMSKE KONFERENCE O ALKOHOLIZMU V PTUJSKI OBČINI 

Sklepi v sleherno sredino 
Po odmevnos t i sodeč j e 

p rob l emska konferenea o ai-
k o h o l i / m u v ptujski občini 
dosegla svoj n a m e n , saj j e 
postregla z u temel jen imi po 
datk i , d a j e a lkohol izem tako 
razširjen, da vzbuja do ločeno 
bojazen, ki pa zahteva e n o t n o 
akeijo pri p reprečevan ju ši
rjenja a lkoho l i zma . Konfe
r e n c a j e zadolžila s leherno 
O Z D . da v okviru letnih pro
g r a m o v sp re jeme svoje 
U s m e r i t v e na pt)dročju pre
prečevanja a lkoho l izma , v 
o k \ i r u kater ih j e p o t r e b n o 
vnesti o s n o v n a načela p re 
prečevanja a lkohol izma v sa
m o u p r a v n e akte . Poleg tega j e 
p o t r e b n o v vseh okoljih spre
jet i sanaci jske p r o g r a m e in 
p r o g r a m e preprečevanja na
stajanja in širjenja alkoholiz
ma med delavci . 

Sk l adno s temi na logami se 
b o d o mora l e obl ikovat i tudi 
kad rovske in socialne s lužbe v 
de lovnih organizaci jah , kol 
tudi varstvo pri de lu . Izobra

ževalna in zdravs tvena sku
pnost pa sta sprejeli na logo, 
d a izdelata p rog ram izobra
ževanja prebivals tva o vpl ivu 
a lkohola na č lovekovo te lesno 
in d u š e v n o zdravje. Ti p r o 
grami pa naj bi bili na voljo 
šolam, kra jevnim skupnos t im 
in organizac i jam zd ruženega 
dela . Tud i de lavska univerza 
bo v svoje p r o g r a m e vključila 
p redavan je o a lkoho l i zmu . 
Ik)li kot doslej pa se b o d o 
mora l i spopas t i z a l k o h o l o m 
organizaci je s področ ja 
zdravstva, tudi o b r a t n e a m 
bu lan te , ki b o d o načr tn im 
spreml jan jem pojavnost i al
koho l i zma , zna tno pr ispeva
le, da se pojav ublaži . Vse 
\ ečja zasvojenost z a l k o h o l o m 
pa brez d v o m a terja že tudi 
us tanovi tev a m b u l a n t e za al
kohol ike v ptujski občini . 

Zlasti še zaskrbljuje širjenje 
a lkoho l i zma med mlad imi ; 
za to bo p o t r e b n o tudi v okviru 
zveze socialist ične mlad ine 
doseči večjo angaž i ranos t za 

o b r a v n a v o tega vprašanja . V 
krajevni; .skupnosti bo prav 
tako p o t r e b n o načrtno 
spremljat i pojav alkoholizma. 
Nosilci na log so družbeno
poli t ične organizaci je , kraje' 
vni odbor i RK in komisije za 
socialna vprašanja . 

P rob lemska konferenca je 
opozor i la tudi na stanje tera
pevtske skupnos t i , kjer zdra
vljeni a lkohol iki nadaljujejo 
svoje zdravljenje m ki nirria 
zadovoljivih pogojev dela. 
Po t r ebno bi j o bilo vključiti ^ 
dejavnost splošne medicine. 

Te in ostale na loge pa bo 
p o t r e b n o zajeti v okviru pro
g ramov boja proti alkoholih' 
mu . ki j ih b o m o sprejeli ^ 
sleherni s redini . Seveda 
s a m o sp lošno sprejemanja 
nalog, š ne pomen i , d a bomo^ 
celoti uspeli . Uspeli b o m o 1̂ : 
če b o m o v dovoljni meri znal' 
prikazati š ir ino p rob lema ^ 
ce lo tnem življenju in delu. 

M O 
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POGOVOR Z DARJO LUKMAN, DOBrTNICO ZLATEGA ZMAKA ZSMS 

NOVE OBLIKE MARKSISTIČNEGA 
IZOBRAŽEVANJA MLADIH 

Republiška konfereiKa ZSMS y c 
tudi letos najzaslužnejfiin mhdi-
ocem in njihovim mentorieni 
podelila visoka priznanja—zlate 
znake ZSMS — za njihovo delo in 
aktivnosti v vrstah ZSMS. Na slo
vesnosti v prostorih skupSine SR 
Slovenije je zlati zna^ ZSMS 
prejela tudi Ptujčanka Darja Luk-
man, predsednica občinskega cen
tra marksističnih krožkov .občine 
Ptuj. Republiška konferenca mla
dih ji je to visoko priznanje pode
lila / a njene zasluge pri ustanavlja
nju marksističnih krožkov in za 
izredno akt ivnost v okv iru 
občinsk^a centra marksističnih 
krožkov. 

Pred kratkim smo j o prav zaradi 
tega povabili k razgovoru. O svo
jih začetkih dela na tem področju 
je uvodoma dejala: 

Aktivneje sem se začela ukvar
jati z maiksističnimi krožki v dru
gem letniku ptujske gimnazije, 
sicer pa me je to d d o zanimalo že 
v osemletki. V skupini naSega 
marksističnega krožka na gimna
ziji so se sestajali v takSnem času, 
da se sestankov nisem mogla ude
leževati. Potem smo koncem le
ta ustanovili drugo skupino 
marksističnih krožkov v kateri smo 
pričeli z d d o m v malce drugačni 
obliki in sploh z metodami, ki d o 
takrat še niso bOe v navadi. Delali 
smo razne ankete in organizirali 
nekoliko bolj s p r o S č a i e | ^ r a v a r c 

o vsakdanjih problemih, t ako , da 
se je zanimanje za marksistični 
krožek res povečalo." 

V čem je pravzaprav bistvo 
marksističnih krožkov? 

„Vse to je lepo opredeljeno v 
dtriiumentih mladinske organi
zacije in sicer v s ta tutu in resoluciji 
X. k o D g ^ ZSMS. Ti krožki 
predstavljajo idejno akcijska jedra 
osnovnih organizacij mladih. T o 
pomeni, da je to določen krog 
mladih ljudi, ki bolj zainteresirano 
in poglobljeno razmišljajo o pro
blemih okoli sebe in tudi, da s 
študijem marksistične literature in 
vsakodnevne prakse poskušajo 
najti rešitve za določene pro-
Ueme.Mnoge organizacije ZSMS 
se sploh ne zavedajo kakšen 
pomen ima marksistični krožek in 
spola take vrste izobraževanja. 
I ^ l i a j a do tega, da na posameznih 
šolah sploh ne prihajajo krožki do 
izraza. Vemo pa, da bi morali biti 
tesno p>ovezani z delom m l a d i h . " 

Koliko krožkov pa je vključeno 
v občinski center? 

„ N e bi mogla povedati točnega 
Števila. Na tem področju je z 
d d o m t ako : če so dobri mentorji , 
če znajo pritegniti k delu mlade, 
potem je krožek dovolj aktiven, če 
ne, je pa d iugače . In tega si ne 
želimo. Včasih pa povzročajo 
spremembe tudi menjave gene
racij. Zasledujemo delo krožkov in 

lahko povem, da je večkrat kakšen 
krožek aktiven po leto ali dve, 
potem pa nasloni mrtvilo. Z novo 

Darja Lukman, predsednica o ' 
činskega centra marksistični r, 
krožkov občine Ptuj 

generacijo pa se stanje spet 
i/boljša. Letos smo se zelo 
intenzivno ukvarjali s kroBii na 
osnov nih šolah in gotovo je sedaj 
vsaj šes* marksističnih krožkov, 
kjer delajo člani zelo dobro. N a 
srednjih šolah pa so se priUižale 
programu našega dela le tri skupi
n e . " 

Delo krožkov sproti spremljate, 
kako oceiqiqeš njihovo aktivnost v 
preteklem obdobju? 

, ,Z doseženim nismo preveč 
zadovoljni, čeprav so nastopile 
določene pozitivne spremembe. 
Zal pa nam vsega kar smo si zasta
vili v cdoti ni uspelo. Problem je v 
tem, da smo se letos bolj ukvarjali 
z organizacijskimi spremembami. 
Vse smo prilagodili našim potre
bam, zato je verjetno naše delo 
zgledalo dostikrat manj vsebinsko. 
Vendar mislim, da imamo sedaj 
vse pogoje, da v bodoče naše delo 
temeljiteje poglobimo." 

Prav gotovo boste sedaj lažje 
zastavili in izpolnjevali vaše 
akcijske naloge? 

„ V glavnem smo se člani centra 
že dogovorili o okvirnem pro
gramu d d a za naslednje obdobje . 
Sedaj se lotevamo oblik marksisti
čnega izobraževanja mladih po 
loajevnih skuimostih. Prizadevali 
pa si bomo, da bi tudi v delovnih 
organizacijah našli primerne oblike 
delovanja v teh krožkih. V 
aednjih in osnovnih šolah pa 
b o m o naše d d o gotovo še izboljša-
H." 

Tudi mi pričakujemo, da boste 
zmogle vse naloge, ki so pred vami 
uspešno opravili. Tebi Darja pa 
čestitamo k visokemu priznanju in 
ti želimo, da bi bila tudi naprej 
tako uspešna. 

M. Ozmec 

POROCH.0 o delu S O D I Š Č A Z D R U Ž E N E G A D E L A 

Kako učinkoviteje ščititi družbeni interes 
Sodišče združenega dela v Mari

boru, ki že peto leto uresničuje 
svojo funkcijo na obmoi^u devetih 
občin (podravska in konri^ka r ^ j -
ja), je skupščinam vseh devetih 
občin predložilo skrbno j M i p r a v l j e -
no in pregledno poročilo o d d u za 

1979. Sodišče združenega dela 
. , ;avlja svoje naloge s predsedni
kom, tremi poklicnimi in 100 
nepoklicnimi sodniki ter 6 admini-
strativno-tehničnimi delavci. 

V letu 1975, ko je sodišče združe
nega dela začelo poslovati, je 

pripad znašal 137 spornih zadev. V 
naslednjih letih je pripad spornih 
zadev močno naraščal: 356, 553, 
610 in v letu 1979 že 780 spornih 
zadev, kar pomeni , da je pripad v 
petih letih porasel za 469 odstot
kov. K temu je treba prišteti še 
dejstvo, da se je v letu 1979 obrnilo 
na sodišče združenega dela, telefo- . 
nično ali osebno, od 900 do tisoč 
delovnih ljudi in občanov ter pred
stavnikov raznih družbeno pravnih 
oseb, ki so zahtevali razna nmenja, 
stališča in pojasnila pa tudi 
konkretno pravno pomoč . 

Pripad spornih zadev v letu 1979 
je bil večji za 27,86 «7o glede na leto 
1978, zato je moč utemeljeno priča
kovati, da se bo v letošnjem letu še 
povečal najmanj za 15 kar pa 
pomeni za sodišče združoiega d d a 
v sedanji zasedbi nerešljiv problem, 
saj je že od lanskega leta ostalo'451 
nerešenih spornih zadev. V okviru 
orientacijskega normat iva morajo 
predsednik in trije poklicni sodniki 
rešiti najmanj 500 spornih zadev 
letno. Z delom prek polnega ddov-
nega časa in ob ustreznem nagraje
vanju bi morda uspeli povečati šte
vilo rešenih zadev za 50 odstotkov, 
kljub temu pa bi ostalo o b koncu 
letošnjega leta nerešenih okrog 700 
zadev. Dosedanje večletne izkušnje 
z nepoklicnimijjredsedniki senatov 
so pokazale, da je i luzomo vsako 
pričakovanje njihove večje udelež
be pri reševanju spornih zadev Oani 
so rešili le 17,78 »7o vseh spornih 
zadev), saj je vsak polno zavzet z 
deli in nalogami na svojem ddov-
nem mestu. 

Zaradi tega vidijo rešitev v tem, 
da bi namestili še enega poklicnega 
sodnika. Poleg tega ugotavljajo 
veliko preobremenjenost admini
strat ivno tehničnih ddavcev, ki 
prav tako ne zmorejo dela, zalo je 
potreba še po enem delavcu. Prob
lem so delovni prostori itd. Iz dose
danjih izkušenj o stalni rasli števila 
pripadov spornih zadev, bodo iz 
leta v leto rasli tudi ti problemi. 

Ob tem velja opozorit i še na drug 
problem, ki izhaja iz poročila. Med 
spori, ki jih je sodišče združenega 
dela reševalo v letu 1979 je kar 
95 »7o sporov iz ddovnih razmerij. 
T o pomeni , da so sodniki sodišča 
združenega dela skoraj v cdoti zav
zeti z reševanjem delovnih odno
sov. Za njihovo preventivno delo. 
za njihovo temeljno nalogo, da bi v 
polni meri ščitili družbeni interes pa 
že ni več časa. Gre za delo v tem 
smislu, da bo vsem delovnim 
ljudem jasno, da so proiz\ajalna 
sreds;va in dohodek, ustvarjen na 
njih, v polnem pomenu besede 
družbena sredstva. Za pravden 
od no* do tega je zainteresirana vsa 
družba. Če preventivno d d o , ki je v 
pojasnjevanju, opozarjanju, naka

z o v a n j u samoupravnih rešitev, ne 
uspe, če v posameznih okoljih 
vztrajajo i^i obrambi egoističnih, 
skufMnsko- las tn insk ih interesov, 
potem je treba tudi odločno nasto
p i t i , j e m e d drugim poudaril France 
Popit na sedmi seji CK ZKS. 

Poglejmo na k ra tko glavna pod
ročja, kjer nastajajo spori iz delov
nih razmerij, ki jih je obravnavalo 
sodSče združenega dela: 

N a spore, ki se nanašajo na 
sklenitev delovnega razmerja 
odpade 7,6 % vseh zadev. To kaže, 
da objave oz. razpisi niso vedno v 
s k l a d u s pogoji za dela in naloge, ki 
j i h določajo samoupravni splošni 
akti. 

Dokaj pogosti so spori, ki se 
nanašajo na razporeditev delavcev, 
kar 8,8 % vseh zadev. Iz njih 
i ^ a j a j o pomanjkljivosti samo
upravnega splošnega ak ta o razvidu 
del in nalog in nedoslednost meto
dologije za vrednotenje del in 
nalog. 

Najpogostejši spori, kar 56 % 
vseh zadev, so v zvezi z denarnimi 
zahtevki, predvsem gre za spore v 
zvezi z delitvijo sredstev za osebne 
dohodke delavcev. 

N a odškodnine zaradi nesreč pri 
d e h i o d p a d e 12 % vseh sporov. 
Sporov zaradi izrečenih disciplin
skih ukrepov prenehanja delovnega 
razmerja je 5,8 "̂ o od vseh zadev. 
Nadalje gre za spore v zvezi s 
prenehanjem delovnega razmerja, 
v zvezi s poskusnim delom in 
podobno. 

Ob tem žal ni statistike, v kolikih 
primerih od vseh sporov, ki jih 
obravnava sodišče združenega dela, 
gre za s l a b e delavce, ki pa uspevajo 
pri sodišču prav zaradi tega, ker v 
delovnih sredinah niso izpeljali 
pravno fOTmalno postopka tako , 
k o l je to zapisano v njihovih samo
upravnih aktih oziroma kot bi 
morali v skladu z obstoječo zako
nodajo. 

Ce bi t o r e j v temeljnih in drugih 
organizacijah združenega dela in 
samoupravnih delov nih skupnostih 
imeli urejene samoupravne akte, 
nagrajevanje po delu, z obstoječimi 
predpisi usklajene pravilnike za po
samezna področja, potem bi 
sodEča združenega dela imela 
mnogo manj sporov iz delovnih 
razmerij, reševali bi jih lahko hitre
je, predvsem pa bi se lahko bolj 
posvečali nalogam pri varovanju 
družbenega interesa. 

Tudi lo je eden od pomembnih 
vidikov stabilizacije, odvisen od 
strokovnih ddavcev od temeljnih 
organizacij navzgor. Ni dovolj 
samo. da imamo pravno popolne 
samoupravne splošne akle , treba je 
v skladu z njihovur.i dolcčili tudi 
deLau. 

FF 

Odhod MDB »Dušan 
Kveder-Tomaž" na MDA 

, Jasenovac '80" 
.Mladi naše obč ine s e v čedalje večjem š tevilu od loča jo za o d h o d 

na M D A . Tako j e bi lo tudi letos, vsaj na z ače tku , ko se j e bi lo šele 
po t rebno pri javil i za e n o izmed M D A . kjer b o d o letos sode lova le 
brigade M D B Dušan Kveder-Tomaž. T o s o M D A Brkini . Posočje in 
Jasenovac. 

Za M D A Jasenovac j e bilo največ prijavljencev, m e d t e m pa za 
brigadi, ki bosta sodeloval i na akcijah Brkini in Posočje še v e d n o ni 
dovolj brigadirjev. O p a ž a m o , da se br igadir j i oz. mlad inc i , ki si želijo 
na akcije, vedejo zelo neodgovorno . K r a t k o m a l o ne pr ihajajo na 
brigadne sestanke, ne udeležujejo se enodnevnih d e l o v n i h akcij . . . 

M D B j e v četrtek, (danes) 10. julija odšla n a zvezno M D A »Jaseno
vac 80<'. Mnogi brigadirji te M D B s o letos p rv ič oblekl i »br igadirke«. 
mnogo pa nas j e tudi »starih«, ž e prekaljenih br igadir jev. S sestavlja
njem vodstva tako sploh n ismo imeli ležav. P r i z a d e v a m o s i t ud i . d a bo 
V s a k brigadir v brigadi lahko sodeloval n a p o d r o č j u , ki ga zan ima . Ž e 
sedaj, k o »jnoramo« brigadirji poslušati » s u h o p a r n a « b r igad i r ska 
pravila j e vzdušje m e d brigadirji čudovito . 
Bngadriski Z — D — R — A — V — O ! 

Slavica Pičerko 

Priznanje in zahvala Varaždina 
Kidričevemu in Ptuju 

Občinski svet Z S H Varaždin je poslal M o š k e m u pevskemu 
zboru T G A »Boris Kidrič« Kidričevo., Ptujskemu instrumentalnemu 
ansamblu D P D »Svoboda« Ptuj in Občinskemu svetu Z.SS Ptuj 
pismo z na.^ednjo vsebino: 

Dragi prijatelji! 

S posebnim zadovolistvom in radostjo se vam zahvaljujemo za 
zelo uspešen k u h a m i program lui občmski proslavi v počastitev 
Dneva samoupravljaJcet Jugoslavije — 27. junija 1980 v Varaždinu. 
Vaš nastop je od delavcev občine Varaždin in ^ s b e n e publike 
Varaždina — mesta z dolgo in znano glasbeno in kulturno tradicijo 
ocenjen kot ze lo uspešen. 

Želja nam je , da t u £ v prihodnje dosegate vidne u^pdie pri 
svojem delu, a za uspešno izveden knl tomi p r o f ^ m vam poši l jamo 
iskrene čest i tke m priznasje. 

Prav tako se zahvaljujemo in dajemo p r i z n a i ^ Občinskemu 
svetu Z S S Ptuj ter Komisiji za kulturo in m e d b v p ^ i š k o sodelova-
oje Občiaskfgu >vfta Z.SS Ptuj, ki sta oc iegočBa gostovanje in 
id>raia kvalitetni pevski zbor in ansambel. 

Tovar i šk i po/dtaf a Var-jždina ' 
/ 5 u . s ik i sve tZSH 

Vuraždin 

SREČANJE UKRADENIH OTROK NA OSANKARICI 

DA NIKOLI VEČ NE 
BI BILO VOJNE 

N a Osankar ic i m pri I r e h žeblj ih, kjer j e j a n u a r j a 1943 leta p a d e l 
Pohorski ba ta l jon , ko j e v ognju sovražn ikov ih krogel ob leža lo 69 bork 
m borcev, j e bi lo letos sicer že t r ad i c iona lno srečanje vseh tistih, k i j i h 
j c o k u p a t o r leta 1942 nas i lno iztrgal iz ma te r in ih naročij ter j i h n a t o 
pt)slal v p o s e b n a tabori.šča, kjer bi se naj prevzgojil i v n e k a k S i e j a n i -
čarjc dvajsetega stoletja. Srečanja s e j e ude ležo lo kak ih 300 preživel ih , 
ki so d a n e s že vsi možje, žene , imajo svoje d r u ž i n e a s p o m i n na nj ihovo 
o t roš tvo pa j e težak, n e p o z a b e n . 

Te ro r , ki so ga N e m c i .skupaj z d o m a č i m i izdajalci izvajali n a s 
prebivalci o k u p i r a n e Slovenije, vse od M a r i b o r a d o Jesen ic j e bil 
ncpi)pisen. Od pr ib l ižno 600 ot rok, ki so bili nas i lno o d t r g a n i od ma te r , 
od d ruž ine , j e bilo ubit ih kar 257 očetov, 35 očetov j e p a d l o na bo jn ih 
pt^ljanah. Tud i m a t e r a m ni bi lo p r i zanešeno . K a r 120 m a t e r j e bi lo 
ustrel jeno, m e d t e m ko j e kar 114 žena in m a t e r da lo svoja življenja v 
•zloglasnih taboriščih zasužnjene Evrope . Preživelo j e vsega 19 očetov 
in 89 mater . M n o g o teh j e d a n e s že pokojn ih . T o j e sicer ža los tna 
statist ika, v e n d a r resnična. 

Ta srečanja u k r a d e n i h o t rok so vsako leto v d r u g e m kraju. Le ta 
1974 j e bilo tudi v Ptuju, leta 1978 v Celju, lani pa v Šentjurju na 
Koz janskem. Pri tem naj z a p i š e m o , d a so d r u ž b e n o p o l i t i č n e o rgan iza 
cije in š tab ter i tor ia lne o b r a m b e o b č i n e S lovenska Bistrica to srečanje 
uk raden ih o t rok res zelo s k r b n o pr ipravi l i , pa tud i v r e m e j i m j e kl jub 
letošnji m u h a v o s t i bilo nak lon jeno . 

O b tej priliki so pri T r e h žeblj ih, o b g robov ih poho r sk ih j u n a k o v 
dali svečano zaob l jubo (zapr isego) tudi mlad i prostovoljci te r i tor ia lne 
o b r a m b e . Bilo j ih j e ka r 60 m e d njimi tudi precej m l a d i h dekle t . T u j e 
imel s lavnostni govor T o n e UIrih-Kris tI , preživeli borec Pohor skega 
bata l jona , ki v času n a p a d a sovražn ika ni bil v ba ta l jonu , na p r e z i m o -
vanju. k i j e m e d d r u g i m poveda l : 

»Kot tisoči, desett isoči ste se tudi vi odloči l i , d a ob i šče te kja j , kjer 
j c j u n a š k e smrt i pade l Pohorski ba ta l jon . Prišli ste se pok lon i t ž r t vam, 
j u n a k o m , ki so tukaj na tem mes tu padl i . N ihče od pad l ih j u n a k o v ni 
tukaj p o k o p a n . Tuka j živi le s p o m i n na veliko b i tko , ko so pod točo 
sovražnih krogel , b o m b u m i r a l a m l a d a življenja. M e d p a d l i m i borci so 

Slavnostni govornik je bil Tone UIrih-Kristl. 

bile tudi ma t e r e , ki so d o m a pusti le m a l e o t roke , v upan ju , d a j ih spet 
najdejo, k o b o izbojevana s v o b o d a . T u d i m a t e r e so pad l e v t em pjosled-
njem boju. Vsi so padl i z zavestjo, da g redo v smr t za s t a ro p r a v d o , za 
svobodo za t i ran ih , za lepši jutr išnj i d a n . . .« 

K o p i š e m o o težki usodi u k r a d e n i h otrok, o n j ihovem vsakole t 
nem srečanju, ne m o r e m o m i m o dejstva, d a ti otroci , d a n e s odras l i 
ljudje še n ima jo z z a k o n o m urejenih svojih pravic , ki j i m brez d v o m a 
gredo , ker so bili žrtev o k r u t n e g a zločina, ko j e večina le teh izgubila 
svoje starše, da o u k r a d e n i mlados t i niti ne govor imo . Njim j e b rez 
d v o m a t reba pr iznat i poseben s ta tus borcev N O V pred 9. 9. 1943. 
Resnica j e . da sicer uk raden i otroci n e zah teva jo in ne želijo, da bi se 
j ih istovetilo kot bo rce N O V in POJ kar kot uk raden i otroci niso mogl i 
biti. Želi jo le, d a se zanje p r a v n o ured i s ta tus u k r a d e n i h o t rok s tem, d a 
so bili o t roci borcev in žrtve o r g a n i z i r a n e vstaje z o p e r s k u p n e g a 
sovražnika . 

Naj o b vsem tem zap i šem izjavi, ki s ta n a m j i h d v a i zmed u k r a d e 
nih otrok da la na Osankar ic i : 

» U k r a d e n i otroci s m o preseneč in i , ko ugo tav l j amo, da pri nas celo 
tisti, ki so nas pahni l i v trpl jeneje, uživajo borčevske pravice,« j e takoj 
u v o d o m a dejal Ivan Šuster , d o m a iz G r i ž pri Ža lcu ter nadal jeva l : 
»Počut im se m a n j v rednega , ž ogorčen jem p o v e m , da sem predloži l že 
devet prič pa moj p r imer še v e d n o ni rešen. Kaj mi korist i S P O M E N I 
C A , ki sem j o prejel, ker sem izgubil s tarše , ko pa z a m e n i m a n o b e n e 
vp - jnos t i . . . « 

Lojze Ju r anč i č , rojen S lovenskih goric , iz V i tomarcev , sedaj živi v 
M a r i b o r u pa j e med d r u g i m poveda l : »Našo d r u ž i n o j e o k u p a t o r 
aret i ral sredi leta 1942. Oče ta Vinka so k m a l u n a t o obsodi l i na smr t . 
Padel j c kot talec v M a r i b o r u o k t o b r a 1942. M e n e , b ra ta Boruta , ki m u 
je tedaj bilo šest let in Jožeka , ki m u j e bilo vsega deset mesecev pa so 
okupator j i iztrgali mater i iz naročja . S v o b o d o sem dočaka l v Fo r the i -
mu v Nemči j i . M n o g o k r a t s m o bili otroci t epeni , vsak d a n lačni, s l abo 
oblečeni pa nič krivi . . .« 

(j lede sp re jema oz i roma svojih pravic je poveda l , d a .so ga sprejeli 
v č lans tvo Z Z B , v e n d a r j e bi lo p o t r e b n o m n o g o dokazovan ja . O d l o č n o 
se za to zavzema, da bi mora l i vse. ki so bili na t ako okru ten nač in 
odvzet i cxl staršev, pos lani v razna o t roška tabor išča , sprejeti v o rgan i 
zacije Z Z B . ker s m o pač vsi bili žr tve nasilja, za to želim poveda t i , d a 
naj ne bi bi lo nikoli več vojne, vojnih grozot , k i j i h mora jo čutiti celo 
otroci v svoji najnežnejši o t roški d o b i . 

Tekst in foto: F ran jo Hovn ik 

ORMOZ 

Slovesno ob dnevu borca 
Tudi o rmošk i občan i so proslavili d a n borca na sam prazn ik . 

IX>poldan so se na svečanost i v dvoran i De lavske un iverze sestali 
p reds tavnik i vcxistev d ružbenopo l i t i čn ih organizaci j , izvršnega sveta, 
p redseds tva in skupšč ine obč ine O r m o ž , d v o r a n a pa j e bila p r e m a j h n a 
za vse o b č a n e , ki so želeli počasti t i p raznik . O težkih d n e h m e d na rod -
noosvc)b<xlilnim bojem j e zb ran im govoril p r edsedn ik ( X ) Z Z B N O V 
Vladi) Ožbol t . o današn j ih ak tua ln ih na logah pa sekre ta r obč inskega 
komite ja Z K S T o n e Luskovič . 

Z a t e m so delegaci je položi le vence p red s p o m i n s k a obelež ja- iz 
N O V . Mari ja Kačičnik pa j e prejela pr iznanje občin.ske organizaci je 
Z Z B N O V O r m o ž za do lgo le tno p renašan je tradicij n a r o d n o o s v o b o 
d i lnega boja na m l a d e rodove . 

V pr i s rčnem k u l t u r n e m p r o g r a m u so se o b k o n c u slovesnosti 
predstavi l i pionirj i o snovne šole iz Podgorc in moški pevski zbor D P D 
Švob<xla O r m o ž . 

N. D . 



TEDNIKOVA OKROGLA MIZA O VAROVANJU IN ODNOSU 00 DRUŽBENE LASTNME 

Rezerva v stabilizacijskih prizadevanjih 
D e j s t v o j e , da k a d a r k o l i 

razpravl jamo o vozliščih naših 
stabilizacijskih prizadevanj , pa naj 
gre / a dohodkovne odnose in 
združevanje dela in sredstev, za 
investicije, za cene, za porabo ali 
pa le za , ,našo zaves t" , vse preve
čkrat vidimo le ozek pas v okviru 
svojih interesov, žal pa ne dru
žbene širine vseh problemov in 
obveznosti . T o je tudi eden od 
osnovnih vzrokov, da rezultati 
dosedanjih stabilizacijskih pri
zadevanj še vedno nLso takšni , kot 
smo jih načrtovali in pričakovali . 

P remalo smo storili konkretnega 
in premalo učinkovito. Dogovori 
in usmeritve so sicer dobr i , pre
šibka in ne dovolj mobilizacijska 
pa je akcija. Da bi popravili to na
pako ne potrebujemo nikakršnih 
novih sklepov ali stališč, le vse 
dosedanje je t reba dosledno 
upoštevati . 

Del ukrepov, oziroma veliko 
rezervo v naših stabilizacijskih 
prizadevanjih razkriva tudi varo
vanje in odnos do družbene lastni
ne, ki j o opredeljuje Edvard 
Kardelj , kot skupno lastnino vseh 
ljudi, s tem pa tudi osebno lastni
no slehernega delovnega človeka 
toliko in v tisti obhki , kolikor mu 
zagotavlja pravica dela z družbeni
mi sredstvi skupaj z vsemi tistimi 
njegovimi neodtujljivimi pra
vicami, ki so povezane s t o , osno
vno pravico. T a k o se družbena 
lastnina odraža v pravici delavcev 
do dela z združenimi sredstvi, 
hkrat i pa tudi v odgovornost i 
slehernega delavca, da to pravico 
uresničuje v popolni enakosti z 
vsakim drugim delavcem. T a k o 
postaja družbena lastnina res v 
pozitivnem smislu te trditve, od 
nikogar in vsakogar, to je skupna 
in osebna. 

Vse subjektivne sUe v združenem 
delu, še posebej pa sindikati 
mora jo v tem času proučiti in 
temeljito obravnavat i problema
t iko v zvezi s pojmovanjem, 
varovanjem in odnosom do 
družbene lastnine. Akcijo si je 
uspešno zastavil tudi občinski svet 
Zveze sindikatov občine P tu j , o 
čemer je njegov predsednik J a n k o 
Mlakar povedal : 

,,V sindikatih smo to problema
tiko zelo široko zastavili. T o je 
izredno pomemben del stabi
lizacijskih prizadevanj , zato se 
m o r a m o do njega obnašati izredno 
odgovorno . Prob lemat iko smo 
obravnavali tudi na skupni seji 
občinskega sveta ZSS in obč inske . 

konference ZKS, kot izredno 
p o m e m b e n e l e m e n t s t ab i l i 
zacije. Predlem pa smo i iTiel i 

posvete z odgovornimi dru
žbenopolitičnimi delavci v neka
terih T O Z D in s predsedniki 
samoupravnih delavskih kontrol 
ter uredniki internih glasil. Na teh 
posvetih smo sprejeli sklepe, ki 
zahtevajo skupne akcije vseh 
subjektivnih sil v združenem delu, 
ne pa samo sindikata, kot mislijo 
nekateri . Odgovornost je tudi pred 
Zvezo komunis tov, mladino, 
samoupravnimi organi in samou
pravno delavsko kontrolo , skratka 
pred vsemi delavci. Odnos do dru-

Janko Mlakar, predsednik občin
skega sveta Z S S občine Ptuj . 

žbene lastnine moramo spremeniti 
na boljše. 

Akcija, ki smo jo začeli in jo že 
peljemo, mora dobiti najširšo dru
žbenopoli t ično obeležje in mora 
biti obravnavana tudi v občinski 
skupščini. Odnos do družbene 
lastnine seveda ni zadovoljiv, zlasti 
pa je še premalo prisoten v zavesti 
delovnih ljudi. Glede na to , da pri
haja d o negativnega odnosa v 
raznih družbenih sredinah, je 
naloga vseh nas, da spodbudimo te 
aktivnost i . Opredeliti je treba 
značilne sredine, kjer prihaja do 
n a j i z r a z i t e j š i h p r i m e r o v . Ne 
s m e m o z a n e m a r i t i i z r e d n o 
pomembne vloge internih gla
sil. Delavce je treba obveščati in 
osveščati. Povedat i je treba na 
kakšen način in kje prihaja do 
družbene škode. 

Odnos do družbene lastnine 
z a h t e v a v i s o k o s o c i a l i s t i č n o 
samoupravno zavest, kjer je ta 
manjša prihaja do večjih nega
tivnih pojavov in seveda ob ra tno . 

Odnos do zasebne lasnine je veliko 
boljši, če bi imeli takšen odnos 
tudi d o družbene lastnine, bi bilo 
stanje boljše. Želim opozoriti le na 
nekatere pojave, ki negativno vpli
vajo na stanje in odnose v naši 
družbi . Ce se ustavimo že pri 
vhodu v delovno organizacijo, 
opazimo neustrezno čuvajsko 
službo. Lahko , da so neustrezni 
ljudje, lahko, da so neustrezno 
usposobljeni. V delovnih organi
zacijah je največji problem slaba 
delovna in tehnološka disciplina. 

T o povzroča največjo škodo 
d r u ž b e n e m u p r e t n o ž e n j u . 

Boris Horvat, namestnik direkto
rja v D O Agis Ptuj . 

Poznamo tudi nekatere druge vrste 
delovne nediscipline, ki j e enako 
škodljiva. Mislim na pijančevanje 
na in ob delovnem mestu, zamuja
nje, predčasno odhajanje, seje 
med delovnim časom in podobno . 
Velike probleme imamo s proti
pravnim prilaščanjem družbenega 
premoženja v raznih oblikah, naj 
si bo , da gre za skupine ali 
posameznike. Pa tudi gospodarski 
kriminal, ki ne gre vedno v prid 
p o s a m e z n i k o m ali v š k o d o 
p o d j e t j a , v e n d a r v k o r i s t 
temeljnim organizacijam — vendar 
ne škodo družbe. 

Prizadenejo nas tudi razni poža
ri, strojelomi in delovne nezgode, 
kar je vse odraz človeškega fakto
rja, naj si bo , da gre za slabo 
varstvo pri delu ali za nepazljivost. 
Tudi nadzor nad delom je neza-
aovoljiv. Imeli smo nekaj pojavov 
zastrupitev s h rano , kar je predv
sem posledica slabe higienske 
zaščite. In ko vztrajamo, da bi to 
stanje izboljšali, nalet imo na 

odpor prav v tistih sredinah, ki bi 
morale za to same skrbeti. 

Opredelil sem le nekatere 
pojavne oblike, na katere so 
dolžne opozoriti in tudi ukrepati 
vse subjektivne sile. V vseh T O Z D 
je treba čim prej ugotoviti kje in v 
kakšni obliki prihaja do škode na 
družbenem premoženju. Najti je 
treba vzroke za takšno stanje. Za 
preprečevanje škode pa je treba 
angažirati vse subjektivne sile in 
slehernega delavca, da bo le ta 
postal čuvaj , ne pa, da jih za njih 
postavl jamo. Dogovoriti se je 
treba za na jbo l j ' ustrezen način 
osveščanja delavcev, v kar je treba 
vključiti interna glasila in vse obli
ke obveščanja. Nuditi je treba vso 
podporo inšpekcijskim službam in 
organom samoupravne delavske 
kontrole. Zaostriti je treba tudi 
odgovornost raznih vodij izmen in 
delovodij , izpopolniti samou
pravne akte na področju samo
zaščitnih dejavnosti, premalo pa je 
poudarjena tudi vsa ostala proble
mat ika , kjerkoli prihaja do kakšne 
škode na družbenem premoženju. 
Vsaj enkrat letno je treba 
obravnavati analizo stanja varo
vanja in odnosa do družbene 
lastnine. 

Vse te aktivnosti m o r a m o vnesti 
tudi v plane dela in prei^' "em sedaj 
v stabilizacijske progra..»c, skrat
ka, doseči m o r a m o , da bo vsak 
delavec sam delal preventivno, da 
ne bi prihajalo več do š k o d e . " 

In kako so se lotili te problema
tike v posameznih delovnih 
organizacijah v ptujski občini? V 
Agisu imajo prav gotovo največ 
težav s slabo tehnološko in delo
vno disciplino, o čemer je Boris 
Horva t , namestnik direktorja 
dejal: 

,, Pridružujem se v celoti 
mnenju, ki ga je nakazal tovariš 
Mlakar . Skoraj vsi ti problemi so 
prisotni tudi v Agisu. Osveščenost 
in odnos do družbene lastnine sta 
zelo pomembna pojava v naši dru
žbi, ki bi ga mlad človek moral 
pridobiti že v šoli. Kako doseči to 
osveščenost, to pa je že malo težja 
zadeva. 

Poglejte pri nas v delovni orga
nizaciji izdajamo naše interno 

Marjan Ostroško, direktor D O 
Emona — Merkur Ptuj. 

glasilo ,,V Agisu" . 7.al moram 
ugotoviti, da ta časopis izreno 
malo beremo, čeprav se uredni
ški odbor izjemno trudi, da bi izdal 
čim bolj.še glasilo. Se pravi, da 
delavci niso pripravljeni prek 
lastnega izobraževanja prihajati do 
večje osveščenosti. Ta je večja le 
morda takra t , kadar je kakšna kri
zna situacija. 

Kar se tiče vašega vprašanja — 
prav imate. Delovna disciplina je 
ena i /med najbistvenejših rezerv v 
današnjem gospodarstvu. Ce smo 
odkrit i , potem moramo ugotoviti, 
da se delovni čas ne izkorišča t ako 
kot bi se lahko, posledice so dobro 
vidne. Vprašanje padca produk
tivnosti dela je zejo pereče. Tudi 
dojemanje delovnega časa, kot 
kategorije družbene lastnine ni 
takšno, kot bi moralo biti. 

Ce pogledamo konkretno. Naj 
začnem pri vratarjih, kot tovariš 
Mlakar . Pri nas so to varnostniki s 
popolnoma odrejenimi nalogami 
in dolžnostmi, ki so tudi temu 
primerno izobraženi. So le eden 
i /med pomembnih členov v dru
žbeni samozaščiti, a imajo — vsaj 
pri nas izredno velike težave. 

Morali bi doseči to kar je rekel 
tovariš Mlakar , da bi bil vsak 
delavec čuvaj, da bi imel vsak 
odnos do družbenega premoženja 

in do stvari oziroma delovnih 
sredstev. Znano je , da človek 
opravi toliko dela, kolikor ga 
zmore, / na in hoče — in to je dejs
tvo. Verjetno tudi drugod ne samo 
pri nas. Poglejte disciplina se 
začne za delovno mizo. In če je že 
sama zasnova slaba, je težko 
obdržati disciplino naprej . Gre za 
kakovost in družbeno priznani 
proizvod. Tehnološka disciplina 
mora biti zasnovana že v ideji. Zal 
je izigravanje tehnološke discipline 
pri delavcih še vedno obravna
vano kot delikt vsakdanjosti . 
Doseči moramo večji povdarek 
odnosu do družbene lastnine, če 
želimo zares prispevati k stabili
zacijskim pr izadevanjem." 

V trgovskih delovnih organi
zacijah ima delovna disciplina svoj 
specifični pomen. O tem, kako se s 
tem problemom srečujejo v Emona 
— Merkurju je Marjan Ostroško, 
direktor D O povedal: 

,,Res je , da je odnos d o družbene 
lastnine in delovna disciplina v 
trgovini izrednega pomena. Pri nas 
ne moremo imeti varnostnikov, ki 
bi kontrolirali prihod in odhod z 
dela. Vsi zaposleni, predvsem pa 
prodajalci so nenehno v stiku z 
ljudmi, zato lahko napake zelo 
hitro opazijo. Disciplina ali 
nedisciplina se lahko odraža v 
vsaki malenkosti in se nam večkra
tno negativno obrestuje. Opažamo 
m a l o m a r e n o d n o s d o d e l a , 
predvsem do določenega blaga, 
zaradi česar prihaja do nepotre
bnih odpisov. Popisi blaga niso 
vedno takšni, kot bi morali biti. 
Vsak od delavcev d o b r o ve kaj je 
to družbena lastnina in kako se je 
treba d o nje obnašat i , premalo pa 
mislimo in delamo tako , kot bi 
moral i . Vsak išče svoje koristi in 
pravice, na odgovornosti pa poza
blja. 

Drugo so različni pritiski na 
prodajalce in na nas kot celoto, 
tako od kupcev, kot od pro
dajalcev, ki večkrat zahtevajo od 
nas nemogoče. Gre za razne 
mahinacije, za zamenjave čekov 
od potrošniških kreditov, za 
, , p r i s i l n o d o d a t n o n a b a v o " 
nekurantnega blaga, če želimo 
kupiti b lago, ki ga primanjkuje in 
podobno . Ze v lanskem letu smo 

Franc Ciglar, Meskombinat Pe
rutnina Ptuj 

pri nas prešli v široko zastavljeno 
akcijo za preprečevanje takšnih in 
podobnih pojavov. Vsi se m o r a m o 
zavedati, da s tem, ko oško
dujemo delovno organizacijo, 
oškodujemo tudi sebe, predvsem, 
če e ledamo stvar bolj dolgoročno. 

Prek sindikata in ostalih družbe
nopolitičnih organizacij se tru
dimo, da bi dosegli večjo delovno 
disciplino, kar nam je delno že 
uspelo. Manj imamo bolniških 
izostankov, manj je nediscipline, , 
skratka lahko bi rekel, da nam je i 
že uspelo delno osvestiti naše ljudi : 
in da b o m o stvari do konca leta še ' 
izboljšali ." 

V Kmetijskem kombinatu Ptuj 
je veliko dislociranih obratov, 
veliko T O Z D , zato je še težje 
nadzirati odnos do družbene 
lastnine, pa vendar jim to delno že 
uspeva. Stane Sirovnik je vodja 
službe za SLO in družbeno 
samozaščito v KK Ptuj in je o tem 
povedal: 

,,7,e večkrat smo pri nas obrav
navali problematiko odnosa do 
družbene lastnine in tudi o oblikah 
zavarovanja te lastnine. V glavnem 
so bila ta vprašanja na dnevnih 
redih sej samoupravnih organov, 
odborov in komisij . Kvalificirano 
pa je o vprašanjih razpravljal 
koordinaciiski odbor za ljudsko 

obrambo in družbeno samozaščito 
Vse naše ugotovitve oa lahko 
s trnemo sledeče: delovna disciplin^ 
ni na potrebni višini. V nekaterih 
delovnih sredinah je slaba notranja 
kontrola in organizacija dela. Tudj 
fizično zavarovanje ni popolno ali 
pa je neučinkovito, ponekod pj 
zavarovanja sploh ni. In kar je 
hujše, v službi zavarovanj so inva-
lidne osebe in v enem primeru tudj 
oseba, ki je že storila kaznivo 
dejanje. Vsi zaščitniki nimajo 
p o t r e b n e g a na josnovne j šega 
znanja, pomanjkljivost je tudi to, 
da niso oboroženi . Nimamo zava! 
rovanega prenosa gotovine, vsaj v 
vseh T O Z D ne. Tudi shramba 
nekaterih strojev in drugih sredstev 
za delo ne ustreza. Problem je tudi 
v tem, da so v nekaterih TOZS 
skrhani medsebojni odnosi, kar 
otežuje delo in močno vpliva na 
storilnost. Tudi odnosi med TOŽB 
in delovno skupnostjo niso bilj 
najboljši. Posamezniki so celo 
hujskali vodilne v drugi TOZD, 
češ, da je treba delovna skupnost 
skupnih služb nenehno napadat i . 

Prot ipožarno preventivo smo 
precej izboljšali, verjetno prav 
zaradi novega zakona, pa tudi 
inšpekcijske službe so dosledne. 
P o v s o d i m a m o o r g a n i z i r a n o 
samoupravno delavsko kontrolo, 
vendar očitno ne deluje.kot bi 
morala . Tudi z delegatskim siste
mom je tako . Posamezne dele
gacije delajo zelo dobro , posame
zne pa ne. Glede informiranja 
lahko rečem, da je precej popolno 
in vses t ransko." 

V de lovn i organizaci j i 
Mesokombinat Perutnina Ptuj je 
že skoraj tradicija, da vlada med 
delavci stroga delovna disciplina, 
kar je predvsem odraz doslednosti 
vodilnih delavcev, vendar se tudi 
pri njih pojavljajo podobni pri-

t m e r i kot drugod. Franc Ciglar je 
referent za SLO in družbeno 
samozaščito v tej delovni organi
zaciji. Odnos do družbene lastnine 
in delovno disciplino sodelavcev je 
tako ocenil: 

, ,Tudi v naši delovni organi
zaciji imamo precej problemov na 
tem področju, čeprav polagamo 
veliko pozornost notranji disciplini 
in čuvainiški službi. Prav sedaj smo 

Stane Širovnik, vodja službe za 
S L O in D S v KK Ptuj. 

Končali s tečaji za požarno varnost 
— končalo ga je 285 delavcev; 14 
delavcev je naredilo še dodatni 
razširjeni gasilski tečaj, 28 
delavcev pa je opravilo posebni 
tečaj za delo s plinom. Naši nočni 
čuvaji so dobro seznanjeni z vsemi 
svojimi dolžnostmi in jih tudi v re
du opravljajo. 

Grad imo poslovno stavbo i" 
tudi gradbišče smo ustrezn" 
zavarovani, zato smo prepričani, 
da dolgoprstneži niso imeli dosti 
možnosti za odnašanje gradbenega 
materiala, kot je to zaslediti 
marsikje. Tudi v obratih z goto
vimi izdelki imamo dobro urejen" 
vratarsko službo, ki delavce 
o b č a s n o k o n t r o l i r a j o . Na^i 
varnostniki zaenkrat še ne nosijo 
orožja. Drugih težjih problemov^ 
zvezi z odnosom, pojmovanjem 
predvsem varovanjem družbene 
lastnine n i m a m o . " 

Prepričani smo, da smo vam v 
teh pogovorih vsaj delno osvetli'' 
problematiko, ki nas obdaja vsak 
dan na delovnem mestu. Vse sku
paj pa naj velja bralcem v prenii' 
slek, kajti prav gotovo je tudi ^ 
vaši delovni organizaciji ta P['^ 
blem prisoten. Dovolj smo storil)' 
če vas b o m o spodbudili od razni'' 
šljanja tudi k dejanjem. 

M. Oziiie^ 

OBČINSKA ZVEZA 
PRIJATELJEV 

MLADINE ORMOŽ 
Zveza prijateljev m l a d i n e v 

O r m o ž u deluje že dvajset let, 
to j e od leta 1960. ko so j o 
strnila prva Dru.štva pr i ja te
ljev m l a d i n e v Ivanjkovcih, 
O r m o ž u in Središču o b Drav i . 
D a n e s obč inska Zveza prija
teljev m l a d i n e v O r m o ž u 
združuje dejavnost i d ruš tev v 
s edmih k r a j e \ n i h skupnos t ih 
in enajstih pionirskih od red ih , 
v razpravi pa j e us tanovi tev 
Druš tva prijateljev m l a d i n e 
na Kogu . O s n o v n a na loga 
D P M izhaja iz d r u ž b e n e skrbi 
za o t roka , za njegovo s rečno in 
zd ravo o t roš tvo . N e k a t e r a 
druš tva so pt)lno zaživela in j e 
občuti t i n j ihovo pr isotnost v 
KS. »Prijetno je sodeloval i na 
sestankih D P M . kjer j e vel iko 
mlad ih aktivistov,« pravi 
N a d a Kovačič . »človek dobi 
občutek , d a j e na m l a d i n s k e m 
sestanku.« 

V okviru obč inske Zveze 
prijateljev m l a d i n e delujejo v 
O r m o ž u trije sveti oz i roma 
komisija: občinski p ionirski 
svei. svet za de lo s starši in 
komisija za letovanja. 

V ponedel jek so v občmsKi 
Zvezi prijateljev m l a d i n e 
sklicali vol i lno sejo. kjer so 
tudi spregovori l i o d o s e ž e n e m 

v posamezn ih svetih obč inske 
Zveze PM. 

Izpostavili so jubi le j b r a lne 
značke . V petnajst ih letih se je 
t ekmovan ja udeleži lo 15483 
bralcev. Pridobi l i so si Me-
š k o v o . b r a l n o značko o b raz
nih jub i le j ih pa tudi: C a n k a 
rjevo. TLo.sovelovo, Ž u p a n 
čičevo in K a j u h o v o b ra lno 
značko . 

N a seji so povdar i l i , d a pi- . 
onirski organizaci j i , kot ka-1 
d roNsk i bazi Z S M S ne posve- ; 
č a m o d o v o l j ne pozornos t i . 
Z a l o so sklenil i , d a se b o d o na 
sep lembersk i seji obč inske 
p ioni rske konfe rence posve
tili vseb insk im vprašan jem 
pioni rske organizaci je v vza
j e m n e m o d n o s u d o šolske 
skupnos t i , p ionirska o rgan i 
zacija in svet šole ter p ioni rska 
organizac i ja \ odnosu do 
ostal ih organizac i jah na šoli in 
izven nje v krajevnih sku
pnos t ih . 

V razpravi so ugotovil i , da 
j e de lo s starši za rast p e d a 
goške ku l tu re staršev sicer 
s teklo, v e n d a r so se izobraže
va ln ih obl ik udeleži le le ma
tere. N a seji so sprejeli sklep, 
d a s i j e p o t r e b n o pr izadevat i , 
da bo d ruž inska revija »Otrok 
in d ruž ina« v občini O r m o ž 

prihajala v več d o m o v . Akcijo 
b o d o izvedli p redvsem v d r u 
žinah prvošolčkov. 

Ž e od us tanovi tve obč inske 
Z P M so le tovanjem ot rok iz 
o r m o š k e obč ine nameni l i ve
liko skrbi . De lo na tem pod 
ročju leče zelo ure jeno ne-
preu in jeno skozi vse leto. V 
preteklost i so orrnoški otroci 
le to\a l i v različnih krajih o b 
naši obal i zaradi prostorskih 
ležav. lastnih pros torov pa 
niso imeli . Ker b o d o d o m v 
Biogradu. kjer letujejo otroci 
iz O r m o ž a letos, k m a l u rušili, 
so delavci Z P M \ O r m o ž u 
zelo zaskrbl jeni . S sk lepom so 
se zavezali , da b o d o s širšo 
akcijo za in teres i ranih deja
vnikov v občini v flajkrajšem 
času razrešili ta. sicer pereč 
p rob lem. 

N a volilni seji so izvolili 
novo vods tvo obč inske Zveze 
prijateljev mlad ine , p redse
dnik predseds tva p a j e postala 
io \ar i š ica Mira Polič. N a seji 
so sprejeli sk lep o podel i tvi 
republ iških pr iznanj za dol 
gole tno de lo s pionirji tovari-
šicam Anici Pevec. Jožici 
Krabon ja . Mariji Salaj , M a 
rjeti Ri tonja in tovarišu 
viKiorju Sta jnko. 

FiM 
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TGA KIDRIČEVO 

Sprejet elaborat za raztapljanje 
vodnega stekla 

v eni od prejšnjih številk Tedni-
|,2 smo že poročali o tem, da v 
fOZD tovarne glinice v Kidriče-
yjin uvajajo novo dejavnost in si-
jgf raztapljanje vodnega stekla, 
fja 4. redni seji DS te T O Z D so 
{lani temeljito razpravljali o pred
logu direktorja T O Z D dipl. ing. 
Jožeta Kuzma, ki je predlagal 
jprejem elaborata pripravljalnih 
del za raztapljanje vodnega stekla. 

Î ot sledi iz predloga so v tej 
fOZD v smernicah razvoja za 
jaslednje srednjeročno obdobje 
predvideli tudi proizvodnjo Zeolita 
^. Le-ti so namreč natrijevi 
jluniosilikati, ki si med drugim še 
);ako utirajo pot v proizvodnji 
pralnih praškov (kako veselo za 
naše gospodinje), kjer zamenjujejo 
irinatrijev polifosfat t ako iz ekolo
ških kot tudi iz surovinskih razlo
gov. 

Taka proizvodnja v tej T O Z D se 
vključuje v proizvodnjo glinice in 
se zato lahko koristi tudi kot ena 
od osnovnih komponent proizvod
nje zeolitov. Velika prednost je za 
to T O Z D tudi v tem, ker ima 
določene naprave, ki so že nekaj 
let izven obratovanja (ker je pos
topek ukinjen) in bi z določeno 

predelavo uspešno koristile pri 
raztapljanju vodnega stekla. 

Ker je druga komponenta oz. 
surovina v proizvodnji zeolitov 
vodno steklo, ki .se v Jugoslaviji 
proizvaja samo v majhnih količi
nah, zato ga je treba uvažati. Uva
ža se torej vodno steklo, ki se ga 
topi in nato na trgu prodaja v 
tekoči obliki. Da bo našim bralcem 
zadeva jasnejša naj še poudar im, 
da so največji porabniki vodnega 
stekla industrija detergentov, sle
dijo pa ji še veziva, industrija pa
pirja, gradbeništva ter še nekateri 
drugi. Predvideno je, da bi v prvi 
fazi vodno steklo prodajali, saj je 
trg zagotovljen, v naslednji fazi pa 
bi ga uporabljali tudi za proizvod
njo zeolitov. 

Elaborat pripravljalnih del, ozi
roma razvojni program je pripravil 
za to določena strokovna skupina 
in ga predlagala članom delavske
ga sveta v razpravo in potrditev. 

Delavski svet je predloženi ela
borat enoglasno potrdil , istočasno 
pa že tudi odobri l nabavo 1.000 
ton trdnega vodnega stekla iz 
Češkoslovaške, od tam imamo tudi 
ustrezno ponudbo od njihovih 
proizvajalcev. Dvoma ob takem 
sklepu DS T O Z D tovarne glinice 

ni bilo tudi zato, ker pri nabavi 
trdnega vodnega stekla ni nobene
ga rizika, saj bi tudi v primeru, če 
ga sami ne bi raztapljali, lahko ta
koj prodali tudi v trdni obliki. Ker 
pa pri izdelavi investicijskega pro
grama sodeluje tudi inštitut firme 
Djuro Djakovič, za določene pre
delave avtoklava v nekdanjem sin-
ter obra tu , je delavski svet istoča
sno za izdelavo investicijskega 
nroiekta odobril tudi sredstva v vi
šini 500.000 dinarjev. 

O b koncu naj omenim še to, da 
so v tem času bili tudi, izvedeni 
zbori delavcev, ki so razpravljali o 
nekaterih spremembah statuta in 
samoupr . sporazuma glede na no
vo vrsto dejavnosti, ki mora biti 
registrirana pri gospodarskem so
dišču v Mariboru in so vse spre
membe oziroma dopolnitve v celoti 
sprejete. 

Tako se v T O Z D tovarne glinice 
uvaja nova dejavnost, ki bi naj v 
nadaljevanju tudi pozitivno vpli
vala na skupni dohodek v tej te
meljni organizaciji združenega dela 
v okviru delovne organizacije TGA 
in SOZD U N I A L Maribor . 

France Meško 

Srečanje 
ostarelih 

v K S 
Gorišnica 

Kako malo je po t rebno, da osre
čiš človeka, to smo lahko čutili ob 
srečanju ostarelih, ki so ga pripra-
vih v KS Gorišnici v petek 20. 
junija 1980. Kulturni program je 
pripravila Osnovna šola Franc Bel-
šak, pevski zbor prosvetnega dru
štva in tamburaški orkester. 

V imenu krajevne skupnosti in 
družbenopolit ičnih organizacij sta 
jih pozdravila Jože Kline in Iztok 
Matjašič. Ponosni smo na vas, ker 
ste zgradili našo srečno sedanjost, 
zato vam veliko dolgujemo, zato 
vam želimo naj bo vaš jesenski dan 
topel in svetel ob naši skrbi za vas. 

Od sreče so j im žarele oči in vsi so 
zapeli ,,Kje so tiste stezice". Mar
sikomu se je utrnila misel na mla
dost in težko prehojeno življensko 
pot. Dolgo v noč so ostali skupaj . 

V nedeljo pa smo obiskali vse tiste, 
ki se srečanja niso mogli udeležiti; 
v imenu Rdečega Ičriža in krajevne 
skupnosti smo j ihm izročili skro
mna darila z lepimi željami za 
njihovo zdravje. 

Vsi, ki so se srečanja udeležili so 
odhajali bogatejši za spoznanje, da 
niso pozabljeni. Ne samo en dan v 
letu, vedno naj b o naša skrb 
namenjena njim — ostarelim, če 
hočemo, da bodo naši mladi nekoč 
poskrbeli tudi za nas. 

K. M . 

KIDRIČEVO: 

Kje so vzroki slabe 
udeležbe? 

N a p redveče r p r azn ika -dneva borca 4. jul i ja j e bila i zvedena 
proslava, ki s t a j o organiz i ra l i K O Z Z B in K K S Z D L Kidr ičevo , k i j e 
bila žal s l abo obi$k»ina. Kje so vzroki za to, d a v z a d n j e m času p ros lave 
in pr i red i tve ne doživljajo takih ob i skov kot nekoč? Res so t emni 
ob lak i , d e ž e v n e kapl je in p r e d h o d n a h u d a nev ih ta de ln i vzroki s l abe 
ude ležbe , m e d t e m k o j e d r u g e vzroke t r e b a iskati v t em, d a ni bi lo 
dovol j obveščenos t i , m e d d r u g i m pa tud i vse večje n e z a n i m a n j e 
krajani)v za take in p o d o b n e pros lave . 

T o d a pros lava j e le bila tudi m tudi d o b r o izpel jana k l jub s l a b e m u 
v r e m e n u . N a t a b o r n i š k e m prt)storu, p red vr tcem na o t r o š k e m igrišču, 
s e j e zvrstilo precej m l a d i h t aborn ikov , ki so tod imeli tudi pos tav l jene 
svoje šo tore in vso oko l i co lepo pr ipravi l i za p ros lavo . T o č n o o b 19.10 
j e g o d b a na p iha l a zaigrala našo h i m n o , n a k a r j e s lavnos tn i govorn ik 
J a n k o Vogr inec , p r e d s e d n i k obč in skega o d b o r a 2 ^ B N O B navzoč im 

Slavnostni govornik je bil Janko Vogrinec. Foto: K. Zoreč 

govoril o p o m e n u tega vel ikega p r azn ika , d v e p ion i rk i sta z lepimi 
reci taci jami vzbudi l i vel iko z a n i m a n j e m e d p r i so tn imi , s laven zaklju
ček pa j e bil pr ižig t abo rn i škega ognja , k i j e s svoj imi ogn jen imi zublji 
pod n e b o želel d o k a z a t i , d a j e p r e d n a m i z a r e s p o m e m b e n in veliča
sten p razn ik d n e v a borca . ' F r a n c e M e š k o 

P T U ^ K O AKUMUUCUSKO JEZERO PREDMET MNOGIH RAZPRAV 

ČOLNARJENJE DA - VENDAR KAKO? 
Dejstvo j e , d a j e a k u m u l a c i j s k o 

jezero h id ro e l ek t r a rne Sredn ja 
Drava II, ki se razpros t i ra od Ptuja 
do z a p o r n i c v M a r k o v c i h , ve l ike
ga fKjmena ne s a m o za Ptuj , t e m 
več tud i za širše o b m o č j e . Mis l imo 
predvsem n a razl ične poz i t ivne 
posledice, ki so nas ta l e z a k u m u 
lacijo reke D r a v e , d e l n o p a tud i n a 
negativne pos ledice , ki pa n i so 
lako o b č u t n e — vsaj sedaj še ne . 

Že s am pogled na p tu jsko j e 
zero z g r a d u n a m daje vedet i , d a j e 
to nekaj m o g o č n e g a bi l a h k o d e 
jali. Č u d o v i t poseg č loveka v n a 
ravo. Pa z a č n i m o najprej s pozi 
tivnimi pos led icami , vsaj de l njih 
bomo poskuša l i na.šteti. 

N e d v o m n o j e . da j e vel ika 
vodna površ ina pr i tegni la različ
ne vrste v o d n e g a življa, p r e d v s e m 
pa številne pt ice , k i j ih d o sedaj na 
našem o b m o č j u n i smo zasledili . 
Nekaj let b o po m n e n j u r ibiških 
strokovnjakov to j e z e r o pravi raj 
za r ibe . T o d a le nekaj let trdijo, 
bjti čez pet ali največ 10 let bo v 
sedanjih pogoj ih p tu jsko a k u m u 
lacijsko j e z e r o b io loško mr tvo . 
Zakaj? P r edvsem zarad i mulja , ki 
se iz leta v leto kopiči na d n u j e 
zera. K o b o s č a s o m a debe l ina 
plasti mul ja t ako visoko, d a se 
4ozi n e b o d o m o g l e prebi t i več 
^odne ras t l ine , p o t e m tudi življe-
ije v vodi ne bo več m o ž n o . Vsaj v 
•akšnem ob.segu ne , ali pa se b o d o 

pojavi le novev r s t ež iv l j a . k ibo bolj 
o d p o r e n ali pa ne po t rebu je tol iko 
kisika. 

In kar j e za ljubitelje v o d n i h 
špor tov n a j p o m e m b n e j š e , j e z e r o 
bi l ahko kaj k m a l u pos ta lo č u d o 
vito tur is t ično središče. T u k a j bi 
svoje interese p rav go tovo naš le 
tur is t ične in gost inske d e l o v n e 
organizaci je . Bi, p r a v i m o , če se ne 
bi pojavi la cela vrsta razl ičnih 
interesov o u p o r a b n o s t i in n a m e -
mebnos t i p tujskega j eze ra . 

Najbol j vroče .so bile r azp rave 
m e d ptujskimi ribiči, ki so na 
zadnji skupščini celo sprejeli sk lep 
za p repoved vožnje z m o t o r n i m i 
čolni po p tu j skem j eze ru . S tem 
sk lepom so seznani l i tudi Z a v o d 
za r ibištvo S R S , ter k o m i t e za 
kmeti js tvo, gozda r s tvo in p r e h r a 
no, ki bo v k r a t k e m raziskal m o 
žnosti o moreb i tn i vožnji z m o 
torn imi čolni po j eze ru . 

Svoj lonček k t emu so p r ima
knili tudi Dravske e l ek t r a rne 
Mar ibor , č igar last j e Hid roe lek
t r a rna Srednja D r a v a II in s t em 
tudi energetsk i objekt A K U M U 
L A C I J S K O J E Z E R O , čeprav j e 
voda v uprav l jan ju r ibiške d ruž i 
ne Ptuj. D r a v s k e e l ek t ra rne niso 
za in te res i r ane za vožnjo po j eze ru 
z m o t o r n i m i čolni, a m p a k le z j a 
d rn i cami ali čolni na vesla ter 
surfi . Svojo voljo so podkrep i l i z 
de j s tvom, d a mo to rn i čolni po 
vzročajo velike va love , ki po 

vzročajo erozijo j eze r skega d n a , z 
leti pa u tegne jo poškodova t i tudi 
asfa l t i rane brež ine j eze ra . 

Prejšnji t eden so s t rokovnjaki iz 
z a v o d a za razi.skovanje ma te r i 
alov in kons t rukci j iz Ljubl jane 
opravi l i s t rokovn i ogled in mer i t 
ve na p tu j skem akumulac i j skem 
jeze ru . Ugotovi l i so, d a vožnja z 
m o t o r n i m i čolni ne og roža o b 
j e k t a h i t roe lek t ra rne , se pravi niti 
ne j ezu , ne brežin pa tudi jezer 
skega d n a ne . 

Najbol j so seveda zaskrbl jeni 
člani p tu jskega b r o d a r s k e g a klu
ba R A N Č A , ki bi na vsak način 
radi ostali pri vožnji z m o t o r n i m i 
čolni po j eze ru . S s t rokovnjaki .so 
se dogovor i l i , d a b o d o odslej od 
pravili vso nedi-sciplino pri vožnji 
z m o t o r n i m i čolni . Dejs tvo j e na
mreč , d a se o b sobo tah in nede l jah 
l ahko po p tu jskem jeze ru vozi 
vsak. ki i m a mo to rn i čoln. Vel iko 
j e bilo opazi t i tudi tujih državl ja
nov, vsi pa so se vozili k r ižem 
kražem po j eze ru in žal tudi p o 
stari strugi D r a v e navzgor . Odslej 
bo d r u g a č e pravi jo brodar j i . Sami 
b o d o poskrbel i za red. N a ptujski 
železniški mos t so že pritrdil i ta
ble, ki opozar ja jo vse voznike 
mo to rn ih čo lnov, d a j e čolnar je
nje od že lezniškega mos tu na
vzgor proti c e s t n e m u mos tu p re 
p o v e d a n o . Prav t ako b o d o pr i 
pravil i v a r n o s t n o c o n o v a k u m u 

lacijskem j eze ru in le v tej var
nos tn i coni bi se naj v b o d o č e 
vozili z m o t o r n i m i čolni . P r e p o 
v e d a n a bo vožnja n a j m a n j 100 m 
od asfal tnih brežin in okol i lOOOm 
od m a r k o v š k e g a j ezu . T a k o b o d o 
r i b a m , ki .se ob iča jno zbira jo o b 
obal i omogoč i l i n e m o t e n o življe
nje, pa tudi va lovan je bo t ako iz
razi to manjše . 

N e d v o m n o s e o b t e m pojavljajo 
še .številni d rug i interesi — takšni 
ali d r u g a č n i . Vsi pa peljejo na to, 
d a j e reka D r a v a in p tu jsko j e z e r o 
j a v n o d o b r o . In k o n č n o p rav v teh 
razl ičnih in teres ih — razl ičnih 
sredin , m o r a m o odprav i t i o z k o 
g ledanje in se poglobi t i v smisel 
de lega t skega od ločan ja . Prek d e 
legatskih sredin vseh teh razl ičnih 
nosilcev in teresov j e t r eba mnen ja 
uskladi t i in najti s k u p n o pot . ki 
n a m bo vsem skupa j korist i la . T o 
b o d o našli zbori S O Ptuj , ki b o d o 
o tem odločal i na eni od sej še v 
letošnjem letu. 

Kaj n a m na vse zadn je l a h k o 
koristi naše p re l epo ptujsko a k u 
mulac i j sko j e z e r o , če ga b o m o 
lahko le od da leč gledali in o p a 
zovali? Prav g o t o v o j e t r eba izko
ristiti vse d o b r i n e , ki se n a m p o 
nujajo — in to p a m e t n o in p re 
u d a r n o — kajti tudi p re t i r avan je 
ima svoje nega t ivne posledice . 
Teh pa seveda n ihče ne želi. 

M. O z m e c 

ZAKAJ KUPOVATI „NAZALOGO"?! 
Zato, ker v marsikom ni niti kančka huma

nosti! T o velja predvsem za tiste občane, ki 
"•»ajo na voljo dovolj denarja in si lahko 
"stvarjajo domače zaloge. O b tem pa ne 
••omislijo na družine z nizkimi dohodki , na 
"'atere samohrani lke, na ostarele občane — na 
J'̂  tiste, ki nimajo niti denarja niti prostora , da 
•"i primerno vskladiščili živila, o pralnem prašku 
^ tako ni vredno izgubljati besed, ko ga imajo 
•^kateri po 50 ali 100 kilogramov. Ti ne pomi-
'̂'jo na družine z dojenčki, niti na družine z več 

'''•'oki, kjer je pranje dnevno na vrsti. Kdo je 
^Prožil govorice o pomanjkanju sladkorja in 
'^dilnega olja seveda ni moč ugotoviti , da je pa 

nas toliko lahkovernežev, da je kar neverje-
'"o. Se si lahko privoščimo kanček zlobe, 
^ ^ t m naj rečemo — naj se j im ta sladkor kar 
''^kvari, pa olje tudil 
, C)a bi zvedeli, kako je s sladkorjem, oljem, 
^*^o in s pralnim praškom, smo obiskali Jožeta 
aupoiiča, direktorja T O Z D Maloprodaja v 

^ 'P—u. Dejal je , da je vsa nakupovalna mrzli-
^ odveč. , ,Trenutno imamo dovolj zalog slad-
^rja, problem pa je zaradi pakiranja. V naši 
^l^irnici pak i ramo ročno, zmogljivosti pa so 
^' 'agojene normalni potrošnji , ne pa preko-
^^nim nakupom. Zato sedaj teh tamo sladkor 

v trgovinah. Da bi se izognili pomanjkanju 
J, "^aših enotah, smo sprejeli v skladu s 14. 
^ l o m zakona o blagovnem prometu ukrep , da 
J'*^Jujemo prodajo sladkorja na dva kilo-
«faiiia. 

'^'•oblem je tudi zaradi naše razvejane mreže 

odjemnih mest v občini in izven nje, saj smo 
dobavitelj za severovzhodno Slovenijo. Kapaci
teta naših vozil ni taka, da bi lahko zadovoljili 
tako velikemu povpraševanju. Sladkorja je v 
naših skladiščih dovolj , vendar ob normalnih 
nakupih. To pomeni okrog 150 ton sladkorja v 
enem mesecu. Z zalogami, ki jih imamo, bi 
morali zdržati d o naslednje kampanje . Tudi 
sproti dobivamo sladkor, t ako da problemov ne 
bo. 

Glede olja je situacija malo drugačna . 
Zamrznjene cene so le delni v / rok pomanjka
nja, predvsem mu botruje pomanjkanje stekle
nic. Ljudje nakupijo velike količine olja, ki j ih 
sproti ne potrošijo in imajo doma ogromne 
količine polnih, pa tudi praznih steklenic. Za to 
smo v našem sozdu sklenili, da mora vsak ku
pec ob večjem nakupu olja prinesti steklenice, 
da bomo lahko /.agotovili normalne količine 
pra /ne embalaže in jo vrnili v tovarne. Problem 
z embalažo je tudi pri pivu, slatini in pri drugih 
pijačah. Dogovorili smo se, da bomo zagotovili 
še 20.000 enot pakiranega olja v pločevinasti 
embalaži po tri kilograme. Problem bo verjetno 
cena embalaže, zanjo se dogovar jamo z ustre
znimi o rgan i . " 

Olja t renutno res ni dovolj , ker ni embalaže. 
Vendar proizvajalci zagotavljajo, da b o d o pro
blem z zagotovitvijo embalaže rešili. 

Poleg sladkorja in olja je že neka časa ak tua
lno vprašanje kave. Te je v Jugoslaviji baje 
dovolj , vendar je v trgovinah ni, ker še ni nove 
cene! T^-govina poskuša vsaj potrebe bifejev in 

ostalih gostinskih lokalov, kar j im očitno uspe
va. 

Za konec pa še nekaj o pralnem prašku. V 
tem letu so ga trgovine prodale za 8 ods to tkov 
več kot lani v tem času. Torej o pomanjkanju 
ne bi mogli govoriti , le zaloge po kletih in gara
žah so se povečale — žal le v nekaterih! Prav 
zanimivo bi bilo obiskati nekatere občine in 
malce pogledati v ta privatni , , sk ladišča" . 

Izgleda da so zaloge tolikšne, da bi z njimi 
oprali celo občino, ne le gospodinjstva. Ce bi 
bili občani bolj humani in ob svojem beganju i:̂  
trgovine v trgovino za pralnim praškom 
pomislili tudi na soseda, prijatelja, znanca, bi 
imeli pralnega praška vsi dovolj — za no rma lno 
potrošnjo. 

Trenutno v t rgorinah poleg praška ni moč 
dobiti tudi pralnega mila, zato so nekateri v res
nih težavah. Da je to t ako , pričajo solze neka
terih kupcev, ki so ob nedavni prodaji pralnega 
praška ostali brez njega. Trgovci so se odločili, 
da bodo v prihodnje prodajali pralni prašek en 
teden v dopoldanskih drugi teden pa v popol
danskih urah, t ako da bodo tudi tisti občani , ki 
med delovnim časom ne morejo v trgovine, 
lahko kupili pralni prah. Ce bo med posamez
nimi trgovinami manj , ,begavčkov" ali lovcev 
na pralni prah! ! ! Morda bi se o prodaji pralne
ga praha morali pozanimati tudi sveti potro
šnikov in skleniti kaj pametnega — saj zato jih 
imamo! 

N. D . 

Razmišljanje brez i 
naslova 

T e ž k o j e pisat i in govori t i o t ako p o g o s t o o b r a v n a v a n i temi , ko t j e \ 
odgovo rnos t de l ega tov . To l iko j e bi lo p o v e d a n e g a , z a p i s a n e g a , t o l i k o ; 
sklepov in stališč j e bi lo spre je t ih , to l iko akcij zas tavl jenih — p a še ^ 
zmera j ni vse t a k o kot bi m o r a l o bit i . G o v o r i t i o o d g o v o r n o s t i d e l e g a - ; 
tov ne d a bi se pog lob l j eno , o d g o v o r n o in s p o l n i m k o š e m z n a n j a i 
spusti l v te r a z b u r k a n e v o d e de lega t s tva j e ze lo težko . T e ž k o p a j e ; 
govori t i o t em brez p r a v e g a znanja , b rez temelj i t ih p o d a t k o v , b r e z . . . | 

Pa v e n d a r j e v r e d n o poizkusi t i še e n k r a t . Zaka j ? Č i s to p r ep ros t ] 
razlog vodi č loveka — de lega ta k t e m u ! S k u p š č i n e s a m o u p r a v n i h ^ 

. in teresnih skupnos t i so t ako pogos to ne sk l epčne , d a bi se m o r a l vsak 
od nas vpraša t i , kje j e vzrok za nesk lepčnos t . V e m o , d a de lega t sk i \ 
s is tem ni poceni , v e n d a r s m o de lega t sk i s is tem sprejeli za neločljivi d e L 
našega žitja in bitja, b rez njega ne gre več. L e p o b č u t e k j e , k o veš, d a ; 
imaš v rokah »škarje in p l a tno« , lep o b č u t e k j e , k o veš, d a l a h k o ! 
pr ispevaš svoj de lež k od ločan ju . Man j lep pa j e ta o b č u t e k , ko j e t r e b a ; 
prevzeti o d g o v o r n o s t za spre je te od loč i tve , pa č e p r a v j e ta odgovornos t* 
kolek t ivna , ne p o s a m i č n a . \ 

Zaka j torej ne sk l epčne seje? S m o p reu t ru j en i , s m o p reveč zado - j 
voljni s tem ka r že i m a m o , pa n a m nadal jn j i razvoj ni več m a r ? B o m o i 
tu obstal i ali drseli navzdo l? Us ta l i tveni načr t i — tol iko g o v o r i m o o ' 
njih, pa j ih v e n d a r ne u resn iču jemo v sk l adu z dogovor j en imi na loga - ] 
mi. Ali res še n i s m o spreg leda l i , k a m nas vodi naša l agodnos t i n ; 
s t remljenje za visokim o s e b n i m d o h o d k o m k l jub s l abo o p r a v l j e n e m u ! 
de lu? K o m u m e č e m o pesek v oči? Sebi in s a m o seb i . Svoje g o s p o d i n j - , 
s tvo d o m a v o d i m o p o najboljših m o č e h , v e m o . d a m o r a m o imeti d e n a r j 
od prvega d o zadnjega v mesecu , d a m o r a m o neka j p r ih ran i t i za^ 
iz redne izda tke , d a m o r a m o imel i že lezno r eze rvo . T a k o gospoda r j en je j 
z m n o g o višjimi š tev i lkami bi mora l i imet i t ud i v svojih d e l o v n i h i 
o rganizac i jah , t am pa o tem ne r azmiš l j amo , le čimvečji osebn i d o h o - ; 
dek že l imo, že lezne rezerve , kot j o i m a m o d o m a . p a t a m n o č e m o ime t i , : 
raje r a zde l imo d e n a r m e d zapos l ene , d a b o m o vsi zadovol jn i . T o d a ! 
tako več ne gre . T a k o da l eč s m o , da j e t r eba l agodnos t izbrisat i — ne i 
s m e m o j e več pozna t i . K r e p k o j e t r eba prijeti za de lo in izkoristi t i v se ; 
rezerve — teh pa i m a m o pri nas povsod — pa naj gre za o rgan izac i jo 
dela . za d e l o v n o in t ehno lo ško d isc ip l ino , za dv ig p roduk t ivnos t i , za 
boljše izobraževanje in t ako dal je . 

Prav tu bi mora l i priti d o na jmočne j šega izraza o d g o v o r n o s t i | 
de lega tov . Pa s e j e kar po razgub i l a — m o r d a v p reobš i rn ih in p r e ž a h - , 
tcvnih na logah? J im res n i s m o kos? N a tak nač in , d a b o m o zavrača l i j 
na loge in prelagal i svojo o d g o v o r n o s t na r a m e n a d r u g i h , j i m res 
n ismo. Ali res n i s m o dovolj ob j ek t i vno in fo rmi ran i o sveh doga jan j ih 
na gospcHlarskem in n e g o s p o d a r s k e m pod roč ju? S m o . če to že l imo in ; 
h o č e m o . Pa n a m ni d o tega da bi svoje p ros to re u re o b r e m e n j e v a l i s i 
t akšn imi ra /miš l janj i . Za vse n a p a k e , k i j i h d e l a m o s a m i . i ščemo k r ivca ; 
nekje zuna j , nad ali pod n a m i . K o l i k o k r a t pa se k d o od na s v p r a š a , i 
kol ikšno izgubo p o m e n i za mojo d e l o v n o organ izac i jo n e u p r a v i č e n , 
(xlhod z de lovnega mesta , pos ta janje po lokal ih , n e u p r a v i č e n e bolni- i 
ške. pa vinjenost na d e l o v n e m mes tu? N a j b r ž nikoli ali pa zelo r e d k o , j 
K o pa ne u s tva r imo doh(x lka , ki s m o ga p lan i ra l i , z n a m o biti vsi g lasni i 
in iskati nekega i m a g i n a r n e g a krivca, g o v o r i m o o necx lgovo rnem! 
obnašan ju p o s a m e z n i k o v , o neuč inkov i t ih s t rokovn ih s lužbah , o s l a b i ' 
in formiranos t i . — kot da so tu vsi vzroki za n a š o l e n o b o in s lab o d n o s i 
d o vsega, ka r i m a m o . Kajti , vse to kar i m a m o , j e naše , vse lo s m o sami^ 
ustvaril i , n ihče n a m ni ničesar poda r i l ! 

Pa boste dejali , da . sedaj s m o pa s a m o de lega t i o d g o v o r n i za vse 
to. D a . s a m o delegat i , saj s m o de legat i vsi. Vsi s m o o d g o v o r n i — , 
ko lek t ivno in še posebej vsak p o s a m e z n i k . Ž e takra t , ko se zaves tno i 
o d l o č i m o da se seje. na ka t e ro nas j e de leg i ra la delegaci ja n e b o m o ^ 
udeležil i , ker n i m a m o n o b e n i h p r i p o m b k o b r a v n a v a n i m v p r a š a n j e m , ; 
i m a m o pa nu jno pot na o b č i n o ali na b a n k o ali v t rgov ino ali kamorko-? 
li že! N a d rug i s t ran i pa so o d g o v o r n i za t ako n e o d g o v o r n o o b n a š a n j e ! 
enega de l ega ta vsi ostali iz n jegovega okol ja , ker ga r e d k o k d a j vpra.ša-1 
J O . zakaj se ni udeleži l seje, kaj šele. d a bi za takšen o d n o s prejel i 
zas luženo kazen . K e r kazni niso z a p i s a n e , ker de lega t ska r azmer j a ! 
temelje na zd rav ih o d n o s i h , na zaves tn ih od loč i tvah , na z a u p a n j u vi 
nas s a m e . i 

K u p n a m e t a n i h , brez reda zap i san ih misl i , bos te dejal i . Se s tr i - ; 
n jam. v e n d a r so n a m e t a n a za to , d a bi j ih vsi de lega t i ma l ce p remle l i 
sebi in se vpraša l i , ko l ikokra t sem pa j a z t a k o n e o d g o v o r n o ravna l? j 

N . D . i 
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Niso pomembni odstotki, 
temveč odločenost 

obogatiti jutrišnji razvoj 
v k ra jevni skupnos t i G o r i š n i c a so se p r e d z a d n j o nede l jo v juniju z 

več ino glasov odloči l i za u v e d b o n o v e g a k ra jevnega s a m o p r i s p e v k a , ki 
hkrat i p o m e n i večja odva jan ja od dosedan j ih za reševanje perečih 
vpra.šanj ž ivl jenskega okol ja . Kra jan i se m o č n o zaveda jo , d a sa-mo večja 
lastna a n g a ž i r a n o s t pri reševanju teh p r o b l e m o v , p r inaša tudi večji 
d r u ž b e n i de lež . V g l a v n e m gre za vp ra šan j a k o m u n a l n e n a r a v e in d r u g e 
vi ta lne p r o b l e m e skupnos t i . T r d n a od ločenos t za večji p r i spevek , za 
ka te rega so se odloči l i na z a d n j e m r e f e r e n d u m u , j e tud i zagotovi lo , d a 
b o d o ta vprašan ja tud i zadovol j ivo izpolnil i . 

M G 

V novem obdobju asfaltna prevleka tudi na cesto Moškanjci — TOralci 

Novi obeti tudi za leseni most, ki povezuje Gorišnico prek Pesnice z vasjo 
Zamušani 

S pomočjo referendumskega dinarja bodo uredili tudi več kulturnih 
domov 

foto: C iani 

0RMO2 

Pozornost informiranju 
Občinska organizacija Z S M S Ormož / d r u / u j e okrog 3500 mladih , ki so 

organizirani v 41. osnovnih organizacijah. Kljub števičnosti pa ormoški mladinci 
niso najbolj zadovoljni s svojim d e l o m . M e d vzroki za neaktivnost nekaterih 
m l a d m c e v navajajo tudi s labo informiranost mladih o gospodarskih in nego
spodarskih vpra.šanjih ormoške obč ine . Po drugi strani pa ugotavljajo, da se mladi 
z.animajo za prob leme svojega življenjskega okolja, kar so dokazal i tudi s števi lno 
ude ležbo na problemski konferenci , ki so lo sklicali skuoai s predstavniki zdru

ženega de la v občini . Namerava l i s o se pogovorit i o štipendijski in kadrovski politiki 
združenega de la . pa sta se konference udeleži la le predstavnika d^eh temeljnih 
organizacij Ali ni to dokaz o nepravi lnem o d n o s u d o mladinske organizacije m 
n e o d g o v o r n o obnašanje združenega dela d o mladih potencialnih kadrov, ki j ih 
o r m o š k o združeno d e l o še kako potrebuje, se vprašujejo mladi? 

N D. 

Z O S R E M ^ SLOVESNOSTI OB tlO^LETNICI GASILSKEGA DRUŠTVA P IU I 

»VSAKO DRUŠTVO JE KORISTNO IN 
POMEMBNO!" 

D a n borca j e v s a m e m Ptuju 
minil v znamenju gasilstva. V 
d v o r a n i d o m a gasilcev so se na 

Slavnostni govornik Franc Za-
dravec 

razširjeni s lavnostni seji v poča
stitev d n e v a gasilcev, 100-
leinice gasilskega dru
štva Ptuj in dneva borca 
sestali r azen č lanov gasil
skih eno t v okvi ru občinske ga
silske zveze Ptuj še predstavniki 
d r u ž b e n o p o l i t i č n i h organizacij in 

S O Ptuj. štaba c ivi lne zašči te in 
teritorialne obrambe , gostje in 
gas ik i iz pobratene K r a p i n e ter 
predstavniki gasi lskih cen t rov in 
društev iz M a r i b o r a , S lovenske 
Bistrice. Celja, Šmar i j pri Je l šah , 
Murske Sobote , L e n a r t a , R a v e n . 
Rogatca. Domžal , O r m o ž a , Koz
jega in Ptuja. 

Zbrane j e pozdravil Marjan 
Berlič. predsednik gas i lskega 
društva Ptuj. F r a n c Z a d r a v e c , 
predsednik občinske k o n f e r e n c e 
S Z D L Ptuj pa j e za t e m v sla
vnostnem govoru or isal p o m e n 
gasilstva in p o u d a r i l u s p e h e 
ptujskih gasilcev v n j ihovem 110 
letnem de lovan ju , ter se j i m z a h 
valil za njihovo n e s e b i č n o v a r o 
vanje d r u ž b e n e g a in z a s e b n e g a 
premoženja. O b k o n c u j im j e v 
unenu d r u ž b e n o p o l i t i č n i h o rga 
nizacij in S O Ptuj česti tal o b vi
sokem jubileju in j i m zaželel tudi v 
prihodnje tako p l o d n o in u s p e š n o 
dek). kot d o s eda j . 

Kroniko gas i l skega d ruš tva 
Ptuj, vse o d u s t anov i tve leta 1870 
pa d o danes j e or isal sedanj i 
predsednik M a r j a n Berlič, za njim 
pa j e govoril še H e r b e r l Sorec , 
predsednik obč in ske gasi lske 
zveze Ptuj. V i m e n u pokrovi te l ja 
prir-xlilve. Kmet i j skega k o m b i 
nata Ptuj j e gas i lcem česti tal tudi 
Stane Sirovnik. č e s t i t kam pa so se 

pridruži l i še številni gostje, ki so 
• o b tej pr i ložnost i izročili ptujskim 
gasi lcem s p o m i n s k e plakete in 
dar i la . 

Najzas lužne jš im članom gasil
skega d ruš tva Ptuj so za tem po
delili p r i znan ja in pohva le za nji
hovo n e s e b i č n o in zavzeto de lo . 
Za čas tna č l ana G D Ptuj so ime
noval i L ipe ta Iz lakar ja in Ivana 
Preaca , ki sta svoje življenje po
sveti la d e l u v gasilstvu. Staneta 

Preaca pa s o za njegove zaslug« 
pri razvoju gasilstva v Ptuju ime
novali za častnega poveljnika 
ptujskega gasilskega dru^va, 

^ v e s n o s t s o zaključili z zani-
mivim in dobro izvedenim kul
turnim programom članov pro-
svetnega druStva o d Lovrenca na 
Dravskem polju, ki s o vsi tudi 
d a n i tamkajšnjega gasilskega 
društva. 

M. Ozmec 

Številni gostje in gasilci v slavnostnaii anifomah na svečanosti ob 111 
letnici gasilskega društva Ptuj. 

Gostje — člani številnih gasilskih društev iz Slovenije so ob visokem 
jubileju izročili ptujskim gasilcem številne plakete, spominska darila in 
priznanja. 

V kulturnem programu so se | M ^ s t a v i l i člani prosvetn^a dniStva 9i 

Lovrenca na Dravskem polju, ki so v ^ tudi gasilcL 
Foto: K O S I 

KRAJEVNA SKUPNOST TRNOVSKA VAS: 

Samoprispevek in 
prostovoljno delo -

temelja napredka 
Krajani krajevne skupnosti Trnovska vas s o prav g o t o v o izbral i 

p r a v o pot . S samoprispevki so si postavil i o s n o v n i temel j za hitrejši 
n a p r e d e k , sedaj pa z neštetimi urami prostovoljnega de la in s s k r o m n i 
mi sredstvi ustvarjajo objekte, ki predstavljajo bl ižajočo z m a g o nad 
zaosta lost jo teh krajev. Z gradnjo objekta za pošlo , ki j e bi la zgra jena 
skoraj v mesecu dni. s o si krajani nabrali dovolj s amozaves t i in o rgan i 
zacijskih izkušenj za gradnjo §e večjega in zahtevnejšega ob jek ta ; to j e 
za g r adn jo kulturnega d o m a . Pri gradnji temeljev je prvi d a n sode lova 
lo 3 1 ljudi, najmlajšemu j e bi lo štirinajst let. najstarejša pa j e bila 
žen ica s 67 leti . Tudi druge d n e v e j e bi lo vel iko p ros tovol jcev , največ 
pa j ih j e bilo n a D a n borca. 4 . julija. Zbralo s e j e 42 k ra janov , o d teh so 
trije prišli s traktorji drugi z drugim potrebnim o rod j em. Le z d o b r o 
o rgan iz i r anos t jo s e j e doseg lo , d a j e b i lo za vse dovolj de la . T u d i v r e m e 
je bi lo n a strani graditeljev, tako, d a j e gradnja potekala n e m o t e n o . 

Začne se pri t e m d p h 

Pred nekaj dnevi j e našo krajevno s k u p n o s t ob i ska l d i r ek to r P T T 
Ptuj Lojze Č u č e k . V pogovoru z D P O in s p reds t avn ik i s a m o u p r a v n i h 
o r g a n o v kra jevne skupnos t i se j e zanimaL k a k o po teka jo dela pri 
gradnj i ob jek ta za p o š l o in dvorano . P r eds t avn ike naše kra jevne 
skupnos t i pa j e z a n i m a l o , kako tečejo p r i z a d e v a n j a za g r a d n j o šole v 
Trnovsk i vasi. Dobi l i s m o ohrabrujoč odgovor , ki da je naš im k r a j a n o m 
še večji polet in v n e m o , in k i j ih krepi v p r ep r i čan ju , da so storili p rav . 
ko so se t r ikra t izrekli »ZA«. Enkrat Z A r edn i s a m o p r i s p e v e k , ki j e 
n a m e n j e n za ces te in druge potrebe krajevne s kupnos t i , d rug i č Z A 
s a m o p r i s p e v e k za gradnjo šo le in k u l t u r n e g a d o m a in tretjič ZA 
s a m o p r i s p e v e k za gradnjo srednješolskega c en t r a v Ptuju. 

Besedi lo in posne tk i : d ivo 

Zidovi kulturne dvorane « vî no d T i f i q e } o 

LESKOVEC 

Slovesno ob krajevnem 
prazniku 

v krajevni skupnosti Leskovec 
so letos že tretjič zapored 
proslavljali svoj krajevni praznik, 
ki so ga združili s proslavo ob 
dnevu borca. S prireditvami so 
pričeh že pretekli četrtek, ko so 
odprli mladinski klub, ki je za 
delovne člane O O ZSMS velika 
pridobitev, saj odslej ne bo več 
težav s prostori za sestajanje in za 
delo. Zvečer so si lahko krajani in 
gostje ogledali razstavo likovnih, 
tehničnih in literarnih izdelkov 
učencev osnovne šole Leskovec 
Obisko\alc i so bih izredno navdu
šeni nad tehničmmi izdelki, sicer pa 
je bila razstava hkrati prikaz dela v 
preteklem šolskem letu na teh treh 
področjih. Četrtkove prirotitve so 
zaključili z družabnim srečanjem. 

V petek, 4. julija je bila v domu 
krajanov slavnostna seja vodstev 
družbenopolit ičnih organizacij in 
skupščine krajevne skupnosti 
Leskovec, kjer je o razvoju bajev-
ne skupnosti govoril predsednik 
sveta KS Janez Kmeiec Ob tej 

p: iožnosti so podeliti tudi prizna-
r.č ; Osvobodilne fronte, pionirji in 
mladinci pa so pripravili kulturni 
program. 

Prireditve so nadaljevali z nogo
metnim srečanjem med Leskovcein 
in Tržccm, kjer so slavili gostje. 
Zatem je bila združena vaja enot 
gasilskega centra Videm. Gasilci iz 
Les k ovca. Tržca in Podlehnika ter 
reševalna ekipa iz Les k ovca s o 
prikazali gaSenje požara in reševa
nje ranjencev iz goreče stavbe. 

V soboto popoldan je bilo kreso-
vatijc pri gasilski trojki Belavšek, v 
nedeljo pa s o se v nogometu pome
rili suhi in debelL Zmagali so suhi t 
rezultatom 4:3. 

Tako so Leskovčani proslavili 
svoj 3 . krajevni praznik in hkrati 
z a s u v i i d d o v prihodnjem obdob
ju. Nakige, ki s o pred njimi nis^ 
majhne, vendar jih bodo ^ 
skupnimi močmi in pomoči širš^ 
družbene skupnosti poskušali ures-
nifiti. 

N. V. 
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OSNUTEK RAZVRSTHVE KMETI^KIH ZEMLJtSC 

ZELO DOBRODOŠLO 
Petčlanska komisija kmetijskih, 

geodetskih in gradbenih strokov
njakov, ki j o je imenoval Izvršni 
svet SO Ptu j , je pripravila osnutek 
razvrstitve kmetijskih zemljišč v 
ptujski občini. Pred nedavnim so se 
člani skupine pogovarjali z delegati 
iz krajevnih skupnosti , ki so 
pripravljeno zelo ugodno ocenili, 
posredovali nekaj pr ipomb, ki 
bodo upoštevane v predlogu 
razvrstitve. Takšen dokument , ki 
bo naredil red na področju uporabe 
kmetijskih zemljišč, smo dolgo 
čakali, lahko mirno zapišemo da 
celo predolgo. 

Udeležili smo se ene od razprav 
in k pogovoru povabili člana komi
sije Dušana Suhadolnika in Draga 
D o b r š k a ter k m e t o v a l c a iz 
Cirkulan Mart ina Zurana . 

, ,Kot vam je verjetno znano je 
republiška skupščina 25. decembra 
1978 sprejela Zakon o spremembah 
in dopolnitvah zakona o kmetijskih 
zemljiščih. Med najpomemb
nejšimi določili noveliranega 
zakona je 10. člen, ki govori o raz
vrstitvi vseh kmetijskih zemljišč na 
strateško pomembna in druga. Med 
ta strateško pomembna zemljišča je 
uvrstil ravninska blago nagnjena 
zemljišča, torej najkvalitetnejše 
površine pr imerne za oblikovanje 
obdelovalnih kompleksov, za orga
niziranje združene proizvodnje, 
vključil pa je tudi najboljše 
površine za obnovo vinogradov in 
sadnih p l an t až , " je v uvodu dejal 
Dušan Suhadolnik. , ,Na podlagi 
zakonskih določil in slabih izkušenj 
iz preteklosti je Izvršni svet Skup
ščine občine P tu j imenoval poseb
no delovno skupino z nalogo, da 
izvrši kmetijskih zemljišč za 
celotno področje občine. Sklepu 
izvršnega sveta so botrovala pred
vsem spoznanja, da dosedanji 
ukrepi za zaščito prostora v celoti, 
zlasti pa kmetijskega, niso dali 
željenih rezultatov, da razni dragi 
elaborati od urbanističnih progra
mov do kategorizacij in podobni , 
zaradi pomanjkljive in nerazumlji
ve izvedbe niso omogočili učinko
vite zaščite kmetijskih zemljišč niti 
niso vnesli red na to področje; da 
ima lahko v občini kot je ptujska z 
izredno razgibano investicijsko 
dejavnostjo, t ako družbeno kot 
zasebno, odsotnost dokumenta , ki 
bo načr tno usmerjal vso to dejav
nost, v prihodnje usodne poslecice. 
Predvsem pa je v bodoče nujno 
preprečiti slabo gospodarjenje in 
nadaljnje uničevanje kmetijskih 
zemljišč, saj je znano, da je urba
nizacija z raznimi posegi v zadnjih 
30 letih onesposobila približno 25 
odstotkov najboljših kmetijskih 
zemljišč in to zlasti v ravninskih 
predelih Dravskega in Ptujskega 
polja. 

Delovna skupina je postavljeno 
nalogo izvedla v jesenskih mesecih. 
Z namenom uskladiti osnutek te 
razvrstitve, ki je pr ikazana na 
katastrskih preglednih kartah, pa 
so obravnave z delegacijami krajev
nih skupnosti . Povabili smo vse 
krajevne skupnosti in predlagali, 
da bi v vsaki delegaciji bilo 
najmanj šest čistih kmečkih 
proizvajalcev, štirje pa iz drugih 
poklicev. Obravnave so pokazale, 
da velika večina udeležencev 
odobrava, da je končijp prišlo d o 
izdelave takšnega dokumenta , ki 
bo vsaj v bodoče omogočil bolj 
učinkovito varovanje kmetijskih 
zemljišč." 

— Kako je z upoštevanjem 
pripomb? 

,,Kmetovalci so opravljeno 
Ocenili kot pozitivno tn dali tudi 
nekaj p r ipomb. Na primer, delega
cija iz Zetal je bila mnenja, da ožji 
del doline proti Zetalam glede na 

intenzivno migracijo prebivalstva v 
zadnjih letih ne bi vključevali. 
Pojasnili smo jim, da uvrstitev 
zemljišč v prvo skupino ima tudi 
pravne posledice, ki so v hribovitih 
predelih lahko dokaj neugodne. 
Tako nekmet na območju prve 
skupine ne more pridobiti zemlji
šča, če pa ga že ima, se ga mora v 
naslednjih dveh letih na nek način 
rešiti. Drugo pa je to , da je na 
območju prve skupine za vsako 
spremembo namembnost i potrebno 
soglasje republiškega izvršnega sve
ta. Za to je tudi delovna skupina v 
teh hribovitih predelih poskušala 
zajeti le najbolj pomembne 
komplekse, ostale pa prepustiti 
dosedanjemu režimu varovanja — 
soglasje kmetijske zemljiške skup
nosti občine. Vse pripombe smo 
dosedaj v celoti upoštevali in ni 
razloga, če so umestne, da bi j ih 
odkloni l i . " 

— Tovariš Dobršek! Ali b o m o 
na takšen način lahko zagotovili 
boljšo zaščito kmetijskih površin? 

, ,Kmetijske površine, ki bodo v 
prvi skupini, bodo v absolutni 
zaščiti, za spremembo namembno
sti bo pot rebno soglasje republi
škega izvršnega sveta. V drugi 
skupini pa se režim ne bo menjal in 
bo takšen kot dosedaj . Pravgotovo 
pa se bo pritisk na te površine 
povečal. Vedeti namreč moramo , 
da skoraj celotno Dravsko in Ptu j 
sko polje ter Polskavsko in 
območje ostalih dolin pride pod 
absolutno zaščito, zunaj prvega 
območja pa bo drobljenje in delitev 
možno . Kmetijska zemljiška skup
nost pa se drži načela, da je močno 
graditi na za to določenih območ
jih. Vendar nekdo, ki pridobi 
zemljišče, začne nato praktično 
izsiljevati in v veliko primerih pride 
do željenega gradbenega dovolje
nja, čeprav gradnja povsod ni 
umestna . 

Vsa področja , kjer so predvidene 
kmetijske prostorsko-ureditvene 
operacije, bodo prešla v prvo 
območje . To so območja Polskave, 
Pesnice, Dravinje, Rogoznica in tu 
tudi manjše dol in ice ." 

— Kmetijski načrt je prakt ično 
osnova prostorskega načrta občine. 
Tovariš Suhadolnik, kdaj bo pred
v i d o m a p r i p r a v l j e n o s n u t e k 
prostorskega načrta? 

, ,Pr ičakujemo, da b o osnutek 
prostorskega plana pripravljen v 
letošnjih jesenskih mesecih. Vseka
kor bo ta razvrstitev zemljišč 
verjetno prvič s strani kmetijcev 
prva osnova za urbanistični plan. 
Dosedaj so nam namreč zemljiško 
poli t iko krojili vsi drugi, kmetijski 
interesi pa so "bili s talno ob strani. 
Menim, da bo to zadosti solidna in 
pregledna osnova, da b o m o lahko 
prišli do urbanističnega programa, 
ki ga bo v praksi možno uspešno 
izvajati na daljše obdobje. 

Glavno oporo , da bomo kmetijci 
lahko vztrajali pri svojih zahtevah, 
nam daje 10. člen zakona. 
Zakonska določila smo dolžni 
izvajati, naša dolžnost pa je , da 
enkrat končamo, lahko uporabim 
izraz vandalskemu početju z 
najboljšimi kmetijskimi zemljišči. 
Vedeti m o r a m o , da so zemljišča na 
produ in pesku, to je področje 
Dravskega in Ptujskega polja, 
nenadomestlj iva. Z melioracijami 
sicer lahko nekatere površine 
izboljšamo, vendar p o kvaliteti 
niso primerljive z zemljišči, ki smo 
jih v zadnjih letih tako lahkomisel
no zazidavali ali pa uporabljali v 
druge n a m e n e . " 

— Tovariš Zuran! Takšen odnos 
do kmetijskih zemljišč kmetovalci 
močno čutite. Verjetno je sedanja 
akcija zaščite zelo dobrodošla? 

, ,Končno smo le prišli d o tega. 

da se je naša družba zavzela za 
zaščito kmetijskih zemljišč. P o 
dolinah pa bo pot rebno, kot se že 
dela, še meliorirati in regulirati, da 
bodo kmetije res kmetije. Na 
takšnih zemljiščih se res izplača 
mehanizacija, ki je t ako d o b r o 
izkoriščena. 

Kmetijske zemlje v prihodnje ne 
b o m o več drobili in zazidavali, saj 
nam bi kruha vedno primanjkova
lo. Nekako smo lahkomiselni, Sele 

v zadnjem času pa smo začeli 
razmišljati odkod kruh in meso. 

Strinjamo se, da dolina od Borla 
do pod Okiča gre v prvo skupino in 
da se na teh površinah ne gradi. 
Takšno razvrstitev smo v naši kra
jevni skupnosti upoštevali že pri 
pripravah na izdelavo zazidalnega 
načrta, s katerim želimo našim 
mladim omogočiti gradnjo v strnje
nem centru. Najboljša zemljišča ne 
bodo prišla v poštev za g r a d n j o . " 

1. kotar 

Najboljša zemlja je nameiqena pridlovanju hrane in ne gradnji 
(toto zk) 

Požarno preventivni 
ulirepi 

pri žetvi in mlatvi 
Letos se je žetev in mlačev začela 

nekoliko pozneje kot ponavadi . 
Nekateri so že pričeli z žetvijo 
ječmena in ranih sort pšenice, zato 
n a j p r e j n a p o t k i o p o ž a r n o 
prevnetivnih ukrepih za ta kmečka 
opravila: 

Poža rno preventivni ukrepi pri 
žetvi in mlatvi obsegajo varno 
pr ipravo kombajnov in mlatilnic, 
poučitev ljudi o požarno preven
tivnih ukrepih in priprava potreb
nega gasilskega sredstva in orodja. 
Pred pričetkom žetve je pot rebno 
na žito kombajnih zagotoviti 
popolno tesnost pred mastenjem 
motornega olja in pogonskega 
goriva. Posebaj pa je pot rebno 
paziti na varno odvajanje izpušnih 
plinov, da so izpušne cevi tesne in 
zaključene na takih mestih, kjer ni 
nevarnosti vžiga slame ali prahu in 
da se izpušna cev ne dot ika nobene
ga lahko gorljivega dela kombajna . 
Tudi ležaji kombajnov in mlatilnic 
mora jo biti dobro namazani , da ne 
bi prišlo do prekomernega segre
vanja. Štrleči deli vrtečih gredi pa 
z a v a r o v a n i p r e d m o ž n o s t j o 
nasukanja slame, motorje pa je 
pot rebno vsakodnevno čistiti. 
Posebej je t reba paziti, da je 
elektroinštalacija pravilno in varno 
spojena ter nepoškodovana . Prek 
vgrajenega te rmometra je pot rebno 
spremljati obratovalno temperatu
ro motorja , da se motor ne pregre-
je . 

Stabilni motorji in traktorji za 
pogon mlatilnic mora jo biti postav
ljeni t ako , da je med mlatilnico in 
motor jem, oziroma traktorjem 
zadostna, 8 m varnostna razdalja in 
pravilno usmerjena izpušna cev, 
kar je odvisno od smeri vetra, da 
izpušni plini ne bi ogrožali mlatil-
nice, slame in kop s snopjem ali s 
snopjem naloženega voza. Izpušne 

cevi mora jo biti obvezno oprem
ljene z lovilci isker. 

Na mestu postavitve mlatilnice 
mora biti okrog pogonskega 
motor ja oziroma traktorja v raz
dalji 8 m čistina. V tem zaščitnem 
pasu pa naj bo na razpolago ročni 
gasilni apara t na prah 9 kg, sod z 
vodo in s pripadajočimi vedri. Na 
kombajnu mora biti nameščen 
ročni gasilni aparat na prah 9 kg, 
na večjih kombajnih pa tudi dva 
takšna apara ta . Gasilni aparati 
mora jo biti redno pregledani od 
pooblaščenega servisa ali poobla
ščene osebe in seveda uporabni . 
Med žetvijo in mlatvijo ni dovolje
no kaditi ali uporabljati odprtega 
plamena. 

Ker je med žetvijo in mlatvijo 
precejšnja nevarnost za nastanek 
požara , ki ima lahko za posledico 
precejšnjo materialno škodo , 
o p o z a r j a m o , da j e l a s t n i k 
kombajna ali mlatilnice odgovoren 
za zagotovitev požarne varnosti , pa 
naj bo to vaška skupnost ali zaseb
nik, skratka tisti, ki opravlja 
uslugo. 

Smo v obdobju letnega časa, ko 
lahko nastanejo topla in sušna 
obdobja , ki so pogoj za hitro 
razširjanje požarov. Zato opo
zarjamo občane naj b o d o toliko 
bolj previdni, predvsem na žitnih 
poljih in gozdovih. Ne kurimo in ne 
netimo ognja tam, kjer to ni dovo
ljeno. 

Požarna inšpekcija bo v času 
žetve nadzirala izvajanje požarno 
preventivnih ukrepov in proti 
kršiteljem v skladu z zakonom o 
v a r s t v u p red p o ž a r o m tud i 
ukrepala. 

Vodja požarnega inšpektorata 
uprave za inšpekcijo SO 

P T U J , O R M O Ž 
E D V A R D KOZEL 

Kako ravnamo ob 
požaru? 

Splošno znano je , da je najbolje 
preprečevati kot zdraviti. To velja 
tudi na področju požarnega var
stva. Vendar možnosti požarov ne 
gre izključevati, nastanejo lahko iz 
različnih vzrokov. V takšnih pri
merih pa m o r a m o vedeti in se 
odločiti kaj b o m o storili. Takoj v 
začetku se m o r a m o odločiti, ali 
bomo požar pogasili sami ali pa to 
ne bo mogoče. Velikokrat namreč 
naredimo vehko napako. MisUmo, 
da bomo ognju sami kos, pozneje 
pa se izkaže, da bo potrebna po-
nioč gasilcev. Običajno je to že 
zelo pozno in velika ikoda je tu. 

Za to ne odlašajmo preveč in takoj 
pokličimo gasilce, ki so sposobni 
zatreti še t ako velik požar, seveda, 
če smo jih poklicali pravočasno. 

Na območju ptujske in ormoške 
občine gasilce prikličemo na 
telefonsko številko 92. Velikokrat 
namreč naredimo napako in kli
čemo številko 93, kar pa ni prav. 
Vemo, da se nam na klicno šte
vilko 92 oglasi postaja milice. Pri 
nas namreč sireno, ki pozove gasil
ce, vključijo miličniki! To si velja 
dobro zapomnit i . 

1. k. 

BOGOMIR KOSTANJEVEC 

Kmetijski zakoni 
ZAKON O STAROSTNEM ZAVAROVANJU 

KMETOV 
2. nada l j evan je 

Ali lahko kmečki zavarovanci, ki izpolnjujejo zgoraj pod točkami 1 — 2 
naštete pogoje izroče kmetijo pred dopolnitvijo 65 let in ali bodo dobili 
starostno pokojnino? 

Po p re teku č a k a l n e d o b e . to j e d o b e od izročitve kmet i je d o 
dopo ln i tve 65 let b o d o takšni kmečk i zava rovanc i dobi l i s t a ros tno 
poko jn ino s a m o če b o d o izpolnjeni s ledeči pogoji : 

1) da b o d o kmet i jo izročili: 
a) ali osebi , ki s p r e v z e m o m kmet i je p o s t a n e z a v a r o v a n e c p o 

Z S Z K 
b) ali osebi , ki že ima las tnost z a v a r o v a n c a ( I . odst . 17. čl. Z S Z K ) 

in ki se zaveže, da bo p lačeva la p r i spevek v višini kot bi ga p lačeva l 
izročilelj kmet i je , če bi bil sam zavezanec p r i spevka 

2) da b o d o tudi po izročitvi kmet i je ostal i z ava rovanc i v zd ravs tve 
nem zava rovan ju k m e t o v . 

Če pa bi hote la k m e č k a z a v a r o v a n c a m o ž in žena p red dop>olnitvi-
j o 65 let izročiti kmet i jo na p r i m e r s inu, ki sicer živi in de la na kmet i j i 
in v tovarn i ter j e kot de l avec z a v a r o v a n po z a k o n u o p o k o j n i n s k e m in 
inva l idskem zava rovan ju de lavcev , bi k m e t a — z a v a r o v a n c a izgubi la 
p rav ico d o poko jn ine . Ta že večkra t kr i t iz i rana d o l o č b a p rep reču je , d a 
bi kmečk i otroci p r e d v s e m z manjš ih in srednj ih posestev, ki so z a p o 
sleni v organizac i jah z d r u ž e n e g a de la prevzel i v svoje roke ta poses tva , 
ne da bi s t em oškodova l i svoje s tarše g lede k m e č k e poko jn ine . 

Ali mora biti zakonec kmečkega zavarovanca lastnik ali solastnik 
kmetije, če hoče dobiti kmečko pokojnino? 

Kot s m o že zapisal i se šteje za k m e č k e g a z a v a r o v a n c a tud i z a k o 
nec k m e č k e g a z a v a r o v a n c a torej o sebe iz I. odst . 17. čl. Z S Z K . Č e j e 
zakonec lastnik ali so las tnik kmet i je p r idob i p rav ico d o p o k o j n i n e k o 
izpolni iste zgoraj o b r a v n a v a n e pogoje . 

Č e zakonecc ni lastnik ali so las tn ik kmet i je n e m o r e izpolni t i 
pogojev za p r idob i t ev pravice d o poko jn ine , ki so v zvezi z izročitvijo 
cmetije. K e r pa se s m a t r a za z a v a r o v a n c a p r i d o b i p rav ico d o s t a ros tne 
poko jn ine , če izpolnjuje pogoje naš te te zgoraj v točkah I — 3 (čl. 18 
Z S Z K ) brez ozira ali j e lastnik ali so las tn ik kmet i je . T a k z a k o n e c 
zadrži lastnost z a v a r o v a n c a in l ahko uveljavlja p rav ico d o s t a ros tne 
poko jn ine , če izpolnjuje pogoje naš te te v t očkah 1 — 3 čl. 18 Z S Z K 
tudi v p r i m e r u ko d r u g z a k o n e c — z a v a r o v a n e c izroči kmet i jo p r e d 
dopoln i tv i jo 65 let. o č e m u r s m o že pisali zgora j , ali v p r i m e r u , če j e 
d r u g zakonec — z a v a r o v a n e c umr l p red nj im. 

Kdaj ima pravico do starostne pokojnine oseba izenačena z zavaro
vancem — prevžitkar? 

Prevžitkar, ki je izročil kmetijo pred 1. 1. 1972 ima pravico do 
starostne pokojnine, če izpolnjuje naslednje pogoje: 

1) da ga je prevzemnik kmetije dolžan preživljati 
2) da je ob uveljavitvi pravice do pokojnine dopolnil 65 let, če pa je 

kmet — borec pa 60 let. 
Izpolnitev pogoja dolžnosti preživljanja se presoja v primeru, če sta 

izročitelj in prevzemnik v sorodstvenem razmerju in izročitelj še nadalje 
živi na posestvu po Zakonu o zakonski zvezi in družinskih razmerjih 
(Ur. I, S R S št. 15 /76) 

Če pa izročitelj in prevzemnik nista v sorodstvenem razmerju se 
dokazuje dolžnost preživljanja bodisi z ustno ali pismeno pogodbo. 

Kdo ima po smrti prevžitkarja, ki je izročil kmetijo pred 1 . 1 . 1972 
pravico do družinske pokojnine? 

T o prav ico ima njegov zakonec , ko d o p o l n i 65 let o z i r o m a , če j e 
kmet borec N O V pa 60 let in če izpolnjuje enega od s ledečih pogojev: 

1) da j e bil umrl i z a k o n e c — prevž i tka r už iva lec s t a ros tne poko jn i 
ne po Z S Z K ali 

2) da j e p r e v z e m n i k kmet i je vse d o smrt i prevži tkar ja istega bil 
do lžan preživljat i 

O p o z o r i m o , da se ne zah teva , d a j e lastnik kmet i je na d a n k o 
preživeli z a k o n e c p r idob i p rav ico d o d ruž in ske p o k o j n i n e še v e d n o 
z a v a r o v a n e c p o Z S Z K . Č e novi las tnik kmet i je ni z a v a r o v a n e c p o 
Z S Z K , on j e po izrecni do ločb i 30. čl. Z S Z K d o l ž a n p lačeva t i p r i spe 
vek za s t a ros tno zava rovan je k m e t o v , ke r j e pač kmet i jo p r idob i l o d 
k m e č k e g a z a v a r o v a n c a . 

Kdo ima še pravico do družinske pokojnine? 
R a z e n zakonca prevži tkar ja , k i j e izroči! kmet i jo pred. 1. 1. 1972 in 

o ka t e r em s m o govoril i zgoraj i m a p rav ico d o d ruž in ske p o k o j n i n e tud i 
z a k o n e c u m r l e osebe , če so izpolnjeni sledeči pogoji : 

a) preživeli z akonec m o r a biti s tar 65 let oz. če j e bo rec — N o v pa 
60 let, 

b ) umrl i zakonec m o r a imet i kmet i jo , ki j o na pod lag i z a p u š č i n s k e 
razprave p r e v z a m e ded ič ali pozne je k d o drugi . T a k o d e d i č o z i r o m a 
d rug i p r evzemnik pa m o r a biti k m e č k i z a v a r o v a n e c 

c) dedič oz i roma d rug i p r e v z e m n i k pa m o r a biti do l žan prež ive le 
ga zakonca preživljati . 

Koliko znaša starostna pokojnina? 
T a znaša 30 % me jnega zneska najnižjih poko jn insk ih p r e j e m k o v 

iz pre teklega leta p o p redp i s ih po p o k o j n i n s k e m in i n v a l i d s k e m 
zavarovan ju . S s a m o u p r a v n i m i s p o r a z u m i o temelj ih p l a n o v in d r u g i 
mi s a m o u p r a v n i m i s p o r a z u m i se l ahko določ i višji ods to tek ali višji 
znesek poko jn ine . 

Znesek d ruž inske poko jn ine j e enak znesku s t a ros tne p o k o j n i n e . 
S taros tna o d n o s n o d ruž inska p o k o j n i n a v letu 1980 znaša 1.280 d i n 
mesečno . (Ur . 1. št. 1/80) 

Kdo ne plača prispevka za obvezno starostno zavarovanje kmetov? 
Ž e v dosedan j ih izvajanjih s m o omeni l i , d a se p lačevanje p r i spev

ka za o b v e z n o s t a ros tno zava rovan je k m e t o v v neka t e r i h p r i m e r i h 
»>drži« kmet i je in d a j e ta p r i spevek do lžan plačat i p r e v z e m n i k kme t i j e , 
čeprav n i m a lastnosti k m e č k e g a z a v a r o v a n c a . T a d o l o č b a pa ne velja v 
p r imeru , če od k m e t a — z a v a r o v a n c a p r idob i kmet i j sko zemlj išče 
d r u ž b e n o p r a v n a oseba p o d o l o č b a h Z a k o n a o p r e ž i v n i n s k e m va r s tvu 
kme tov (Ur . 1. S R S št. 1/79) o k a t e r e m s m o že pisali (g le j»Tednik« št. 8 
— 10 iz leta 1980) 

T u d i zd ružen i kme t . ki j e s t a ros tno z a v a r o v a n po p redp i s ih p o 
p o k o j n i n s k e m zava rovan ju o seb v d e l o v n e m razmer ju , n e p laču je 
pr i spevka zava rovancev p o Z S Z K , razen če k d o na temel ju n jegove 
kmeti je uživa p o k o j n i n o po Z S Z K , dok le r se m u t aka p o k o j n i n a 
izplačuje. 

Kakšna je sankcija če kmet — zavarovanec po Z S Z K prenese od 
svoje kmetije posamezne parcele v last pravne ali fizične osebe, ki nima 
lastnosti, zavarovanca po Z S Z K ? 

V t akem p r i m e r u j e novi lastnik do l žan plačat i sk l adu o b v e z n e g a 
s t a ros tnega zava rovan ja k m e t o v pr i spevek v višini 3 k r a tnega z n e s k a 
ka tas t r skega d o h o d k a od p r e n e s e n e pa rce l e . Le d r u ž b e n o pravna 
oseba ki p r i dob i pa rce lo p o d o l o č b a h Z a k o n a o p r e ž i v n i n s k e m va r s tvu 
k m e t o v ne plača tega p r i spevka . 

Pravica do starostne pokojnine in pravica do varstvenega dodatka 
kmetov — borcev N O V . 

Z S Z K j e za k m e t e — borce N O V . ki so o b v e z n o s t a ros tno z a v a r o 
vani pr inesel nekaj d o l o č b o , ki se razlikujejo od do ločb , ki veljajo za 
d r u g e k m e t e — zava rovance . 

Preden se b o m o seznani l i s temi d o l o č b a m i m o r a m o p o v e d a t i 
ka te rega k m e t a šteje Z S Z K za borca N O V . 

T o d o l o č b o n a j d e m o v 2. odst . 8. čl. Z S Z K , ki se glasi: »Za k m e t a 
— borca N O V po tem z a k o n u se šteje k m e t ki j stopil v n a r o d n o 
osvobod i ln i boj . oz. začel ak t i vno in o r g a n i z i r a n o dela t i v N O V p r e d 9 
s e p t e m b r o m 1943 oz. 13. o k t o b r o m 1943 in m u j e čas od tedaj pa d o 
15, maja 1945 p r i z n a n v d v o j n e m trajanju.« 

N a d a l j e v a n j e p n h o d n j i č ^ 



Obiski pri starejših ohčanih 
Letos so se v KS Kidr ičevo od

poveda l i s rečanju starejših obča 
nov, pač v sk ladu s s tabi l izaci j 
skimi pr izadevanj i varčujejo, za to 
pa obiskujejo vse starejše o b č a n e , 
predvsem pa tiste, ki so priienjeni 

Čestitka Mariji Hertiš , najstarejši 
krajanki, ki bo avgusta letos do
polnila 90 let 

na postel jo, bodis i d o m a ali v 
bolnišnici . Vse izročajo tud i pri
ložnostna dar i la . 

Akcijo vodi Rozal i ja Ojsteršek, 
p redsedn ica komisi je za soc ia lno 
in zd ravs tveno vars tvo , sodelujeta 

pa M i r o Kovač , p redsedn ik 
skupšč ine KS in Fran jo Majačič . 
tajnik KS . s k u p n o s pionirji — 
pomladkar j i RK in F ran jo Ma
jačič , tajnik K S. s k u p n o s pionirji 
— podmladkarji RK iz O S Boris 

Š e mnogo zdravih let najstarejše
mu krajanu 87-letnemu Pavlu 
Rajhu 

Kidr ič Kidr ičevo . §e poda tek , d a 
j e v K S Kidr i čevo kar 240 obča
nov star ih nad 65 let, od tega 118 
starih nad 70 let. 

Besedilo in posne tka 
K o n r a d Z o r e č 

Pri Lovrencu na Dravskem polju 
O b č a n i K S Lovrenc na Dr. polju se že do lgo sprašujejo, kdaj se 

j im bo uresniči la želja, d a b o d o dobi l i novo šolsko zg radbo , ki j o b o d o 
d e l n o sofinanciral i iz s a m o p r i s p e v k a . N o , ta le štorklja, ki s k r b n o 
varuje svojih pet mlad ičev v g n e z d u na d i m n i k u sedanje osnovnošo l 
ske zg radbe pa najbrž takole misli: »Nika r ne podr i t e s tare šole s 
t rdn im d i m n i k o m , sicer si b o m o m o r a l e tud i me iskati p r i m e r n o 
lokacijo za zgradi tev novega d o m a « . Pa ša lo na s t ran , v e n d a r j e res. d a 
j e težje prit i d o lokacije za novo šolo kot pa b o s a m a gradi tev . 

Besedi lo in posne tek : K o n r a d Z o r e č 

Vzpon v cerkveni zvonik ni bil lahek, zato pa je lahko kamera posnela 
domovanje štorkelj s petimi mladiči. 

Izlet oskrbovancev doma 
upokojencev 

Ker j e pač čas d o p u s t o v in tur is t ična sezona p red d u r m i , j e u p r a v a 
d o m a upoko jencev izkoristila p redsezonsk i čas in pr ipravi la o s k r b o 
v a n c e m d o m a rekreacijski d a n z izletom v o b m e j n e kraje so sedne 
repub l ike Hrva t ske . K bol j šemu razpoloženju j e p r i speva lo svoj de lež z 

lepim, v t em d e ž e v n e m o b d o b j u iz jemnim, a ne vroč im d n e m , v r e m e , 
k i j e izletnike, o b o r o ž e n e z dežnik i in dežn imi pla.šči, p resene t i lo . 

T a k o j e v četr tek, 26. j un i j a zjutraj kreni l 54 sedežni a v t o b u s od d o m a 
Mure t inc i z 20 potn ik i proti Ptuju, še v ptujski eno t i p o b r a l 29 o s k r b o 
vancev z vodi ln imi in s t režnim oseb jem ter v ce lo t inapoln jen nada l jeva l 
pot čez Ha jd ino . Podlehn ik , Macel j (že v Hrvatsk i ) , d o 1 r akoščana , kjer 
so si ogledal i z n a m e n i t i g rad z razkoš jem, ki g a j e svoj čas uživala grajska 
gospoda , j eze ro in le od da leč tudi hotel . 

Po og ledu in okrepč i lu se je vožnja nada l j eva la čez Bednjo, Lepoglavo , 
Ivanec in T u ž n o Cerje d o Varažd ina . M e d vožnjo s m o opazova l i še 
os ta re lo razcepl jenost kmečk ih zemljišč, ko j e skoraj vsak ogon izpričeval 
d r u g e g a las tnika, v letošnji deževni letini s l a b o t n o rast koruze , ki j e 
p o n e k o d čisto p o r u m e n e l a , a po vseh vaseh obnov l j ene zg radbe , sta
novan j ske ali gospoda r ske . 

S p r i h o d o m v V a r a ž d i n j e bilo p rvo zatočišče restavraci ja Istra, kjer j e 
že u t ru jene p o p o t n i k e p r i čakova lo kosilo. Po o k u s n e m o b e d u , za l i tem z 
ž l ah tno kapl j ico, j e bil ogled z n a m e n i t e g a , enega naj lepših evropskih 
pokopa l i šč . Pri og l edu se ima človek kaj načud i t i in o k o kaj nasi t i t i s k a k o 
lepimi spomin i in d o b r i m i čustvi se V a r a ž d i n č a n i spominja jo svojih 
rajnih in to ne p o s a m i č n o , t emveč skupno-ko l ek t i vno . 

Od tod j e pot vodi la prek Vinice d o O p e k e , le tne rez idence nekdan j ih 
m o g o č n i h grofov Bombelesov , kjer j e ok rog nje 25 ha gozda , zasajenega 
z najrazl ičnejšim drev jem v vsakovrs tn ih ob l ikah , med ka t e r imi ,so oaze 
zelenic, t ako , d a j e bolj p o d o b e n pa rku kot gozdu , kjer s e j e o b b r idkem 
znoju t l ačanov sladil in užival mogočn i g o s p o d a r . 

Po vseh teh ogledih s e j e bilo t r eba še n a m a z a t i s potrpežl j ivost jo V i 
čakanju p red gostiščem na iskrene a l k o h o l n e prijatelje, n a t o pa urenit i^ 
proti Borlu in v Mure t ince , kjer so izstopili o sk rbovanc i i s to imenske 
eno te , p o t e m pa proti Ptuju, kjer s e j e o k r o g 19. u re rekreaci ja z iz le tom 
konča la . 

J M 

Turnir v malem nogometu 
v nedeljo 13. julija 

NK Turn i šče prireja turni r v 
ma lem n o g o m e t u v počast i tev 
;>Dneva borca« in »Dneva vsta
je«. T u r n i r se bo odvijal v n e d e 
ljo 13. j uh ja na igrišču pri n e k d a 
nji kmetijski šoli oz i roma pri 
g radu v Turn i šču s p r iče lkom ob 
8. uri. 

O r g a n i z a t o r je pr ipravi l za 

na juspešne jšo ek ipo lep pokal , 
ne b o d o pa pozabi l i tudi na 
ostale ekipe in najboljšega strel
ca. 

Pri jave se sp re jemajo n e p o 
s r edno pred turn i r jem torej d o 8. 
ure . 

V a b i m o vse ljubitelje nogo
meta . 2 B 

S svečanosti v Prvencih (foto I. kotar) 

PRVENCI - STRELCI 

POČASTILI SO DAN 
BORCA 

V sobo to p o p o l d a n so kra jani 
prvenc-Stre lc pri s p o m e n i k u pa
dl im kur i r jem pr ipravi l i pr i lo
žnos tno slovesnost , s ka t e ro so 
počasti l i D a n borca . Po s lavnostni 
povorki vseh ude ležencev , nas to 
pajočih in gostov, j e z b r a n i m o 
p o m e n u vstaje in a k t u a l n e m 
d r u ž b e n e m t r e n u t k u govoril 
p redsedn ik obč inskega o d b o r a 
Z Z B N O V Ptuj J a n k o Vogr inec . 

delegaci ja p reds t avn ikov družbe-
nopol i t ičnih organizaci j pa je 
p red s p o m i n s k o obeležje položila 
venca k ra janov in obč inske bor
čevske organizaci je . Kul turni 
p r o g r a m so izvedli učenci 0 § 
Bratov Širafela Markovc i , nasto
pila pa sla tudi moški pevski zbor 
iz M a r k o v e c in g o d b a na p iha la iz 
Bukovec. 

1. kotar 

OB DNEVU BORCA V ZAVRČU 

SLAVJE GASILCEV 
D a n vstaje j ugos lovansk ih na

rodov in na rodnos t i .so v završki 
krajevni skupnos t i združil i s 
slavjem gasilcev, ki so n a m e n u 
predal i novo o r o d n o vozilo in 
m o t o r n o br izgalno . 

V začetku pr i redi tve so se 
udeleženci v povork i poda l i p red 
s p o m i n s k o obeležje iz N O B . kjer 
j e z b r a n i m o p o m e n u vstaje 
govoril Ludvik Kota r , mlad i iz 
O O Z S M S pa so izvedli krajši 
ku l tu rn i p r o g r a m . 

Po sp re jemu gostov p red gasil
skim d o m o m , m e d njimi j e bilo 
veliko gasilcev in gasilk, p ioni r 
jev, p ionirk , m l a d i n e iz okol iških 
druš tev ter p reds tavn ikov obč in
ske gasilske zveze, poža r ne s k u p 
nosti in skupšč ine obč ine ter 
d ružbenopo l i t i čn ih organizac i j , 
s e j e pričel s lavnostni del p reda je 
novega vozila, ki so ga završki 
gasilci nabavi l i ob veliki p o m o č i 
krajanov in naše d r u ž b e n o p o l i 

tične skupnos t i . Z b r a n i m j e naj
prej o požarn i varnost i kot de lu 
civilne zaščite govori l S i m o n 
Pešec. Feliks Bagar j e za tem v 
svojem govoru orisal p o m e n 
D n e v a borca , vlogo gasilstva v 
okvi ru civilne za.ščite ter p o t r e b o 
po s t a lnem usposabl janju , po 
udar i l pa j e de lo kra janov na 
področ ju m e d r e p u b l i š k e g a brat 
skega sodelovanja , ki j e na tem 
območ ju lahko za vzor. Prehoje
no 40- le tno pot gasilstva v Zavr -
ču in sode lovanje k ra janov j e 
poda l Ivan Kran jc . z b r a n e pa j e v 
i m e n u krajevne skupnos t i p o 
zdravil S lavko Belšak. N a pr i re 
ditvi so najboljšim gasi lskim 
d e s e t i n a m cen t ra Markovc i po 
delili poka le za t e k m o v a l n e d o 
sežke. 

Pred p reda jo ključev novega 
vozila so pionirski deset ini G D 
Zavrč p reda l i m o t o r n o br izga lno , 
Ivanu K o t o l e n k u . p r e d s e d n i k u 

d ruš tva , pa j e kl juče novega 
av tomob i l a p reda l p r e d s e d n i k 
skupšč ine p o ž a r n e skupnos t i o b 
čine Ptuj S i m o n Pešec. Po slav
nostni povork i so p r o g r a m zak
ljučili pada lc i a e r o k l u b a Ptuj , ki 
so zb ran i množic i preds tavi l i svo

j e veščine. Po u r a d n e m delu so 
završki gasilci za goste pripravili 
tudi d r u ž b e n o srečanje o b zvokih 
a n s a m b l a T o n e t a K m e t c a . 

Teks t in fotografije: 
1. kotar 

Novo vozilo, velika pridobitev za požarno varnost v tem območju Haloz 

S svečanosti pri spominskem obeležju Predaja ključev novega orodnega vozila 

Prometni utrip s priokusom grenkobe 
Hiter gospoda r sk i razvoj o b 

činskega središča S lovenska Bi
strica, j e m o č n o pr isoten tudi v 
p r o m e t n e m življenju tega mes ta , 
ki postaja z vsakim d n e m večja 
cokla hitrejšega in kar j e se 
p o m e m b n e j š e , varnejšega g iba
nja tako pešcev kot p r o m e t n i h 
vozil. 

Med najbolj og rožene se uvrš
ča prav Par t izanska cesta, v 
dolžini enega k i lomet ra , ki pove 
zuje stari z novim d e l o m mesta , 
kjer j e na p o s a m e z n i h mes t ih 
asfalt že d o b e s e d n o izrabljen. 
T a k š n o stanje ceste pa j e pos ta lo 
velika nevarnos t za vse ude ležen
ce v p r o m e t u . Kolesarsk ih stez v 
Slovenski Bistrici še v e d n o ni, 
čeprav bi j ih po t rebova l i že vsaj 
pred dese t imi leti. Partizan.ska 
cesta j e tako ozka . d a se k o m a j d a 
srečujeta av tobus in tovornjak , 
za kolesarja, moped i s t a ali m o t o 
rista pa na njej v tem t r enu tku ni 
niti c en t ime t r a pros tora k a m o r bi Partizanska cesta v vsakodnevni podobi in gneči. 

se o d m a k n i l . S a m o g o l e m u nak
ljučju se j e zahval i t i , da na tej 
cesti ni prišlo d o večjih in tragič
nih nezgod. T o p a daje misliti , da 
j e sedaj zadnj i čas, da tudi v 
p r o m e t u obč inskega središča Slo
venska Bistrica, se p o s e b n o na 
na jpametne j š i cesti s tor imo 
odločnejši korak v smer i očuva-
nja človeških življenj, mater ia l 
nih sredstev in hitrejšega razvoja 
kraja, saj je ta v veliki meri 
odvisen tudi od ure jenega pro
meta . 

Spoznan je , da bi mora l i z 
o b n o v o Par t i zanske ceste pričeti 
že lansko leto, stoji na zelo 
negotovih nogah , ce o b tem 
ugotavljajo, d a za pr iče tek del 
tudi letos ni denar j a . Za l tukaj 
od lašan ja ne sme biti, saj j e cesta 
povsem do t r a j ana , p r o m e t pa je z 
vsakim d n e m večji. 

Besedilo in posne tek : Viktor 
Horvat 

POLETNI POGLED SKOZI MREŽO 
Težko si j e zamisl i l i , da k a d a r 

ure za zagotovi tev po le tne re
kreaci je p reb iva lcev S lovenske 
Bistrice in širšega okol ja , p r e d v ; 
sem liste »mokre« zabave , k i j i 
p ra \ imo tudi kopanje , ni mogoče 
najti s k u p n e g a jezika o d g o v o r n i h 
za usposob i tev"no le tneg4 kopa l i 
šča v Slovenski Bistrici. Že nekaj 
let se Bisiričani in okol ičani 
sprašujejo, k d o je t emu kriv. 
O d g o v o r a pa ni in ni. le kopa l i 
šče ostaja z l epo tn imi n a p a k a m i . 

Tud i " letošnje leto ni iz jema. 
N e d a v n o čeprav zelo k r a t k o 
vroče \ )bdob je j e pokaza lo , da si 
b o d o Bistricani. željni k o p a n j a 
mora l i poiskal i po le tno zadovo l j 
stvo v d rug ih , oddal jenejš ih kra
j ih izven obč ine . Za tiste, ki 
imajo las tne p revoze še n e k a k o 
gre. težje pa j e za d ruge . T a k o 
p r a \ i kol d rug i pa so k r e p k o 

o š k o d o v a n i , saj so za o b n o v o 
kopal išča žr tvovali de lovni d a n 
in tudi v d rug ih ob l ikah so 
pr ispeval i , da j e kopa l i šče dob i lo 
lepšo p o d o b o . Mladi in vojaki so 
svoj p r i spevek dali s pros tovol j 
nim d e l o m . Vse skupaj j e os ta lo 
le eno leto ure jeno, letošnje leto 
l ahko ugotavljajo, da so bile 
v ložena s reds tva zelo s labo na lo 
žena , saj ob jek t skora jda ne služi 
svo jemu n a m e n u . 

In k a k o bo letos? Ali res ni 
mogoče najti o d g o v o r n i h kr ivcev 
za takšno , početje s sredstvi 
de lovn ih ljudi in o b č a n o v ? Ali se 
b o m o zares vsako leto pogovar ja 
li t akra t , ko bi moral i oelat i in ko 
bi se bilo p o t r e b n o dogovar ja t i 
k d o bo upravl jal s kopa l i ščem in 
vztfajno bežali p red resnico in 
odeovornos t jo . 

Sfika in besedi lo : Viktor Horva t 
Letno kopališče Slov.?nska Bistrica na dan 18. junija 1980. komentat 
skorajda ni potreben. 
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OBISK SLOVENSKEGA KUD BAZOVICA V STOPERCAH 

VEZ MED MESTOM IN VASJO 
Redko se zgodi , da obs to je 

Ijaršnekoli vezi med tako vel ikim 
j^estom k o l j e Reka in tako m a l o 
^jsjo kot so Š toperce . Pa v e n d a r j e 
^loperškim m l a d i n c e m uspe lo 
^jvezati tesne stike s člani ku l -
(urno ume tn i škega d ruš tva Bazo
vica z Reke . P o b u d o za sode lo 
vanje j e dal Ignac Vrabič , ki s e j e 
pO dolgih letih življenja na Reki 
odločil za vrni tev v svoj rojstni 
l(raj Sicer pa mladi niti ne po t re 
bujejo »mentors tva« pri sode lo
vanju. Ujeli so se že v zače tku . 
Gostovanje j e sledilo gos tovanju , 
sklepala .so se prijateljstva, v e d n o 
lesnejša. Letošnje srečanje v Sto-
percah je bi lo že o s m o , o b pe t em 
srečanju pa so podpisa l i l ist ino o 
pobratenju. D a j e vsa stvar še ve
dno nekol iko v rokah Vrab ičev , 
priča pogovor z njegovim s inom 
Bori.som. 

»Reka j e velika vas, S t o p e r c e s o 
mala vas, mi s m o pa k o t . . . rekel 
bi, stari borci . N a š a srečanja so 
zmeraj pr is rčna , sedaj se že d o b r o 
poznamo in se vese l imo srečanj na 
Reki in v S tope rcah . 

S toperčan i so se pr i nas p red 
stavili z d r a m s k o skup ino , mi go
stujemo s folklorno — p lesno 
sekcijo in z d r a m s k o s k u p i n o . 
Srečanja p o p e s t r i m o še z z a b a 

vn imi večeri, ko zap l e šemo in se 
p o g o v o r i m o o našem življenju in 
delu.« 

K U D Bazovica deluje že 30 let 
in j e eno najmočnejš ih druš tev na 
Reki . V okviru druš tva delujejo 
d r a m s k a sekcija, pevski zbor . 
to lk lorno-p lesna sekcija — v 
zadnj ih letih so pričeli gojiti m o -

Boris Vrabič je med tistimi člani 
K U D Bazovica, ki si prizadevajo 
za sodelovanje s stoperškimi mla
dinci. (Foto Ciani) 

derni ples. V d r u š t v o j e včlanjenih 
okrog 500 č l anov od tega j c okrog 
150 akt ivnih , med njimi j e 40 
mlad ih č lanov. So eno od redkih 
druš tev na Reki , ki se lahko po
hvalijo s svojimi prostor i , največ 
težav pa imajo s finančnimi sred
stvi. Z a t o n a r o d n e noše za fol
k lo rno sekcijo šivajo sami . le o b 
utev kupuje jo . Nj ihove pr i redi tve 
na Reki . k i j ih ni m a l o . so zmeraj 
d o b r o ob i skane , sicer pa v d ruš tvu 
dajejo ves p o v d a r e k brats tvu in 
enotnos t i . Med člani njso le Slo
venci, ki žive na Reki . Č lan lahko 
pos l ane vsak Jugos lovan , ki želi 
ak t ivno sodeloval i v d ruš tven ih 
.sekcijah. 

»Lepe s p o m i n e i m a m o z naših 
gostovanj .« nadal ju je pogovor 
Boris Vrabič , »najlepše z lanskega 
nas topa na pr i redi tvi ob predaji 
Ti tove štafete, bili s m o presrečni , 
k e r s m o l ahko nas topa l i t am. Sicer 
p a j e na vseh gostovanj ih pr i je tno, 
v S topercah pa še posebe j . Z m e r a j 
j e d v o r a n a p r e m a j h n a za vse. ki bi 
radi videli naš nas top . Mi s m o 
vedno znova presenečen i nad 
številnim ob i skom.« 

Tvoj oče se j e vrnil v Sloperce . 
Prihajaš z njim tudi ti? 

»Nisem se še odločil . Rojen sem 

na Reki in ves čas tam živim. 
Težko se j e navadi l i na to tišino, 
na ta mir, če si celo življenje p re 
živel v m e s t n e m vrvežu. Oče j e 
prvi tukaj in bo tu ostal , ker j e 
rojen S loperčan , ostali člani d r u 
žine pa se še o d l o č a m o o v r n i t v i . . 
res ,še ne vem. če bom prišel sem. 
M o r a m reči. da s e o b vsakem 
obisku v S topercah i z redno lepo 
počut im . . . a m p a k , živeti tukaj 
v e d n o . . . ne vem. Bom še videl.« 

In spel Boris n a v d u š e n o p r ipo-
\ c d L i j e o gostovanj ih v S topercah . 
Pravi, d a se njihovi nas topi v tej 
mali vasi nič ne razlikujejo od 
nas topov v mest ih . Prav t ako pa 
zijo, da ni nič na robe , na s top 
mora jo izvesti brez n a p a k e , če
prav s o pogoji za n a s t o p težji. 
O d e r j e ma jhen , do t ra j an , pa 
venda r gre. Posebej še zato, ker 
zmeraj doživijo pri jeten in veli
časten spre jem. T o k r a t n o gos to
vanje so izkoristili tud i za š p o r t n o 
srečanje, pa o nada l jn jem delu so 
se pogovori l i . Sobo to so izkoristili 
za na s top in zabavo , nedel jo pa za 
obisk spominskega obeležja pa 
dl im kurir jem 4.TV — S postaje v 
Sučju in tako počasti l i d a n borca v 
s t rmih haloških hr ib ih . 

N . D. 

Vtisi s srečanja ^Bratstvo in enotnost" 
Delegaci ja rezervnih vojaških 

starešin iz s e v e r o v z h o d n e Slove
nije, s e j e z n e p o z a b n i m i vtisi vr
nila SR Srbije, kjer j e i ) i l a od 2. d o 
4. juli ja gost s tanovsk ih tovarišev 
iz obč ine Trs ten ik i in Vrn jačka 
Banja. 

Udelež i la se j e 10. j ub i l e jnega 
srečanja rezervnih vojaških sta
rešin Jugoslavi je v C a č k u o b 
Dnevu borca , kjer j e bila 4. ju l i ja 
tudi osrednja pros lava . 

O b p r i h o d u v Beograd so na s 
pričakali p reds tavn ik i rezervnih 
vojaških s tarešin iz o m e n j e n i h 
občin. Skupa j s ce lo tno s lovensko 
delegacijo s m o obiskal i g r o b n i c o 
tovariša T i ta in se pokloni l i nje

govemu s p o m i n u . Po tem .so se 
skupine ločile, ker so bi le gostje v 
različnih o b č i n a h SR Srbije, k i j e 
bila o rgan iza to r jub i l e jnega sre-
<^anja. N a š a skup ina je o d p o t o 
vala pro t i T r s t e n i k u in Vrnjački 
Banji. M e d p o l j o s m o s e u s l a v i U i n 
si ogledal i zelo lep turist ični o b 
jekt v Pokajnici pri Stari Plani , 
kjer j e bil glavni š t ab M D A o b 
Rradnji avtoces te Beograd — Niš . 

Ob p r i h o d u v o b č i n o Trs ten ik so 
nas že v o b m e j n i krajevni sku
pnosti Bresnom. Polju i z r edno 
prisrčno sprejeli . Pr ičakala nas j e 
ninožica kra janov , borcev, rezer
vnih oficirjev in m l a d i n e , ki n a m 
je v osnovni šoli pr i redi la kra tek . 
V e n d a r zelo uspel ku l tu rn i p ro
gram. V Trs t en iku nas j e sprejel 
predsednik obč inske skupšč ine 
skupaj s p reds tavn ik i d r u ž b e n o 
političnih organizac i j , k j e r smo v 
daljšem razgovoru izmenjali 
f^nenja in izkušnje. Gosti tel j i so 
l as seznanil i z z g o d o v i n o in go-
'»Podarskim razvojem l e g a kraja, 
' ^ • j e znan iz N O B . p rav tako s m o 
^udi mi na k r a t k o orisali naše o b 
line, pr ikazal i u spehe , p r o b l e m e 
'n težave ter bodoče na loge z a 
hitrejši gospodar sk i razvoj . 

Niaaicuiiji uaii sinu uuioKaii 
' zohraževalni cen te r PRV.A PE-
T.OLETKA in višjo s t rojno — teh-
'^'čno šolo v I r s ten iku . Z a n i m i v o 

j e , da j e ta cen ter prešel n a 
usmer jeno izobraževanje prvi, še 
pred sprejet jem zakonskih do lo
čil. T o dokazuje jo tudi lepi uspehi , 
saj daje center k a d e r za t o v a r n o 
P R V A P E T O L E T K A . ki proiz
vaja p n e v m a t s k e in h idrav l ične 
nap rave in zaposluje prek 8000 
delavcev, r, . 

Po s p o r a z u m u m e d 
cen t rom in t ova rno šolajo p o 
t rebne kad re , sode lovanje j e zelo 
uspešno in vzorno . Cen t e r de lu je 
od leta 1949, ko j e bila u s t ano 
vljena tudi tovarna , to j e v času 
prvega pe t le tnega p l a n a Jugos la 
vije — o d t o d tudi o b e m a ime — 
zato ni č u d n o , da j e bil sedanj i 
d i rek tor eden od prvih učencev 
tega šolskega cent ra . 

Ogledal i smo si tudi tovarno , ki 
j e gigant naše industr i je in jo je 
težko na k ra tko opisat i . Prav t ako 
s m o si ogledal i lepo š p o r t n o d v o 
rano , ki l ahko spre jme čez 2.000 
sedežev in j e vses t ransko u p o 
rabna . Nada l j e smo obiskal i 
kmetijski k o m b i n a t in manas l i r 
L J U B O S T I N J A . Delegacija j e 
položila tudi venec na s p o m e n i k 
N O B v Trs ten iku . Po o d h o d u iz 
Trs len ika s e j e delegacija ustavila 
v Popini . t o j e na meji med o b e m a 
o b č i n a m a , položi la venec na g r o b 
pad l im j u n a k o m v N O B in si 
ogledala g radnjo novega s p o m e 
nika, ki bo končan nas lednje leto 
o b D n e v u borca . T o bo veličastni 
spomen ik , ki bo spominja l na 
s lavno bi lko v Popini leta 1941. T u 
bo zgrajen velik zgodovinski p a r k 
s turis t ičnimi objekti . 

Po p r i hodu v V m j a č k o Banjo si 
j e delegaci ja og leda la d e l o v n o 
organizaci jo za eksploatac i jo 
mine ra lne vode »Vrnjci«, n a t o pa 
k o m p l e k s zdravi l i ško- tur is t ične-
ga cent ra Vrnjačka Banja. G l e d e 
na obsežnost kompleksa j e go
stom na razpo lago poseben tur i
stičen vlak. Predsednik obč ine nas 
je .seznanil z razvojem obč ine in 
dejal , da kra jevna skupnos t , ki 
šteje 8.000 prebivalcev, l ahko 
sp re jme25 .000 g o s t o v . O d tegaj ih 
sp re jme d ružben i sek.lor 5.000. 
zasebni pa 20.000. Zdravi l išče ima 

na voljo s o d o b e n zdravs tveni 
center , kjer de la 60 zd ravn ikov 
special is tov. 120 medic insk ih se
ster in š tevi lno p o m o ž n o osebje. 

Zvečer s m o se udeležil i p ros lave 
oh t a b o r n e m ognju, ki so jo or
ganiziral i mlad inc i tamkajšnje 
M DA na p redveče r D n e v a borca. 
Naslednj i d a n s m o se poslovili od 
gostiteljev in se p rek Kral jeva 
podal i na os redn jo pros lavo v 
Cačak . 

O d p r i h o d a v Beograd pa d o 
slovesa v Č a č k u sta nas spremlja la 

dva mlad inca , č lana foto-kino 
sekc i j e .k i s t ace lo t enpo tek bivanja 
naše delegacije posne la na ozko-
mel ražn i film. 

N a koncu naj še zap i šem, da 
s m o bili povsod kamorko l i s m o 
prišli i z redno p o z o r n o in gosto
l jubno sprejeti , t ako d a tega sre
čanja in vel ičastne pros lave s 
posebno zaob l jubo vseh ude le 
žencev, da b o m o smelo s topal i p o 
Titovi poti nap re j , ne b o m o poza 
bili. 

m. g. 

Delegacija iz severovzhodne Slovenije je bila gost ZRVS iz občin 
Trstenik In Vrnjačka Banja 

Ptujsko srečanje bo 5. in 
6. septembra 

Le še slaba dva meseca nas loči 
od letošnjega enajstega festivala 
domače zabavne glasbe, ki bo 5. in 
6. septembra na letnem prireditve
nem prostoru v Ptuju. To pomeni, 
da bomo po enoletnem premoru 
imeli ponovno priložnost, da se 
spoznamo z nekaterimi novimi 
snovanji na področju domače 
zabavne glasbe ali narodnozabavne 
— kot jo tudi imenujemo. In to še 
letos posebej, ker bodo po tradicio
nalni obliki prvi večer nastopili 
ansambli s po dvema novima melo
dijama za bronasto , srebrno ali 
zlato Orfejevo značko. Novost 
letošnjega festivala pa je tudi v 
tem, da bomo drugi večer, to je v 
soboto, 6. junija, slišali skladbice, 
ki so jih že uveljavljeni avtorji 
poslali na razpis, pa tudi njihova 

izvedba bo z najboljšimi ansambli 
in pevci. 

In ko že govorimo o pripravah 
na ptujski festival domače zabavne 
glasbe, naj povemo, da se je zamej
ski ali Steverjanski festival, letos je 
bil jubilejni — deseti, končal v 
nedeljo popoldan in da so osrednjo 
festivalsko nagrado za najboljšo 
melodijo dobili Mejaši iz Goriške
ga, med nagrajenci pa so še 
ansambli MLADI MI iz St. J akoba 
v Podjuni , F A N T J E Z VSEH 
VETROV iz Novega mesta in 
VIKIS iz Švedske, ki ga je izbralo 
občinstvo. 

Organizatorji so se ponovno 
izredno potrudili , s svojim gosto-
Ijubljem in domačnost jo pa navdu
šili t ako nastopajoče kot številno 
občinstvo iz obeh strani meje. niš 

Likovna kolonija mladih v 
Trnovski vasi 

v prvi polovici junija je v 
Trnovski vasi potekala enoteden
ska hkovna kolonija mladih, 
katero je organizirala O O ZSMS 
Trnovska vas, sofinancirala pa 
Pedagoška akademija Maribor — 
katedra za likovno vzgojo. V kolo
niji je sodelovalo 26 študentov 
likovne vzgoje, ki so kolonijo 
izkoristili za obvezno terensko 
delo. Mladi umetniki so teh nekaj 
dni zaživeli s krajem, spoznavali 
utrip življenja na kmetih in različne 
motive, tako pokrajine kot tiste z 
n a r o d o p i s n o v s e b i n o p r i d n o 
beležili v svoje skicirke, ali se odlo
čali tudi za večja dela. 

Z gotovostjo lahko t rdimo, da je 
likovna kolonija popolnoma 
uspela, ne le z likovne plati, temveč 
tudi na področju spoznavanja in 
navezave stikov med mladimi, na 
področju športa in kulture ter 
morda še kje, saj so se krajani in 
mladi likovniki srečevali vsak dan 
tako na terenu, kot tudi na šport
nem srečanju, pikniku in nenazad

nje tudi na strokovnih predavanjih 
ob večerih. 

Študente sta vodila profesor 
BOJAN G O L J A , predstojnik ka
tedre za likovno vzgojo in profesor 
LUDVIK P A N D U R , ki je priprav
ljal strokovna predavanja, oba 
akademska slikarja, ki sta študen
tom zagotovila s trokovno pomoč. 

Kako je kolonija uspela z likovne 
plati pa bomo videli jeseni, ob 
krajevnem prazniku KS Trnovska 
vas, ko bodo mladi likovniki prire
dili razstavo svojih del in se tako 
krajanom oddolžili za gostoljub
nost, ko so jih sprejeli na svoje 
domove, kjer so prenočevali. 

Predstavniki katedre za l ikovno 
vzgojo na Pedagoški akademiji 
Maribor in predstavniki OO ZSMS 
Trnovska vas so izrazih željo, da bi 
ta kolonija postala redna oblika 
sodelovanja med Pedagoško aka
demijo in KS Trnovska vas. 
Mislimo in upajmo torej , da b o d o 
našli skupni jezik naslednje leto pri 
organizaciji II. likovne kolonije 
mladih. — emde — 

P MLADI V TERITORIALNI OBRAMBI 

Obogateni z novimi izkušnjami 
in znanji 

1 er i ior ia lna o b m r a m b a j e eden izmed zelo p o m e m b n i h e l e m e n 
tov splošne l judske o b r a m b e . V naši obč in i j e o p a z e n hi ter razvoj 
ter i tor ia lne o b r a m b e , t ako v pog ledu organ iz i ranos t i kot tudi s t rokov
nosti in bo rben i p r i p r a v l j e n o s t i . T e s n o j e p o v e z a n a z d e l o v n i m i l judmi 
v z d r u ž e n e m delu in občan i v kra jevnih skupnos t ih . 

D o b r a organizaci ja , n a č r t n o de lo in povezanos t z de lovn imi 
l judmi pa so tisti de javnik i , ki pr ivabl ja jo v vrste t e r i to r ia lne o b r a m b e 
vsako leto več mlau ih . T u d i letos j i h je precej p ros tovol jno pr i s topi lo 
(nekaj s m o o tem žc poročal i ) . O d 26. do 29. jun i j a so se m l a d i n k e in 
mlad inc i zbrali v t aboru ter i tor ialcev. V teh d n e h so se seznani l i z 
n a č i n o m vojaškega življenja. Inštruktorj i so j ih pouči l i o organizaci j i in 
de lovan ju obo rožen ih sil v Jugoslavij i . Seznani l i so j ih s po l i t i čno 
si tuacijo v d o m o v i n i in v svetu, s p o m e n o m in u p o r a b o orožja. T u d i 
takt ične pos topke so urili. 

M e d ter i tor ia lce — prostovoljce so mlad i šli iz raznih nag ibov . 
Neka te r i so se želeli seznani l i z vojaškimi vešč inami p r e d n o g r e d o 
r e d n o k vo jakom, drugi so se zgledoval i po starejših, ki se udejstvujejo 
v rezervni sestavi o b o r o ž e n i h sil ali v civilni zaščiti, na neka te re so 
vplivali prijatelji ali d rug i ; vsi pa so imeli željo pr ipravi t i se, d a b o d o 
branili dosežke n a r o d n o o s v o b o d i l n e v(^ne in social is t ičnega s a m o u 
pravl janja, če bi lo kdaj bilo p o t r e b n o . Da so t r d n o od ločen i v svojem 
n a m e n u se vidi iz lega. da .so zelo resno spremlja l i p o u k in ak t ivno 
sodeloval i , vse to p a j e potrdi l i z r edno d o b e r u speh v streljanju. 

Kol s m o zvedeli i n se v t aboru tudi prepr iča l i , j e tu vladal red in 
disc ipl ina . Prostega časa skoraj d a ni bilo, kol ikor pa se g a j e le našlo , 
so organiz i ra l i še špo r tna srečanja z mlad inc i iz K S Turni.šce. T r d i m o 
torej l ahko , da so cas p reb i t na t abo ru d o pos ledn jega t r enu tka korist
no izrabili . 
Najsrečnejši t r enu tek pa j e nas topi l 28. junija, ko so ob navzočnos t i j 
družbenopo l i t i čn ih del in k ra janov mladfinci dal i svečano zaob l jubo , I 
ter t ako tudi f o r m a l n o postal i ler i lorialci-prostovoljci . Slovesnost j e j 
začel Jože Perko. k o m a n d a n t obč inskega s laba te r i tor ia lne o b r a m b e ! 
Ptuj . ki j e v svojem govoru orisal vlogo m l a d i h v N O B in p o u d a r i l | 
p o m e n vkl jučevanja mlad ih v naše o b o r o ž e n e sile. S l e d i l j e Kulturni j 
p r o g r a m , ki so ga pr ipravi l i učenci O S M a r t i n K o r e s iz Pod lehn ika , i 
n a k a r so prostovoljci podpisa l i še izjave o p ros tovo l jnem pr i s topu v | 
eno te ter i tor ia lne o n r a m b e . 

Z a d o n e l e so pa r t i zanske in b o r b e n e p e s m i in že se j e vilo tud i 
kolo. Razšli so se, a os ta la so pri jatel js tva in n o v a spoznan ja . S a m i so 
dejali: »Oboga ten i z nov imi izkušnjami in znanj i z a p u š č a m o tabor z 
zavestjo, da s m o opravi l i kor i s tno de lo m s m o vsaj d e l n o pr ipravl jeni 
za na loge , k i j i h d o m o v i n a terja od nas . Želel i pa bi, d a bi p r idob l j en ih 
veščin nikoli ne rabili , d a bi k o n č n o zav lada l m i r p o vsem svetu.« 

Tekst in foto: L. C a j n k o 

Po kulturnem programu so vsi prisotni za|riesali kolo. 

P o naporni vaji je malica Se posebej teknila. 

Razvitje pionirskega prapora 
č e p r a v so naši šolarji — vsi. od najmlajših d o najstarejših že drugi 

l eden na poč i tn icah , j e s p o m i n na p r a v k a r k o n č a n o šolsko leto še 
vseeno svež. Prijeten za tiste, ki sle vse leto p r i d n o in marl j ivo delal i , 
neko l iko manj za liste, ki bos te mora l i še enk ra t , na p o p r a v n e m izpitu 
dokaza l i , da sle osvojili zadost i znanja za poz i t ivno oceno . 

O b koncu pre tek lega šolskega leta s m o zabeležil i vrsto s lovesnost i 
s ka te r imi so šolarji želeli pr ikazat i delček svoje ce lo le tne akt ivnost i in 
ena osrednj ih j e bila razvitje p ion i r skega p r a p o r a v osnovni šoli Olga 
Meglic v Ptuju. N a pr i redi tvi so se v gledal iški d v o r a n i zbral i številni 
gostje in starši učencev, ki so jih razveselili s s k r b n o pr ip rav l jen im 
p r o g r a m o m v ka t e r em so sodeloval i vsi, o d p rvega d o o s m e g a raz reda . 

mš 

Pionirski odred Olga Megl ic > Ptuju ima svoj prapor, (foto: J O S ) 
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Vsako poletje oživi v Posočju 
brigadirska pesem 

T a k o kol s m o se včeraj m d a n e s brigadirj i zbiral i tu v D o r n a v i v 
b r igad i r skem nasel ju repub l i ške m l a d i n s k e d e l o v n e akcije, pr ihajajo 
vsak mesec nove b r i g a d e na m l a d i n s k o zvezno d e l o v n o akcijo v Posoč
j e . Letos so tu m l a d e m o č n e roke že šestič zav ih te le k r a m p in lopa to , 
d a bi nastal i novi k i lometr i cest in vodovodov . Dovol j j e bilo časa, da 
so se brigadirji naveza l i na kra j , kjer so delal i in živeli. Vzniklo j e 
s to t ine in tisoče novih poznans t ev . M e d njimi s a m i m i , m e d d o m a č i n i , 
med krajani . Imeli so vel iko ob i skov ug lednih d r u ž b e n o p o l i t i č n i h in 
d r u ž b e n i h de lavcev . 

Pros tovol jno m l a d i n s k o de lo j e i z rednega p o m e n a za razvoj in 
n a p r e d e k Posočja. L a h k o z a t r d i m o , da so m l a d i br igadir j i vsakole tn i 
nosilci novega . T u d i v letošnjem letu j i m vsi skupa j že l imo čim boljših 
de lovn ih rezul ta tov . 

B R I G A D I R S K I Z D R A V O Z A S O D R U G E D O M A , V P O S O Č J U ! 

INTERVJU S 
KOMANDANTOM MDB 
POHORSKI BATALJON 

ANTONOM SMOGAVCEM 
Kaj misliš n a s p l o š n o o tej akciji? 

» M D A Slovenske gorice '80 j e e n a najbol j o rgan i z i r an ih akcij v 
Sloveniji . Sem pr iha ja jo brigadir j i iz vseh krajev Slovenije, da se 
pobl iže spozna jo in kovajo n o v a pri jatel js tva. Pri tej organizaci j i 
p o m a g a j o poleg č l anov š t aba akcije tudi d o m a č i n i , ki z veUko br igadi r 
ske l jubezni sp re j ema jo vsakega br igadi r ja , k a t e r e m u j e p o t r e b n a 
p o m o č pr i h r a n i ali v kakšnikol i d r u g i obliki .« 

K a k š n o j e tvoje m n e n j e g lede t e rena , n a k a t e r e m d e l a m o in k a k o 
brigadir j i i zvršu jemo svoje na loge? 

»Težavnos t t e r ena s p a d a v 3 ka tegor i jo , to j e p o n o r m a h , ki j ih 
do loča jo repub l i ška pravi la . Mis l im, d a j e to o b m o č j e , kjer k o p a m o 
v o d o v o d n e j a r k e , e n o najboljših g lede na kakovos t zemlje . M o r a m 
reči, d a so v teh d n e h , ko l ikor se pač n a h a j a m o na M D A Slovenske 
gorice brigadirj i u s p e š n o opravl ja l i svoja dela , l ahko p a bi še z večjo 
v n e m o in kopico d o b r e volje dosegl i še boljše rezul ta te , pri t em pa bi 
mora l i izboljšati discipl ino.« 

K a k o se poču t i š m e d m l a d i m i ? 
»Že v nede l jo zjutraj , ko s m o se odpravl ja l i na akcijo j e pr ivrela 

pesem iz ust br igadir jev, ki so d o b r o pr ipravl jen i in s p o l n o p a r o 
zgrabil i za k r a m p e in lopa te . N e m a n j k a j im niti h u m o r j a niti energi je 
za de lo , za to v e m , d a b o d o vzdržal i te lesni n a p o r in se z l ep imi spomin i 
na b r igad i r sko življenje vračal i d o m o v . « 

In terv ju j e vod i la Mi l ena T r d i n 

Zakaj sem prišel na akcijo 
Vprašan je o b k a t e r e m se j e zamisl i t i . Raz logov j e več. Odloči l sem 

se, da g r em na akcijo ker sem hotel okusi t i b r igad i r sko življenje. 
Prijatelji so m i p red l aga l i naj g r e m . Rek l i so: »Ne b o ti žal.« T u d i sem 
se zaveda l , d a ne b o s labo , saj sem se odloči l za akcijo z zavestjo, d a 
b o m o delali in s t e m p o m a g a l i ne razv i t im k ra j em, p r e d v s e m pa z 
zavestjo da tud i j a z p r i p o m o r e m k izgradnji b ra t s tva in enotnos t i 
Jugoslavi je . Veseli l sem se tud i tega, d a b o m v b r igad i in seveda na 
akciji spoznal vel iko nov ih pri jatel jev, pa še vel iko lepih dekle t . U p a m , 
da se b o m o razumel i . Ves tno b o m o izpolnjeval i T i tove ideje, ter s t em 
dokaza l i , da s m o m l a d i v r e d n i z a u p a n j a naše d r a g e d o m o v i n e Jugos la 
vije. 

Igor L e b a n , M D B F r a n c Šav l i -Medved 

MOJI PRVI VTISI S TRASE 
Piščalka m e vrže zjutraj o b pol pe t ih iz postel je . O m o t i č n i se hi t ro 

o b l e č e m o in g r e m o na j u t r a n j o t e lovadbo . Prav se z b u d i m o šele, ko nas 
fisko R o g a č p r igan ja k te lovadbi : en, dva , tri štri, dva . dva . tri, štiri, tri, 
dva , tri, š t i r i . . . 

N a t o se v r n e m o v naš pr i je ten d o m e k , se u m i j e m o , d v i g n e m o 
zas tavo in g r e m o na zajtrk. Po zaj t rku sledi p r iprav l jan je na t raso . Tja 
se odpe l j emo z a v t o b u s o m , ki p o s k o č n o škripl je p o luknjičast i cesti. K o 
p r i d e m o na t raso , se najprej razdel i življenjsko p o m e m b n a stvar — 
?rodje. 

K r a m p , lopa ta , k r a m p , lopa ta , grabl je — n o b e d e n se ne izogne. 
N a t o se r azvr s t imo p o j a m i in z a č n e m o z d e l o m . N e k a j časa gre v tem 
stilu, n a t o pa se o z r e m o , če nas k d o g leda . Ce j e vse O . K, si p r ivošč imo 
poči tek. T o d a k m a l u p r i g r m i t raser s svojim b o b n e č i m g lasom: 

»Diži s idro,« se de re , kot d a bi m u e d e n b u c i k o v rit napiči l d o 
glavice. T u ne m o r e m o nič in lotiti se m o r a m o de la In g a r a m o d o 
kosila. K o p r i d e m o s kosila, g r e m o v s a m o p o s t r e ž n o t rgovino, da 
n a k u p i m o stvari za p o o b e d e k . P o p o l d n e se m a l o p o z a b a v a m o , ali p a 
se ude lež imo pol i t ične šole. S e v e d a so tu še razl ični krožki . Po večerji 
se spet z a b a v a m o od 22. u re , k o j e skrajni čas za poči tek . 

L U N A , M D B F r a n c ŠavH-Medved 

Sestanek medbrigadne 
komisije za kulturo 

Komis i ja za ku l t u ro n a ravni nasel ja se j e ses ta la 22. jun i j a . Sesta
vljajo j o p r ed sed n i k i komisij za k u l t u r o iz vseh b r igad , ki sodelujejo v 
drugi i zmeni . Posvet j e bil n e k a k š n a okv i rna informaci ja , n a p o t e k za 
nadal jn je de lo . 

Re fe ren tka za in te resne de javnos t i v naselju nas j e seznani la s 
p l a n o m k u l t u r n i h pr i red i tev v tej izmeni . Obiska l i nas b o d o gledal iški 
amater j i . L a d k o Korošec , folklorna skup ina , pr ipravi l i b o d o filmske in 
l i terarne večere . M n o g o bo tud i večerov, k i j i h b o d o pr ipravl ja l i sami 
brigadirj i . Dogovor i l i s m o se, d a se b o d o v e n e m večeru preds tav i le vse 
br igade , ker bo t ako bolj pes t ro in pri jatel jsko vzdušje . 

D i a n a , n a m e s t n i k k o m a n d a n t a za in te resne de javnos t i , n a m j e 
p o v e d a l a k a k š n a mer i l a veljajo za ocen jevan je uspešnos t i k u l t u r n e 
dejavnost i . Posebej j e nag laša la , d a m o r a m o da t i p o v d a r e k n a r o d n i m 
običa jem, tradicij i , n a v a d a m in življenju, ki ga ž iv imo v d o m a č i h 
krajih. P o m e m b e n je , d a b o d o vse k u l t u r n e pr i red i tve s p o n t a n o br iga
dirske, da b o d o vse kova le vtis b r igad i r skega življenja t ako na trasi kot 
v naselju. 

Opozor i l a nas j e tudi na to, d a j e t r eba b r igad i r j em pojasni t i , da so 
k u l t u r n e pr i red i tve v okvi ru naselja in srečanja z d o m a č i m i del tistih 
vezi. ki se kujejo m e d brigadir j i in d o m a č i n i . Z a t o bi bi lo š k o d a z a m u 
diti pr i ložnost , da bi se poglabl jal i b ra t s tvo in tovar iš tvo. 

N a š a komisi ja se bo r e d n o sestajala. Skl icevala j o bo p redsedn ica 
k u l t u r n e komis i je na nivoju nasel ja iz S lovenske Bistrice. 

M D B F r a n c Šav l i -Medved To lmin 

Moja pesem 
Pesem moja 
ni le moja pesem. 
T o je pesem 
brigadirjev, ki smo tu. 

Pesem naša poje 
o delu in življenju 
trpljenju in veselju, 
ki nas spremljajo povsod. 

Tukaj smo se zbrali, 
da bi vaščanom pomagali , 
da bi jim vodovod zgradili 
in da bi j im srečo ustvarili. 

Ta pesem moja 
ni le moja pesem. 
T o je pesem vseh 
brigadirjev, ki smo tu . 

Mojca, MDB RK Slovenije 

Brigadirji na 
trasi 

Brigadirji na trasi v i h t i m o 
k r a m p e in lopa te , ter se v e d n o 
globlje p o g r e z a m o v zemljo. Raz 
like m e d fanti in dekle t i , skoraj 
ni, saj vsi e n a k o resno d e l a m o . 
Pridejo pa tudi t renutk i , ko 
neka te r i o m a g a j o in si mora jo 
odpoči t i . T a k r a t j im j e p o t r e b n o 
p o m a g a t i . K e r p r ide v takih 
t r enu tk ih vsaka p o m o č še k a k o 
prav. T a k o se tud i razvija pri ja
teljstvo in tovar iš tvo. T o d a takš
no pri jatel jstvo j e dosti boljše, saj 
j e to prijateljstvo, ki j e k o v a n o 
m e d d e l o m in j e p r e p o j e n o z 
zno jem. Z n a n o pa j e . d a j e 
pri jatel jstvo skovano m e d d e l o m 
vel ikokra t t rdnejše kot pri jatel j
stvo, ki j e bilo s k o v a n o k a k o 
d rugače . 

Z v o n k o G o l u f 

Predstavitev 
krajev iz 
katerih 

prihajamo 
Najpre j nekaj o Korošk i . T o j e 

h r ibov i to področ je , kot na lašč za 
tu r izem. Seveda pa to povsod ni 
mogoče , saj j e na teh področj ih 
precej o n e s n a ž e n zrak. Kl jub 
t emu pa v a m ne b o žal. če se kdaj 
p o v z p n e t e na Uršl jo goro , Smre -
kovec ali če obiščete kralja M a 
tjaža pod Peco in se sami p repr i 
čate, če m u j e že zrasla b r a d a . 

N a š k o m a n d a n t in še nekaj 
d rug ih pr ihajajo iz l jubl janske 
kot l ine . M e n i m o pa, d a j o vsi kar 
pozna te , če ne po d r u g e m , pa 
vsaj po sp lošno o n e s n a ž e n e m 
zraku ali po l jubl janskem g radu . 

Dve naši b r igad i rk i sta iz 
Brežic, kjer j e najbol j znači len in 
poznan brežiški g rad . ki j e p reu 
rejen v muze j . M e d N O B so v 
njem bili N e m c i , prej pa j e bil 
grad last grofov. 

Ostal i pr iha ja jo iz manjšega 
s lovenskega mes ta Velenja v 
Šaleški dol in i . 

M D B RK Slovenije 

mi BRIGADIRJI 
NAŠA TOLMINSKA 

, ,Ta deželica je okoli in okoli s 
prirodnimi mejami tako obdana , 
da se je morala že od nekdaj 
smatrati kot samkostojna, lepo 
zaokrožena ce lo ta , " je nekoč 
zapisal v svoji znameniti Zgodo
vini Tobninskega Simon Rutar . 

Do danes je Tolminska doživela 
nesluten razvoj . Ta razvoj je 
dosegla predvsem zato, ker smo se 
stoletja tlačeni in gospodarsko 
zasužnjeni od tujcev osvobodili 
zavesti, da pr ipadamo tujcu. 
Spo/nal i smo, da m o r a m o svojo 
usodo vzeti v svoje roke. Samo
zavest in vera v svoje samorastni-
ške sposobnosti sta nam odprli pot 
do ustvarjalnosti in napredka. 
Skoraj iz nič smo v 35 letih veliko 
ustvarili. Od nekaj desetin zapo
slenih leta 1945 se je število 
delavcev v družbenem sektorju 
povečalo tako , da zajema danes 
6430 ali 30, 27 % občanov. Od 
enega, nekdaj malo pomembnega 
gospodarskega centra smo usposo
bili 5 kulturnih, izobraževalnih, 

trgovskih ter prometnih in 8 
ekonomskih razvojnih središč. V 
zadnjih letih se je zmanjšala 
depopulacija, ljudje se zopet vra
čajo, ustvarjajo dohodek in 
gradijo domove doma. 

Začeli smo sami, potem nam je 
priskočila na pomoč slovenska in 
posebno p o potresu 1976. leta tudi 
jugoslovanska družbena skupnost . 
P o t r e s j e h u d o z a r e z a l v 
Tolminsko, saj je prizadel bolj ali 
manj vsa naselja v občini. Poško
dovanih je bilo čez 5000 s tano
vanjskih in gospodarskih objek
tov, od katerih smo jih moral i 
prek 1000 porušiti . Poškodovani 
so bili tudi objekti v šolskem, 
otroškem varstvu, zdravstvu, 
socialnem skrbstvu, spomeniškem 
varstvu ipd. 

Potres nam je naložil velikanske 
naloge v obnovi , ki je v t ako 
kratkem času ne bi zmogel d a ni 
bilo velike socialistične solidarnosti 
v.seh delovnih ljudi in občanov 
Jugoslavije. S to pomočjo je 
T o l m i n s k a h i t r o s p r e m e n i l a 

podobo nekdanje zaostalosti 
Glavno obnovo sicer zaklju, 
čujemo, vedar bo treba zaradi 
posledic potresa še marsikaj obno. 
viti in zgraditi. Veliko bo treba J« 
zgraditi na objektih komunalnega 
pomena, kajti v večini naselij so 
še nedokončani vodovod, kanalj. 
zacija in precej odcepov cest. 
Dokončati bo treba sanacijo hiS v 
nekaterih naseljih, enako občinsko 
stavbo v Tolminu, ki se ž{ 
obnavlja. Letos se bo pričela tudi 
gradnja novega hotela v Kobaridu 
in kulturnih dvoran v Podbrdu , na 
Knezi, v Dolenji Trebuši ter v 
Bovcu. 

Divja, lepa Tolminska — kot ji 
pravi pisatelj France Bevkjje tako 
postala in bo še postajala lepSa, 
sodobnejša in ekonomsko sposo! 
bnejša, zato pa tudi privlačnejša za 
mlade ljudi, ki bodo — kot smo 
t rdno prepričani — varovali dosfr 
ženo in sodelovali pri graditvi 
lepšega ju t r i . 

M D B Franc Savli—Medved 

Ne morem 
razumeti 
Ti prešmentano dekle, 
le ti navdušila si me, 
da pišem nerodne stihe. 
Zagledal sem se v tebe, 
k o s k u p ^ sva se vsedla 
in predavanje poslušala, 
presrečen sem pa bil, 
ker sem te skrivaj vzljubil. 

Vendar je čas prinesel svoje, 
oh, spet to boleče gorje. 
Morda pa zate nič pomenim ne, 
da tako brezsrčno opeharila si me . 
Neuspehi ponavljajo se, 
oh, kaj to z m a n o dogaja se, 
da nobena zame ne zmeni se. 
Vendar srček, preveč prevzetna si, 
saj to ti more še škoditi . 
Saj sanjala boš večkra t in 
premišljevala, zakaj sem tega 
fanta zapustila. 
Moja ljubezen je šla za teboj ali 
žalost bo še vedno v mojem srcu 
ostala. 

Z e l j o Safma 

SPET NA AKCIJO 
N e k prijatelj mi j e pravi l , d a v b r igad i j e l epo , 
in t ako sem se odloči l , d a p o s k u s i m tud i to . 

In na akcijo odšel sem, d a bi se nekaj nauč i l , 
in p o v e m v a m d rag i moji , kot bi n a n o v o se rodi l . 

T i soč m l a d i h in j a z m e d nj imi, oh k a k o j e to l epo 
vsi s m o peli in kričali , pa gara l i tudi s m o . 

Vsi s m o prijatelji pos ta l i in imeli radi se, 
mal ice in žulje, razdeli l i s m o si vse. 

In n a trasi in v nasel ju, v e d n o d o b r e volje vsi, 
p rav lepo ti j e , ko čut iš , d a si l jubljen tudi li. 

Sedaj se vsako leto v r a č a m , v e d n o k a m na akcijo, 
in ko o d h a j a m , mi v srcu j e h u d o . 

Pa v e n d a r sem ves srečen, bolj boga t s em za vse to 
in tudi d r u g o leto, j a z g r e m spe t n a akcijo. 

K I T A R A , M D B F r a n c P lan ine 

NAŠE MESTO KOPER 
Ko se avtomobilska cesta 

Ljubljana—Koper spusti proti mo
rju, se nam za dolgim črnokalskim 
ovinkom odpre čudovit pogled. 
Pred nami leži Savrinsko gričevje 
na gosto posejano z vinogradi ter 
oljčnimi in drugimi nasadi, v 
daljavi pa se blešči nikoli mirna 
gladina koprskega zaliva. Ko po
gled beži po čudoviti panorami , se 
prej ali slej ustavi na silhueti Kop
ra. 

Postavlja se nam vprašanje: 
,,Kaj je bilo nekoč tam, kjer so 
med stoletja starimi hišami poseja
ni moderni nebot ičniki?" 

O tem obstajajo le domneve in 
le malo dokazov. Prvo sled o 
naseljenosti Kopra zasledimo v gr
ški legendi o Aegidi .Med preselje
vanjem narodov se je začela vse 
bolj uveljavljati prednost izolira
nega in obrambnega položaja 
koprskega o toka . Takrat so Koper 
imenovali Capres insulo ali 
Capodistr ia (Kozji o tok) . Od tod 
izvira tudi slovensko ime za Koper. 

Pod bizantinsko nadvlado dobi 
Koper ime JustinopoUs. To je bilo 
v času rimskega cesarja Justina II , 
v obdobju prvega razcveta Kopra . 
Kasneje pride Koper pod začasno 
oblast Longobardov in na to Fran

kov, od leta 1208 pa mu zagospo-
darijo Oglejski patr iarhi . Le-ti so 
preimenovali Justinopolis v Capu l 
Histriae (glava Istre). Iz tega je 
pozneje nastal beneški in italijan
ski naziv Capodistr ia . Eno izmed 
najpomembnejših razdobij se 
začne leta 1372, ko pride mesto 
pod upravo Benetk. Pod beneško 
republiko ostane nad 500 let. 

Benetke so v Kopru začele 
ustvarjati tržnico, t ako da se je 
Koper razvil v proinetno mesto na 
obali in postane krona Istre. Leta 
1941 je za pr imorsko ljudstvo 
napočil zgodovinski t renutek, ki 
so ga čakali že stoletja. Ta boj je 
pomenil tudi konec njihovega eko
nomskega zatiranja in dokončno 
združitev z matično domovino . 
Prvega maja 1945 so part izanske 
enote v celoti osvobodile Istro in 
zasedle tudi Koper. Kljub vsem žr
tvam je čakalo slovensko Istro še 
deset let diplomatskega boja za 
dokončno združitev z mat ično 
domovino. Na podlagi vojaškega 
sporazuma sta bili oblikovani cona 
A in cona B kot STO (svobodno 
tržaško ozemlje). Cona A so 
zasedle anglo-ameriške čete, cono 
B pa odredi J L A . T o stanje je 
trajalo vse d o 5. ok tobra 1954, 
ko so podpisali sporazum o uredi
tvi tržaškega ozemlja. T a k o so 
cono A priključili Italiji, cono B 
pa matični domovini . 

Danes je Koper gospodarsko in 
kuhurno središče gospodarskega 
in turističnega središča ob slo
venski obali . S priključitvijo k ma
tični domovini se je začela koprska 
občina naglo razvijali. Leta 1958 
je Koper dobil novo tovarno 
pristanišče — Luka Koper, katere
ga promet znaša nad 2 milijona 
ton letno. T a k o je koprska Luka 
takoj za reško postala pomemben 
dejavnik v celotnem severno-
jadranskem primorju in njegovem 
gospodarstvu. Leta 1967 pa je bila 
do Kopra speljana železniška pro

ga s priključkom na istrsko in slo
vensko železnico v Prešnici pri Ko
zini. 

Kmalu so v Kopru začela rasti 
manjša podjetja kot so npr. :Lama, 
Iplas, Stil in še mnoga druga. 
Vsem pa seveda drži „ k r o n o na 
g lavi" največja delovna organiza
cija na obali , , T O M O S " . Začel se 
je kmalu širiti še na druga podro
čja (Buzet, Senožeče) in se pričel 
združevati z drugimi tovarnami 
( tovarna dvokoles Partizan Subo-
tica). S ciljem mednarodne delitve 
dela pa je Tomos odprl svoj obrat 
v Gani . Sedaj pa se dogovarja za 
dolgoročno sodelovanje z LR 
Kitajsko. Tomos sedaj zaposljuje 
okoli 2500 delavcev. Za koprsko 
gospodarstvo je pomemben tudi 
razvoj kemične industrije Iplas in 
dva nova objekta v industrijski co
ni Troples — obrat za predelavo 
tropskega lesa in kemični termina! 
Techem. 

Razgibana pomorska dejavnost 
in industrijska dejavnost in s tem 
večji dotek delovne sile sla zahte
vala tudi organizacijo, ki bo skr
bela za tovorni in potniški promet 
Tako sta bili ustanovljeni podjetjii 
ki se bavita s to dejavnostjo. I"' 
tereuropa, ki skrbi za mednarodno 
špedicijo in t ransport , avtobusno 
podjetje Slavnik pa skrbi za potni
ški promet. 

Pomemben dejavnik za razvoj 
kmetijstva je razvoj kmetijsko pr«; 
delovalnega kombina ta Agraria, 1" 
ima tudi veliko vinsko klet. Vino
grade in sadovnjake pa ima 
vsej občini. 

Kot na področju gospodarstva j ' 
Koper dosegel tudi velik razma)' 
na drugih področjih, kot so: tur'' 
/ e m , šolstvo, napredek na kuU^^' 
nem področju, v zdravstvu. . . 
daj gradi Koper moderno bolniši"' 
co. špor tno rekreativni center, 
ve šolske objekte, novo vpadnico 
mesto in še mnogo drugih manjS'" 
objektov. Končani sta tudi no l̂ 
moderni avtobusni ter železniS''' 
postaji. T o je torej Koper, kater«' 
ga OK ZSMS je organizator naS« 
brigade na M D A ,,Slovenske i^' 
rice ' 8 0 " . 

M D B Franc Planine Fref*' 

Pohorski bataljon 
Sredi s tole tnih debel ih smrek , 
t abor par t izanski j e stal, 
stal bi še d a n e s , 
če ga sovražn ik n e bi razdeja l . 

Le en pa r t i zan j e ranjen ostal , 
ki k l jub mučen ju 
svojih ni izdal . 

Zda j sredi s tole tnih smrek , 
s p o m e n i k stoji. 
v isoko n a d s m r e k a m i n e b o govor i , 
tu so padl i borci za lepše dni . 

Z v o n k o G o l u f 
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N A Š A P R V A C I G A R E T A , 
K I O P O Z A R J A 
N A Š K O D L J I V O S T K A J E N J A 
NOVA DELOVNA 
ZMAGA 
KOLEKTIVA 
TOVARNE TOBAKA 
IN EMBALAŽE 
ROVINJ 

Trditev, da je uspeh odvisen od 
vztrajnosti namena, kot je ob pri
ložnosti izjavil angleški državnik in 
pisatelj Benjamin Disraeli, v celoti 
potrjuje najnovejša delovna zmaga 
kolektiva TOVARNE TOBAKA 
ROVINJ. Njihov namen je bil — 
ponuditi potrošnikom izdelek, narejen 
po njihovih željah. Vztrajnost, da to 
zahtevno nalogo uresničijo, je bila 
značilnost večmesečnega dela številnih 
skupin strokovnjakov in delavcev tega 
kolektiva — raziskovalcev tržišča, 
strokovnjakov za marketing, tehno
logov za tobak, kemikov, strojnikov, 
oblikovalcev . . . Rezultat je nova 
domača cigareta s filtrom v trdem 
zavitku, ki bo po nekaterih lastnosti 
enkratna na našem tržišču, na kate
rem se je pojavila v prvi polovici maja 
letos. Da ne bi ta trditev izzvenela kot 
hvalisanje, je potrebno pojasniti, 
zakaj bo to enkratna cigareta v mno
žici vrst in znamk cigaret, ki jih danes 
prodajajo v naših prodajalnah in tra
fikah. 

OPOZORILO 
POTROŠNIKU IN 
CELO VEC KOT TO 

Zdaj, ko jc vpra.šaiijc — kaditi ali 
nc kadili resnično hainlctovski dvom 
.sodobnega človeka, ni odveč, če naj
prej poudarimo dejstvo, da bo to prva 
(ioinača cigareta, ki ho imela na zavit
ku opozorilo o nevarnosti kajenja za 
zdravje. Takšno opozorilo, ki ga ne 
zahteva zakon (kot je to primer v 
nekaterih državah, kjer predpisi to 
zahtevajo od proizvajalcev), izraža 
korekten odnos T O V A R N E 
TOBAKA ROVINJ do svojih potro
šnikov in čut odgovornosti za njihovo 
zdravje. No, ta odnos se, kot bomo 
videli pozneje, ne konča le pri tem 
opozorilu . . . 

Ce se ozremo nazaj, v zgodovino 
tobaka na evropskih tleh (na katera so 
ga prinesli iz Amerike leta 1519 pod 
imenom ,,tabaco", tako so ga imeno-
vaH Indijanci z otoka Haiti, ki so 
kadili zavitek njegovih listov), bomo 
spoznali, da je bil tobak vzrok števil
nih nasprotij, omejevanj, prepovedi 
(francoski kralj Louis XIII in angleški 
Kralj Jakob I), izobčenja (papež 
Urban VII ), znanstvenih polemik, 
medicinskih napadov, hudih 
konfrontacij v javnosti . . . Nekdo je 
duhovito pripomnil, da je bilo najbrž 
le pri ameriških Indijancih kajenje 
,,kaluneta", ,,pipe miru", znamenje 
prijateljstva in sloge. 

Ne glede na to ugotavljajo statis
tike, da vse več ljudi kadi, kar pogo
juje množica socialnih in psiholoških 
okoliščin, zlasti v pogojih sodobnega 
urbaniziranega življenja. 

Kljub temu pa ne bi smeli sklepati, 
da so kadilci ravnodušni za svoje 

zdravje. Številna dejstva potrjujejo 
prav nasprotno, kot npr, splošna 
usmeritev na cigarete s filtrom (ki jih 
kadi več kot 95 °Io kadilcev pri nas), 
vse daljši ogorki, ki jih kadilci od-
vržejo, naraščajoče povpraševanje 
po cigaretah z majhno količino nikoti
na in podobno. 

Skratka, čeprav soočena z resnimi 
zdravstvenimi opozorili se večina 
kadilcev ne želi odpovedati užitkom 
kajenja, istočasno pa išče način, kako 
to doseči z zmanjšano nevarnostjo za 
svoje zdravje. 

Prav zavoljo tega se odgovornost 
TOVARNE TOBAKA ROVINJ do 
potrošnikov ne konča le pri tem, da je 
samoiniciativno izpisala na zavitku 
nove cigarete opozorilo o škodljivosti 
kajenja. Pomembnejše je, da so njeni 
strokovnjaki naredili največ, kar so 
mogli, da bi zmanjšali nevarnosti, ki 
jih povzroča tobačni dim. 

Konkretno, s tehnološkim postop
kom je doseženo naslednje: 

— Novi izdelek sodi med cigarete z 
majhno količino nikotina. 

— Iz tobaka je izločeno okrog 
20 % beljakovin in okrog 30 % 
amonijaka. 

— Izvrstni filter cigarete zadržuje 
37 % do 47 % preostalega nikotina, 
fenola in katrana, kar predstavlja po 
evropskih merilih zelo visoko učinko
vitost filtracije. 

ZA NOV OKUS 
KADILCEV 

Novost bo originalna na našem 
tržišču tudi po tem, da bo pred.stav-
Ijala prvo domačo kvalitetno cigareto, 
ki Je lahka" in prilagojena tako 
imen o vanemu ,, angleškemu načinu'' 
kajenja. 

Z drugimi besedami, nova cigareta 
se ra/likuje od doslej običajnih, stan
dardnih jugoslovanskih cigaret, saj se 
približuje lahkim angleško-ameriškim 
cigaretam, po katerih vse bolj povpra
šujejo naši potrošniki. Kot potrditev 
za to naj omenimo velik ugled, ki ga 
imajo tovrstne tuje cigarete pri naših 
kadilcih, pa tudi vse večje povpra
ševanje po cigaretah, ki jih, na podla
gi inozemskih Ucenc, izdelujejo šte
vilne tobačne tovarne pri nas. To in 
druga dejstva prepričljivo vsiljujejo 
zaključek, da se tudi naši kadilci vse 
bolj opredeljujejo za takšno vrsto 
cigaret. 

Od drugih ,,lahkih" cigaret na 
našem tržišču se ta novost razlikuje 
tudi po tem, da ni licenčni izdelek, 
pač pa rezultat strokovnosti in dolgo
letnih izkušenj delavcev TOVARNE 
TOBAKA ROVINJ. 

Oslonitev na lastne moči, spo
sobne izdelati cigareto vrhunske kvali
tete priča, da ta kolektiv sprejema in 
tudi v praksi uresničuje načela politike 
stabilizacije. Razvoj originalne noro
sti in njeno uvajanje na tržišče je 
zagotovo veliko težje in zahtevnejše 
delo kakor nakup licence že znane 
znamke in, nesporno, družbeno bolj 
opravičljivo ter dolgoročno koristno. 
Odpade odvisnost od tujih firm, 
obveznost odplačevanja nadomestil za 
uporabo licence in pogosto nepo
treben uvoz posameznih sestavnih 
delov. Nič manj pa ni pomembno tudi 
dejstvo, da je domači proizvajalec. 

usmerjen k lastnemu razvoju, neod
visen od različnih pogojev, ki jih 
narekuje lastnik licence, med katerimi 
niso redki tudi tisti, ki onemogočajo 
aH vsaj omejujejo izvoz tako izdelanih 
cigaret. TOVARNA TOBAKA RO
VINJ pa želi, da bi njena novost 
postala tudi uspešen izvozni izdelek 
kot reprezentančna jugoslovanska 
cigareta (kar tudi pojasnjuje angleško 
besedilo na zavitku). Gledano s tega 
zornega kota je nova cigareta TDR 
konkreten prispevek za gospodarsko 
stabilizacijo in uresničevanje njene 
najpomembnejše naloge: 

— zmanjševanje nepotrebnega 
uvoza in povečevanje izvoza. 

CIGARETA, KI SO 
JO POSREDNO 
OBLIKOVALI 
KADILCI SAMI 

Vsekakor je treba poudariti, da 
nova cigareta ni kopija 
angleško—ameriških vrst cigaret in ni 
izdelana le na osnovi nekaterih 
splošnih zapažanj ob spreminjanju 
okusa potrošnikov. 

Oblikovana je na podlagi rezulta
tov vsestransko raziskanih zahtev 
kadilcev. S pomočjo znanstvene 
metode ,,Howard—Ostlundovega 
modela obnašanja potrošnikov" so 
raziskovalci zbrali in računalniško 
obdelali mnenja in stališča 398 kadil
cev iz vse države, da bi tako spoznali, 
kakšno cigareto želijo, v kakšni 
embalaži in po kakšni ceni. Zato je 
pov.sem upravičena trditev, da so 
novo cigareto posredno oblikovali 
potrošniki sami, po svojem okusu. 
Tehnologi, kemiki, strojniki in drugi 
delavci TDR pa so te želje praktično 
spremenili v izdelek, ki odraža zahteve 
večine kadilcev . . . Na ta način so 
bile dosežene že opisane značilnosti 
cigarete. Ostale značilnosti novosti 
TOVARNE TOBAKA ROVINJ pa 
so: 

— Nova cigareta je izdelana iz 
domačih visokokvalitetnih vrst toba
ka ,,virdžinija", hercegovskega toba
ka ,,ravnjak" ter vrstely" burly". 
(Medtem ko je ,,virdžinija" fiziološko 
blaga vrsta bobaka in osnovni ma
terial za izdelavo ,,blended" cigaret 
ameriškega in angleškega tipa, vpliva 
,,ravnjak" na okus in aromo kajenja 
ter pospešuje zgorevanje, ,,medtem 
ko ,,burley" v zadnjem času vse bolj 
uporablja svetovna tobačna industrija 
v svetu). 

— Nova cigareta je blaga za kaje
nje, ne iritrira, ne draži ustnic in no
sne votline in ne ,,peče" jezika kadil
ca. 

— Ima diskretno aromo, brez 
neprijetno ostrih vonjev. 

— Zagotavlja izvrstno kakovost 
kajenja, zgoreva počasi in enakome
rno, pušča sivi, kompaktni pepel. 

VABLJIVA 
EMBALAŽA, 
DOSTOPNA CENA 

Okus in želje potrošnikov so bile pri 
proizvodnji obvezen kažipot ne le 

tehnologom in kemikom, pač pa tudi 
izvrstnim kreatorjem pri oblikovanju 
embalaže. Med večjim številom pred
logov za rešitev so se izbrani potrošni
ki — kadilci odločili za zavitek, ki 
jim je po barvi in grafični rešitvi naj
bolj ugajal. Estetsko oblikovana 
embalaža je zagotovo na ravni kako
vosti in ambicij same cigarete. Trd 
zavitek z aluminijasto folijo zlate 
barve, povit v celofan, zadovoljuje ja
sno izraženo zahtevo potrošnikov, da 
mora biti zavitek lep, privlačen 
atraktiven. 

Kot vse druge lastnosti novosti 
TOVARNE TOBAKA ROVINJ je 
tudi njena cena sprejemljiva in , ,po 
meri" potrošnikov. Zavitek z 20 
cigaretami stane v maloprodaji 14 di
narjev. 

CIGARETA, 
KI GOVORI 
O ODNOSU 
PROIZVAJALCA 

Prepričani smo, da dovoljujejo 
omenjena dejstva zaključek, da je 
novost TOVARNE TOBAKA RO
VINJ _ cigareta za sodobnega 
kadilca, izdelana na osnovi naj
sodobnejših postopkov pri prodaji in 
tehnologiji, proizvedena na sodobnih 
strojih, ki izdelajo vsako minuto od 
4.000 do 6.500 kosov tega izdelka. 

Nova cigareta je delana studiozno 
i n z velikim entuziazmom strokov
njakov in delavcev TOVARNE 
TOBAKA ROVINJ, ki so resnično 
ponosni na novost, ki jo nudijo trži
šču. Ne samo zato, ker so prepričani, 
da bo to ugleden ,,hit" v naših pro
dajalnah. Se več, ponosni so, da nova 
cigareta najbolj celovito izraža njihov 
odnos do kupcev; pripravljenost, da 
se uveljavijo zahteve kupcev, pa tudi 
skrb za njihove interese. Opozorilo na 
zavitkih o škodljivosti kajenja pa je 
le primer korektnosti, pravega odno
sa do potrošnikov, ki ga negujejo 
delavci TDR v prepričanju, da bo 
končni rezultat demantiral pesimisti
čno trditev rimskega pisca makedon
skega rodu Fedara, ki je v eni od svo
jih basni zapisal, da navadno pelje 
iskrenost v pogubo . . .Svet se je od 
tedaj precej spremenil, upajmo, da na 
bolje. 

Nov žig Tovarne tobaka Rovinj,i 
prijavljen pri zveznem zavodu za, 
patente v Beogradu pod številko 1 
53/80 dne 29. 1. 1980. ' 
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T I T O , R A D S E M T E I M E L 

Bilo JC nedel j sko p o p o l d n e . Z b r a t c e m sva g leda la film. N a e n k r a t j e 
priSlo sporoč i lo , da j e u m r l T i to . T a vest m e j e p re t res la . V srcu s em 
začuti l r a n o . ki mi ne m o r e zacelit i . Še d a n e s ne m o r e m verjeti, d a T i t a 
ni več m e d n a m i . T i to j e bil moj veliki učitelj , za lo mi bo za v e d n o os ta l 
v s p o m i n u . 
Borut Kos lan jevec , 3 / a , F r a n c Belšak G o r i š n i c a 

K A J N A M P O M E N I T I T O ? 
T o v a r i š T i t o mi p o m e n i m i r n o življenje, dovo l j h r a n e , t o p l o s t a n o v a 

nje in d a i m a m o vsi skupa j mi r in s v o b o d o . 
Ida Vidniš , 4. r. 

T o v a r i š T i t o j e bil bo rec za mi r in s v o b o d o . Men i j e bil najdražji , 
tovar iš . 

A n d r e j K m e i e c , 3 . r. 

T i t o j e vodi l našo d o m o v i n o . T i t o j e na š pri jatel j . T i t o j e vodi l n a š o 
par t i jo . T i t o j e bil naš p r edsedn ik . T i to j e u m r l . j a z sem ža los ten . 

Robi Bračko, 1. r. 

T i to mi p o m e n i s v o b o d o . 

. - Z d r a v k o T e s k a č . 2. r. 

T i to mi p o m e n i , da bo Jugoslavi ja živela v m i r u . 
Brane Or lač . 2. r. 

T o v a r i š T i to mi p o m e n i mi r in s v o b o d o , v ka te r i ž iv imo srečni in 
zadovol jn i 

Mi l j ana Voglar . 4 . r. 

T i to n a m ostaja v srcih, čep rav j e u m r l . Nikol i ga ne b o m o pozabi l i . 
Jugos lav i ja se drž i T i tove pol i in s e j e b o d rža la . 

D a n i c a Vindiš , 3. r. 

Besedo Ti to i m a m r a d a . T o j e ime n a š e g a m a r š a l a , ki ga b o m nosi la 
v e d n o s sebo j . • 

Mar i j e lka Bratušek.M. r. 

T i to mi p o m e n i vzor mi ru . Z l a l k a Pernek , 2. r. 

Nikol i ga ne b o m o pozabiH. N a š a m l a d i n a bo v e d n o hod i la p o 
Titovi pot i . O n na s j e pr ipel ja l v s v o b o d o . 

Mar i ca Vidovič , 3. r. 
Vsi iz o s n o v n e šole Leskovec . 

T I T O - K A R D E L J - S A M O U P R A V L J A N J E ' 

E d v a r d Karde l j s e j e rodil leta 1910 v revni d ruž in i . K o s e j e začela^ 
d r u g a sve tovna vo jna , j e tud i on prijel za p u š k o in odšel v gozd . Z ž e n o 
Pepco j e imel d v a o t roka . S tovar i šem T i t o m sta bi la tesna sode lavca in 
neločlj iva prijatelja. Ka rde l j j e bil č lovek, ki s e j e druži l z vsemi ljudmi,^ 
hodil z njimi na izlete. Pozneje j e začel pisat i knj ige. Vsepovsod , k a m o r 
j e šel, so g a ljudje t o p l o sprejel i . B i l j e d o b e r oče in mož . Pozneje sla se 
njegova o t r o k a p>oročila in največje veselje so m u predstavl ja l i n jegovi 
vnuk i . .; 

Pred neka j leti ga j e n a p a d l a z a h r b t n a bo l ezen , a n i k o m u r ni t ega 
p o v e d a l . S a m j e t rpel in počas i h i ra l . N e k a j d n i p r e d n jegovo smrt jo so 
ga prepel ja l i v Kl in ičn i c e n t e r v Ljubl jani . N jegova smr t j e g l o b o k o 
pre t res la vse p reb iva lce Jugos lavi je . T o d a nikol i ne b o m pozab i l a , 
k a k o j e pre t res la tovar iša Ti ta . T a k o velik m o ž kako r j e tovariš T i to , 
nikoli ne j oče — pa v e n d a r j e t ak ra t potoči l solzo. P o k o p a l i s m o ga v 
s k u p n i grobnic i n a r o d n i h herojev v Ljubl jani . T a k o vel ikega revolu
c ionar ja in misleca s m o imel i ! Pa ga še i m a m o — v misl ih pri d e l u ! 

N a d a Vidn i š , l / h O Š Leskovec 

T I T O - S I M B O L R E V O L U C I J E 
» B O L J E J E S T O J E U M R E T I , K O T P A K L E Č E Ž I V E T I ! « 
je m e d vo jno dejal T i to svojim tovar i šem. T a misel j e spreml ja la 
pa r t i z ane od g rozo tnega b o m b a r d i r a n j a B e o g r a d a 1941. leta, vse d o 
o s v o b o d i t v e j u g o s l o v a n s k e g a n a r o d a leta 1945. 

T a k o j po n a p a d u N e m č i j e na Jugos lavi jo so se povsod začele zb i ra t i 
pa r t i zanske čete in o d r e d i . Z a č e l a se j e b o r b a prot i o k u p a t o r j u , ki j e 
i s točasno pos ta la b o r b a za neodv i snos t in s v o b o d o . T i to j e vedel , d a j e 
za u spešen boj p o t r e b n a ure jena vojska in t ako j e bila 22. d e c e m b r a 
1941 v mes tecu R u d u us tanov l j ena p rva e n o t a l judske a r m a d e . 

Iz te m a j h n e b r igade se j e d o k o n c a vojne izob l ikova la m o g o č n a 
vojska z 800.000 borci . 

Vsepovsod so bili b i tke , ljudje so us tanavl ja l i ta jne organizac i je in se 
i legalno .sestajali. Dosega l i so v e d n o večje u s p e h e . Pe tna js tega ma ja 
1945 j e tovar iš Ti to prejel sporoči lo , d a j e vojne konec . 

Vojne j e bi lo konec , a tedaj se j e zače lo D E L O . D o m o v i n a j e bi la 
p o r u š e n a . Po opus tošen i Jugoslavi j i so se p o hitri p o m o č i I judstva-
zlasti mlad ine -zače l e dvigat i t o v a r n e , ces te , že leznice , m o s t o v i . . . 
polja so zopet rodi la . . 

Sedaj s m o svobodn i . Ž i v i m o v neuvrščen i Jugoslavi j i . 
V e d n o b o m o pr ipravl jeni čuvat i s v o b o d o , neodvisnos t , b ra t s tvo in 

eno tnos t na še d o m o v i n e ! 
D a n i c a Koze l , 8. r. O Š Leskovec 

T I T O , R A D A S E M T E I M E L A 

Besedo tov. Tito, sem prvič slišala o d očka . Bra tu in m e n i j e rad 
p r ipovedova l , k a k o g a j e videl v B e o g r a d u . T a m j e bil moj očka vojak. O 
tov. T i tu j e p r i p o v e d o v a l t ako spoštl j ivo, d a sem že takra t čut i la d o njega 
i z r edno spoš tovan je . K o pa sem začela hodi t i v šolo, sem v e d n o več slišala 
o n jem. S p o z n a l a sem, kaj vse j e storil za n a š o d o m o v i n o in za ves svet, 
za to sem ga imela v e d n o rajši. 

Vsako leto sem se s svojimi .so.šolci veseli la p r a z n o v a n j a . T i tovega 
rojstnega d n e . Letos p a j e moje veselo p r i č a k o v a n j e kalila skrb , saj j e bil 
tov. Ti to h u d o bo lan . Vsak večer sem s k r b n o pos luša la z d r a v n i š k o 
sporoči lo . V e d n o sem upa la , d a b o še ozd rave l . Prvo majsko nedel jo pa 
s e j e zgodi lo , česar s m o se vsi najbolj bal i . Tov . T i t o j e umr l . Ž a l o s t n a 
novica j e s t r a šno p r izade la m l a d i n o in od ras l e . Vse se j e po top i lo v vel iko 
žalost. Povsod so z a p l a p o l a l e zas tave na \ ) o \ d r o g a . O d tov. Ti ta s e j e 
d o m o v i n a in ves svet poslovil na d a n p o g r e b a . T u d i j a z sem ga sp reml ja la 
na televiziji in spozna la , d a j e tov. T i t o zares bil v r eden spoš tovanja in 
l jubezni . 

A n d r e j a M u n d a . 3 / a , F r a n c Belšak. G o r i š n i c a 

T I T O , R A D S E M T E I M E L 

Ti ta sem imel rad zato , ker so pod njegovim vods tvom naši d e d k i in 
bab ice osvobodi l i na šo d o m o v i n o pred fašisti. 

T i to j e bil tisti, ki je skupa j s tovari.šem K a r d e l j e m in z d r u g i m i 
tovariši spozna l težko življenje k m e t o v in de lavcev . Vse svoje življenje se 
j e boril za pravice , s v o b o d o in mir m e d na rod i . T i to j e bil velik prijatelj 
pionir jev in m l a d i n e . R a d j e prišel m e d nje in .se z njimi kaj pogovor i l in 
poveseli l . P o s e b n o mi j e bil pr i l jubl jen, k o j e na d a n mlados t i p r i čakova l 
š t a fe tno pa l ico ter j o sprejel od m l a d i n c a s so lzn imi očmi . T u d i letos j e 
bila š ta fe tna pal ica na poti p o Jugoslavi j i , d a bi j o 25. maja izročili 
tovar išu T i tu za njegov 88. rojstni d a n . Ža l pa se n a m to veselje letos ni 
uresniči lo , ker j e 4. maja po težki bo lezn i u m r l . Z a vse k a r i m a m o se 
i m a m o zahval i t i p rav n j emu . 

T e ž k o mi j e bi lo s lovo od njega, a v e n d a r h o č e m ostat i z njim in 
hodi t i p o njegovi po t i . 

R o b e r t Z a m u d a , 3 / a , Fr . Belšak G o r i š n i c a 

DVIGNILA S E M Z A V E S O P R E T E K L O S T I 
S p rek r i žan imi n o g a m i sed im na t leh sredi sobe in štejem m u h e . 

Ena, dve . tri, joj kakšna debe la , štiri, a h a , t am je še ena , pa . . . 
» Au« za tu l im, na g lavo m i j e p r i l e t e l k a m e n . K men i sepr iz ib l je neka 

pošast , n apo l ob l ečena v kožo , s t r a š n o g rda . Pod nos mi moli s u r o v o 
meso . Kri se cedi s kosti . 

»Ne. hva la , ne j em,« .se i z m i k a m . 
»Bu, bu, bu . . . m a h a in tolče z rogovi lo p o ognju. K a ž e prot i votl ini . 

Iz r adovednos t i v s t anem. poča.si se s p r e h a j a m , spotaknenT.se in p a d e m . 
JOJ, pa kaj bi radi od m e n e , k d o se m i j e postavi l p o d noge . 

G r o z a , loban ja ! 
Z a č u d e n i človek — pošas t se tolče p o ko len ih in o d p i r a svojo vot l ino 

redkih in močn ih zob . Kaj se smejiš , bu , bu , bu . Razjezi lo m e j e , d a ne zna 
reči n o b e n e besede , pa sem ga nad r l a ; ala, le bu , rrr , izgovarja ne ra 
zumljive zloge. Zače l a .sva se s p o r a z u m e v a t i . 

»Prosim, nekaj za p o d z . . . joj pošas t !« 
P o b i j e j o na tla. 
Hva la ! Daj m i s l a d o l e d ! Z a b a v n i k ! C o k o I a d o ! K a j n i m a š ? Da j . no , 

prinesi mi l i m o n a d o , žejna s e m ! N o . daj? H o č e m č o k o l a d o ! 
Pridi g reva igrat tenis, m u p o d a m lopar , on pa ga začne mlet i m e d 

zobmi . Jo j , daj no , u m a z a n e c , uničil si mi moj s u p e r H E A D lopar , z njim 
igra tudi Javševčeva , veš (saj ni res!) . N o . že v id im, da le b o t reba nauči t i 

Vsega od zače tka . Vidiš, t ako se p r i m e svinčnik , lo j e č rka A. A V T O . 
A N A N A S , veš tisto b r m . b r m , tu. tu. Raz lož i la sem m u že nekaj besed. 
Reci av to! U l o . u to . u to j e ponavl ja l . S teboj j e težje kot z d o j e n č k o m , 
prač lovek! Ž e v id im, d a iz t ebe ne b o nikoH nič . L a h k o bi pos ta l d ip l . ing. 
a rh i t ek tu re , gradi l bi pra , p ra s tare m o d e m e atrijske hiše iz skal . 
Zd ravn ik tudi ni s lab pokl ic ! Dovol j j e tega. spri jaznit i s e j e t r e b a z 
mislijo, d a boš za v e d n o snaži lec ali p o m e t a č . 

CJreva kar te? mešaj prvi . Z debe l im i š a p a m i j e p remleva l kar te . 
Igrala sva poker . K a z a l o mi j e s labo , ke r sem ugotovi la , d a goljufit. 
Goljuf, goljuf, n e s r a m n i , n e ig ram več s t a b o ! 

Podar i l mi j e ogrl ico iz m a m ulovih oklov. Brezsk rbno sva se za
bavala . Pr ipravi la s em izvrstne »špage te« s polivJco, k a k r š n e j e d o s a m o 
v Italiji. 

T u d i n jemu so tekni l i , vse j e poh rus l a l , m r c i n a . Men i p a j e os ta la 
s amo mas t iz o g a b n e kost i . N e n a d o m a j e z a g r m e l o in velik v u l k a n pred 
vot l ino j e začel b ruha t i . D e r o č a , ža reča lava j e p o k o p a l a vse . . . . 

Lučka Kos tan jšek , O S Olga Megl ic , Ptuj 

T I T O J E U M R L - T I X O V A J U G O S L A V I J A ŽIVI IN B O ŽIVELA! 

Sporoč i lo zd ravn i škega konzil i ja 4 . ma ja 1980: 
»V zgodnj ih p o p o l d a n s k i h u r a h se j e zd r avs tveno s tanje tovariša 

Ti ta m o č n o pos labša lo . N a d a l j u j e m o z in tenz ivn im zdravl jenjem.« 
T o d a že nekaj ur p o sporoč i lu s e j e zgodi lo najhuje , ka r se l a h k o zgodi 
v zgodovin i j ugos lovansk ih n a r o d o v — u m r l j e p r e d s e d n i k C K Z K J , 
p redsedn ik Jugoslavi je , g lavni f>oveIjnik o b o r o ž e n i h sil Jugoslavi je , 
mar.šal Jugoslavi je , Jos ip Broz T i to . 

V teh pretresl j ivih t r enu tk ih n e n a j d e m o besed , s k a t e r i m i bi se 
zahvali l i za n e s m r t n a de la — za soc ia l izem, za neuvrščenos t , za neod 
visnost, za s a m o u p r a v l j a n j e . . . 

N e m o r e m o se spri jaznit i s k r u t o resnico, d a te ni več m e d n a m i , 
dragi T i to , da ne b o m o več videl i tvojega n a s m e h a m e d m l a d i m i in 
s tarejš imi, da si se 5. maja 1980 — n a p r a g u rojs tnega d n e — poslovil 
od Ljubl jane b rez toplega n a s m e h a , k a t e r e g a si znal t ako l epo pr ičara t i 
na ob raz k l jub bo leč inam, b rez e n e s a m e besed ice , brez p r i j aznega »na 
svidenje«, a m p a k si se n e m o odpe l ja l z v l a k o m v S k u p š č i n o Jugoslavi je 
v Beograd , v ka t e r em si do lga deset le t ja de la l in ustvarjal . 

T o d a ne misli, da si se poslovil za v e d n o . Živel boš m e d c ic ibani , 
pionirji , m lad inc i , m e d komun i s t i , m e d vsemi d e l o v n i m i l j u d m i . . . Iz 
naših src ne boš nikoli izbr isan. Živel boš m e d n a m i , k a k o r si d o sedaj . 

Hodi l i b o m o p o tvoji pot i . Poskuša l i b o m o p o s n e m a t i vzor Ti ta , 
kakršen si bil na Nere tv i , Sutjeski, v Drvar ju . . . 

Z g o v o r n o o naši prepričljivi ver i v t ebe pa pričajo tile verzi: 
»Druže Ti to mi ti se k u n e m o , 
da sa tvoga pu t a ne sk renemo!« 

Z m a g o v a l si, kjer si t ekmova l , z a d n j o b i t k o si bil v K l in i čnem cen t ru 
v Ljubljani , toda bolezen j e bi la d o m i n a n t n a in m o r a l .si umre t i . Vsi 
prebivalci Jugoslavi je , pa tud i zuna j nje, s m o r e d n o sledili poroč i lom 
zdravniškega konzili ja in se razveseli l i v sakega izboljšanja, toda tega 
s rečnega t r enu tka n i smo dočaka l i 

Ponosni s m o na te , Ti to , p o n o s n i s m o , d r ag i tovar i š Jos ip Broz, na 
tvoje ustvarjanje, na zemljo, ki j e rodi la j e k l e n e g a m o ž a revolucije in 
č loveka s v o b o d n i h idej-Josipa Broza Ti ta . 

Dolge d n e v e s m o z a m a n upal i , d a boš sprejel na.šo š tafeto mlados t i s 
tisoč žel jami p o okrevan ju . 

Vsi na rod i Jugoslavi je te i m a m o n e i z m e r n o rad i . N e k o šes t le tno 
dekle tce j e izrazilo l jubezen d o tebe v k r a t k e m s tavku: 

»Dragi tovariš T i t o ! R a d a te i m a m kot očka in m a m i c o ! « 
Imeli s m o te. i m a m o te. imeli te b o m o v n e i zb r i snem s p o m i n u , 

hkrat i pa boš vzor b o d o č i m r o d o v o m ! 

Danica Kozel , 8. r. O Š Leskovec 

BIL S E M Š O L S K I S T O L 

Dovol i te , da se v a m p reds t av im. Sem stol in n i m a m pravega imen^ 
Pozabi l sem že, kdaj sem se rodil v tovarni , le v ušesih mi še šumi ropoj 
strojev. S p o m i n j a m pa se, k a k o so m e z moj imi bratci in sestricajni 
p remetava l i po skladiščih , dok le r ni prišel k u p e c . 

Čuti l sem, d a j e zuna j lep sončen d a n , čep rav ga še n i sem videl, kej 
sem fežal v tem t e m n e m skladišču. K a r n a e n k r a t so se o d p r l a vrata \̂  
zaslišal sem korake ljudi. Pogovarjal i so se v č u d n e m m e n i nezjianeiu 
jez iku. K m a l u n a t o so se vrata spet zapr la . Spet t ema in tišina. Dan 
kasneje sem spet zaslišal e n a k e glasove k o r a k e . V s t r ahu sem pričakoval 
kaj bo. N a e n k r a t m e j e n e k d o pograb i l za noge in m e dvigni l . Nesel 
j e proti v r a t o m . M o č n a svet loba, mi j e zas lepi la oči, v e n d a r sem se hitro 
pr ivadi l .Videl sem, d a m e nese prot i veliki pošast i na štirih kolesih, ^ 
velikim t r e b u h o m in svetlečimi se očmi . Vrgel m e j e v s t rašni trebuh 
N a t o j e m o č n o z a r o h n e l o in pošast s e j e začela p remika t i . O m e d l e l sem 

Zbud i l sem se. Bil .sem v n e k a k š n e m š t i r iko tnem pros toru . Prej 
m a n o j e stala ve l ikanska zelena plošča, na ka ter i j e bilo nekaj . Na. 
enkra t so o d p r e j o v ra ta in skozi nje se usujejo ljudje. Kriči jo in skačejo 
po mizah . I z n e n a d a se n a m e usede debe l č lovek in o d p r e nekakšno 
usnjeno škat lo . Začut i l s em, d a mi v sklepih nekaj škriplje. N a e n k r a t sem 
se znašel na tleh s po loml jen imi n o g a m i , na m e n i p a j e ležal d e b e l u h in 
kričal na vse gr lo. Prileteli so njegovi prijatelji in m e odnes l i ven. 

Znaše l sem se na smeti.šču. Vse m e j e bole lo . V nas lednj ih d n e h so 
na m e n e name ta l i smet i in k m a l u sem se znaše l p o d gomi lo raznorazn« 
pločevine , konze rvn ih škatel in d r u g e ropot i je . Dal je se n e spominjam 
ničesar več. 

T o m a ž T o p l a k , 6 / a , O Š Olge Meglic , Ptuj 

N A C E S T I NISI S A M 

N e k e g a d n e .sem se peljal iz tr
govine . Z a m e n o j se j e pripel jal 
avto . Šofer avta j e za t robi l , m a l o 
sem se ustrašil , pog leda l sem nazaj 
in v t r e n u t k u sem se zaletel v 
ograjo. Sedaj sem že večji in se več 
ne bojim av tov . H r a b o se vozim 
po cesti. N a cesti m o r a m o biti 
pazljivi, d a se ne p o š k o d u j e m o in 
da ne o g r o ž a m o va rnos t d rug ih 
ljudi. 

F r a n č e k Šacer, 
O Š F r a n c Belšak, 

Gor i šn ica 

H V A L I L A S E M SE PRI S O S E 
D O V I H 

Hvaljenje ni lepo , toda j a z sem 
se nekega d n e hvali la pri sosedo
vih. K o sva z at i jem zvečer šla p o 
m a m i c o v Ptuj . s em prej šla še po 
mleko . Imela sem nov plašč. So
sedovi so m e vpraša l i , če i m a m o 
nov plašč. J a z pa s em takoj od
govori la : »Ja.« 

Potem sem se začela hvali t i . 
Sosedovi so se m e že naveličal i . 
Bilo m e ni d o l g o časa d o m o v in 
oče j e prišel p o m e n e . Vpraša l m e 
j e , kaj sem tako d o l g o de la la pri 
njih. Z laga t i se n isem upa la , ke r bi 
ati vpraša l in sosedovi bi m u t ako 
ali t ako poveda l i , kaj sem govo
rila. Poveda la sem m u , d a sem se 
hval i la . Ati j e bil zelo j ezen . M a 
mica in očka sta mi pozne je raz
ložila, da ni lepo , če se ljudje 
hvali jo. Z a t o se tud i s a m a nikoli 
več ne hva l im. Tanja Glaser , 

O Š F r a n c Belšak, 
Gor i šn i ca 

Z M A N J K A L O J E E L E K T R I K E 
Vet roven d a n j e bil, ko sem se 

peljala po vasi. Joka t i sem slišala 
do jenčka . Ugotov i la sem, d a j e to 
moj mal i b r a t r a n e c M a r k o . Bi l je 
sam d o m a in lačen. Poiskala sem 
mleko, d a bi m u d a l a piti, pa ni 
bilo k u h a n o . Pr iklopi la sem elek
trični š tedi lnik in m l e k o hote la 
skuha t i . M e d t e m sem o t roka 
previ la . P o g l e d a m v lonec , m l e k o 
je mrzlo . Elektr ika j e zman jka l a . 
Ža los tna .sem spozna la , d a m u ne 
b o m mogla dat i mleka . N a srečo 
sem našla b a n a n o . Z njo ni bil 
zadovol jen . Najrajši ima mleko . 
Prišla j e e lektr ika . S k u h a l a sem 
mleko , ga da la v s tek len ičko in ko 
s e j e napi l j e ves srečen zaspal . 

Vesela sem bila. d a j e prišla 
e lektr ika, saj sem z n jeno p o m o č j o 
storila d o b r o de lo , d a sem n a h r a 
nila ma lega prijatelja. 

Jožica Vesenjak, 
3 / b , O Š F r a n c Belšak, 

Gor i šn ica 

BILA S E M N E P R E V I D N A NA 
C E S T I 

Peljala s em se s ko lesom, koje 
n e n a d o m a pr idrve l za m a n o avto. 
Prestraši la sem se in se zapeljala v 
j a rek . K o se j e avto začel usta
vljati, s em se p o b r a l a iz j a r k a in se 
hi t ro odpe l ja la prot i d o m u . Doma 
sem p o v e d a l a mamic i , kaj se mije 
zgodi lo . M a m i c a mi j e povedala , 
d a m o r a m biti d rug ič bolj pazljiva 
in d a se bi m o r a l a šoferju opravi
čiti. BiJo m i j e žal, d a sem se tako 
vozila. 

Mar i ja Pivko, 3/b, 
O Š F r a n c Belšak 

Gorišnica 

N I D E M P R A V R A V N A L 

N e k o nedel jo j e pr iš la k stari 
m a m i na obisk ses t r ična in njena 
prijatelj ica. 

Začel i s m o se igrati . M e d igra
n jem j e odš la sestr ična Kseni ja na 
s t ranišče . Skočil sem za njo in jo 
zapr l . N j e n a prijateljica j o j e ho
tela b ran i t i . N i s e m pust i l . N a t o je 
prišla iz hiše s tara m a m a in me 
začela kregat i . 

Pozneje mi j e bi lo zelo žal, ker 
sem to storil . 

A n d r e j Hunjet, 
3 / b O Š F r a n c Belšaka, 

Gor išnica 

P R O M E T N A C E S T I 

N e k e g a d n e sem se pel jala k 
sestr ični s ko le som. N a cesti so bili 
o t roci . Zazvon i l a s e m . d a bi šH s 
ceste. E d e n izmed fantov se ni 
hotel u m a k n i t i pa sem se zaletela v 
njega. Sedaj sem bolj p rev idna , 
k a d a r v id im, d a j e k d o na cesti. 
Vsi m o r a m o biti na cesti pazljivi, 
le t ako b o m a n j nesreč . 

D o m i n i k a Šacer, 
4 / b . O Š F r a n c Belšak, 

Gor išnica 

N A P I H O V A L A S E M SE • ^ 

K o sem bila ma la , s em si vedno 
želela imeti ko ta lke . K o j e prišel 
bra t d o m o v , sem se napihovala , 
d a sem dobi la ko ta lke , čep rav niso 
bile moje . Po tem mi j e rekel , naj 
m u j ih p o k a ž e m . Rek la sem mu. 
da sem j ih pozab i l a pri sosedovih. 
Šla sem k sosedov im in si j ih iz
posodi la od M a r i n k e . H i t ro j e iz
vedel , da n iso moje . 

T a t j a n a Bedrač. 
3 / b , O Š Gorišnica 

M O J I S P O M I N I 
L a n s k o leto sem bil na morju. 

T a k r a t sem prvič videl morje. 
V r e m e j e bi lo lepo, za to s m o 
kopal i od j u t r a d o večera . Imel 
sem vel iko prijateljev, ki s m o se 
učili p lavat i . V Puli sem prvič 
videl vel iko ladjo in mornarje. 
Mornar j i so n a m zapel i sloven
ske pesmi , videl sem tudi dve 
j ad rn i c i in m o t o r n e čolne. Naj
bolj' .sem bil hud na meduze. 
Otroci s m o j ih lovili z mrežami 
Hi t ro j e min i lo deset dn i , ko smo 
mora l i o d p o t o v a t i d o m o v . Bil 
sem žalos ten , ko s m o se morali 
poslovit i od prijateljev in morja. 

Sergej Donaj. 
3 / a , F r a n c Belšak. 

Gorišnica 

P O R O Č I L A S T R A S E 

De lo na trasi po t eka normalnih 
brez zastojev in večjih proble
mov. D e l o m a na izkopu vodovo
da . Č e p r a v s m o zelo mlada 
b r igada , s p o m o č j o brigadir jev \ i 
drug ih dveh br igad zmoremo 
dosega t i r e la t ivno d o b r e rezulia' 
te: prvi d a n 132,4 %:' d rug i daP 
125,4 %; tretji d a n 124,6 %. Tretj ' 
d a n de la na i zkopu s m o sicef 
neko l iko popust i l i , v e n d a r upo^ ' 
mo . da se bo v nas lednj ih dnen 
stanje pobol jša lo . 

M o r d a .še to, d a na tras' 
p o g r e š a m o precej krepkej.šo m^' 
lico in sok. . 

M D B Brane Š a v l i - M e d v e d \ Pionirji osnovne šole Franc Osojnik Ptuj v tistih najbolj žalostnih dneh na častni straži Foto: S. Kosi 
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Češkoslovaška spartakiada v Pragi 

iConec jun i j a j^e bila v Pragi , v 
lavnem mes tu C S S R pe ta S p a r -

[j,|(iad;i. O s r e d n j i ' nas top i te lo-
jjcev so bili od 26. d o 29. j u n i j a 
|980. t̂ >J<-" štiri dni . V s a k e m u na-
•lopu K pr i sos tvova lo na ve l ikem 
li^jionu v S t r a h o v e m čez 200.000 
j|t;dalcev. T a k o l ahko m i m o tr-
j,(iio. d a si j e to vel iko, m o r d a 
najbolj m n o ž i č n o p r i red i t ev 
gledalo okol i milijon ob i skova l -

fNlavsakemnastopu .kijeobsegal 
^ 9 d o 10 točk od najmlajš ih d o 
jiarcjši h č l anov in članic , vk l jučno 
r o j a k o v j e t e lovadi lo čez 90.000 
ijlovadcev. N a j m a n j š e s k u p i n e so 

štele okol i 7.000. a največje pa 
15.000 nas topa joč ih . Vaje so tra

j a l e od 12 d o 15 m i n u l in obsega le 
r azne k o m b i n a c i j e ter p r e h o d e . 
Prevladoval i so plesi in d r u g a 
m o d e r n a g ibanja telesa. Vsaki 
na s top j e trajal po 4 ure . Ce d o 
d a m o temu še dobro m posrečeno 

i z b r a n o g lasbo , l a h k o m i r n o za
p i šemo , d a j e bil to veličasten 
p razn ik te lesne vzgoje v C S S R . 

Posebna zan imivos t p r i red i tve 
j e v tem, d a na d r u š t v e n i h in o b 
činskih nas top ih vadi m n o g o več 
te lovadcev. N a o k r o ž n e pr ide jo 
najboljši , na s p a r l a k i a d o v P rago 
pa le izbrani . T a k o so vaje res 
m n o ž i č n e in ne s a m o za v r h u n s k e 
špor tn ike . P r ip rave nan jo trajajo 
od 4 d o 5 let. 

Zadn j i d a n oz. v nedel jo 29. 
jun i j a d o p o l d a n j e bila tudi velika 
p a r a d a po prašk ih ul icah, kjer 
s m o videli vso raznol ikos t te lesne 
vzgoje in špo r t a v Č S S R . 

O P 

13.824 mladink, oblečenih v vijoličasto-bele kroje je izvajalo eno najlepših vaj na spartakiadi. 

LETALSKO 
MODELARSTVO 

Še en 
državni rekord 

Velunška 
v Pančcvu j c bik) 34. d rža

vno prven.stvo letalskih m o 
delarjev, ki se g a j e udeleži lo 
140 tekmovalcev iz 20 k lubov. 

Med pred.stavniki mode l a r ske 
sekcije ae rok luba Ptuj se j e 
p o n o v n o izka/.al O to Ve lun-
šek 7. zmago v kategorij i m o 
tornih modelov \ 1-C, zbral j e 
1500 točk. N a prvenstvu, k i j e 
bilo zadnje v vrsti izbirnih 
t ekmovanj za sestavo d r ž a v n e 
reprezen tance za ev ropsko 
p i^ens tvo — lo bo letos v 
Mostarju, so Plujčani osvojili 
še dve ekipni tretji mesti . 

l .k . 

Iztekel se je 
prijavni rok 

N a o b m o č j u občin O r m o ž , Ptuj 
in S lovenska Bistrica se z d a n a š 
njim d n e m izteka pri javni rok za 
rekreaci jske ek ipe v n o g o m e t u . Po 
10. jul i ju b o d o fo rmi rane posa
m e z n e lige, tokra t neko l iko d r u 
gače kot v pre tekl i t ekmova ln i 
sezoni . Število skupin pa bo od
visno od števila pri jav. 

l .k . 

MOTOKROS: 

AMD Ptuj ekipno I. 
in II. mesto 

N a znani m o t o k r o s stezi v O r e h o v i v a s i c e bila v nede l jo d i rka v 
mo tok rosu za r epub l i ško p rvens tvo . O r g a n i z a t o r t e k m o v a n j a j e bi lo 
A M D Slovenija av lo iz Ljubl jane, ki n i m a las tnega dirkal išča in j e 
A M D O r e h o v a vas omogoč i l a i zvedbo iste. 

Ptujski t ekmovalc i člani A M D Ptuj so tokra t z od l ičn imi vožn jami 
zlasti v kat. 50 ccm p o n o v n o potrdi l i svojo kval i te to in v kat . 250 ccm v 
republ išk i k o n k u r e n c i . 

V kat. 50 ccm j e zmaga l Mi ran Šegu la . ki j e od l i čno vozil v drugi 
vožnji in z m a g a l pred D a m i r o m Prs tecom, ki j e imel v prvi dirki 
o k v a r o na motor ju . O d l i č n o j e tokrat vozil tudi Dar jan Vesenjak , kar 
m u je pr ines lo v isoko uvrsti tev. 

V kal . 250 ccm j e p o n o v n o pot rd i l svoje kval i te te Adolt" Jer ič , ki j e 
bil v prvi vožnji pel i . toda slabši j e bil v d rug i vožnji. Drug i ptujski 
p reds tavn ik Purg j e imel tokra t s m o l o z m o t o r j e m , ki m u je v prvi 
vožnji zatajil , za d r u g o vožnjo pa s a m o d e l n o odprav i l o k v a r o . 

K o n č n a uvrst i tev j e nas ledn ja : 50 ccm Šegula 36 točk, Urban i j a -
Lukovica 35. K r a v a n j a — T r i g l a v 34. 5—Vesenjak , 7 Prstec. F.kipno 
Ptuj 69 točk. Lukovica 58, T o l m i n 53 . O r e h o v a vas 41 . 250 ccm Smer-
delj — L u k o v i c a 40. N a h t i g a l — K r a n j 36. Kra jnc—Radov l j i c a 36, 6 
Jer ič . 19 Purg — e k i p n o Lukovica 73, Ptuj 34. Žiri 33, K a m n i k 33, 
N o v o mes to 22, O r e h o v a vas 20, S loveni ja -avto 16, T rebn je 13. 

T a k o so tudi motokros i s t i zaključil i prvi del t e k m o v a n j a in p o 
p r e m o r u , ki traja vse d o d r u g e polovice avgus ta se p rvens tvo za d r žav 
no in r epub l i ško p rvens tvo nada l ju je . 

* Z u p a n e 

ZA TEDNIK GOVORIJO: 
» J A N K O B O H A K — vodja turnir ja z n a n i ptujski šahovski d e l a v e c 

meni , da so na turnir ju nas topi le t r e n u t n o najbol jše m l a d e s lovenske 
šahis tke . T o j e turn i r nap rav i l o zanimivejš i in o d r a ž a l a se j e vel ika 
izenačenos t . Vseskozi j e bila b o r b e n o s t in kval i te ta , zlasti v b o r b i za 
prvih pet mest , ki j e t rajala vse d o zadn jega kola , d o zadn je po teze . 
D o m a č e igralke so dosegle odl ičen rezul ta t , t o j e o d r a z n a č r t n e g a de la 
v k lubu z m l a d i m i igralci. Uvrs t i tev u d e l e ž e n k j e g lede na p r i k a z a n o 
igro in b o r b e n o s t r ea lna . 

. M I L A N Š E R U G A — glavni sodn ik : »Sodnik i tokra t n i so imeli 
posebnega de la . saj so t e k m o v a l k e n a s t o p a l e v p r a v e m š p o r t n e m d u h u 
i z redno d i sc ip l in i rano brez zap le tov in t ako ni bi lo p o t r e b n o p o s r e d o 
vanja. M e d t e k m o v a l k a m i j e o b vsem v l ada lo ve l iko tovar iš tvo . 

L I D I J A H O R V A T — Š D M I P P^uj, z m a g o v a l k a r epub l i škega 
prvens tva: »Nisem p r i čakova la lega, p n p r a v l j a l a sem se za to p r v e n 
stvo, t oda brez večjih nač r tov . Ze lo sem Vesela, zadovo l jna z rezul ta 
tom, ne pa z ig rami , k i j i h b o m sedaj imela čas anal iz i ra t i . Šah i g r a m 5 
let. navduš i l i so m e v osnovn i šoli Ju rš inc i , kjer sem d o m a sredi p re l e 
pih Slovenskih goric . T r e n i r a m s a m a d o m a , iz šahovske l i t e ra tu re 
za j emam snov in na to v k l u b u z os ta l imi i g ram in ana l i z i r am, k a m o r 
z a h a j a m d v a k r a t t e d e n s k o in mi j e vods tvo k luba v vel iko o p o r o . 
D o m a včasih ig ram s s t r icem, doč im brat je za šah niso n a v d u š e n i . P red 
4 leti sem bila na prav t akšnem turni r ju , t o d a uspeh j e bil s lab . Z 
N ik lovo in V o d o v o sem s 3,5 točko del i la zadn je mes to . Pred m a n o j e 
sedaj d r ž a v n o p rvens tvo v K l a d o v u od 16. d o 30. jul i ja , n a t o p a si 
odpoč i je in se p r i p r a v i m , saj v j e sen i se b o m šolala v C S U I — g i m n a z i 
j a v Ptuju.« 

S I M O N A B O Š T A R Š D — L E S C E , d r u g o u v r š č e n a : »Odl i čna j e 
bila organizac i ja turnir ja . Uvrs t i tev j e r e a lna saj več ni bi lo m o ž n o . Z d i 
se mi, d a j e bi lo p reveč remijev (32), č ep rav so neka te r i bili zelo b o r b e 
ni. Misl im, d a sta d v e koli n a d a n p r e n a p o r n i , pa čep rav j e bi lo to s a m o 
dvakra t , p rav tako pa bi m o r a l t akšen tu rn i r imeti tud i pros t i d a n . 
Vzdušje j e bi lo pri jatel jsko — š p o r t n o m e d t e k m o v a l k a m i , p r e d v s e m 
pa j e bila pozo rnos t od o rgan iza tor ja , ki j e za spros t i tev in z a b a v o 
pr ipravi l T R I M t e k m o v a n j e za vse u d e l e ž e n k e turnir ja.« 

T A T J A N A K R E Ž E . S D — M A R I B O R , tretje uvrščena : » O r g a n i 
zacija j e bi la i z redna , n a p o r j e bil velik zlasti še takra t , k o sta bili 
d n e v n o dve koli , ka r pa ni k r ivda o rgan iza to r ja . E n k r a t n o j e b i lo — 
z a b a v n o t e k m o v a n j e za vse udeleženJte p rvens tva . Zase sem p r i č a k o 
vala s labšo uvrst i tev, saj sem letos m a t u r i r a l a in n isem imela to l iko 
časa posveti t i se šahu .« Z u p a n e 

Nastop na svetovnem 
prvenstvu je velika izkušnja 

Pred o d h o d o m na sve tovno p rvens tvo , k i j e bi lo tokra t v R o m u n i 
ji , j e č lanica naše kegl jaške r e p r e z e n t a n c e Silva Raz lag n a p o v e d a l a 
možnos t , d a bo na p rvens tvu rezerva . T a k o j e tud i bi lo. v e n d a r neko l i 
ko d r u g a č e . 

'>Zelja vsakega, ki gre na sve tovno p rvens tvo , j e za igra t i . S a m a 
sem meni la , da bo najbolje , da prvič to dož iv im,« n a m je p r e d k r a t k i m 
p r ipovedova la . » H u d o mi j e bi lo o b kegljišču zlasti d rugi d a n t e k m o v a 
nja, ko so bile na vrsti naše močne jše t e k m o v a l k e in po vrsti me ta l e 
s labše. Pred p rvens tvom s m o n a p o v e d o v a l i v isoke uvrs t i tve , zased le p a 
s m o šele šesto mes to . N a š a r e p r e z e n t a n c a , m o š k a in ženska , j e p r i č ako 
vala tri meda l je , osvojili pa s m o j ih pet . T o d a tudi teh pet meda l j n e 
o d t e h t a n e u s p e h a ženske ekipe , saj se m o č r e p r e z e n t a n c e mer i zlasti p o 
uspehu ek ipe . 

Do lgo me še b o d o spremlja l i vtisi z mojega prvega sve tovnega 
prvens tva , bilo j e vel iko več s labšega kot sem pr i čakova la . V e n d a r p a 
so bili tudi lepi t r enu tk i . Najlepši j e bil v sekako r o b podel i tv i zlat ih 
medal j n a š e m u ž e n s k e m u pa ru . ko s m o p o in ton i ran ju j u g o s l o v a n s k e 
h i m n e vsi skupa j zapel i pesem Jugos lavi jo . Vsa d v o r a n a j c bi la n a 
nogah , bili s m o ponosn i , da s m o Jugos lovan i . 

O b mojem n a s t o p u se j e pojavi lo vprašan je , ali v p a r u ali ne? 
K o n č n o sem le nas topi la v p a r u . T a negotovst in dejs tvo, d a sva n a s t o 
pili zadnji , j c p r i speva lo k s l a b š e m u rezu l ta tu . T a n a s t o p l a h k o ocen ju 
j e m kot neuspešen .« 

K a k o bo ude ležba na sve tovnem prvens tvu vpl ivala na tvojo 
n a d a l j n o špo r tno pot? 

» T o j e odv i sno zlasti od vods tva r e p r e z e n t a n c e . Misl im, d a g l ede 
na rezul ta te , ki sem j ih že dosegla p o s v e t o v n e m prvens tvu , l a h k o 
r a č u n a m tudi na n a d a l j n a t ekmovan ja . P r i čaku jem, d a m e bo zvezni 
t rener še poklical za n a s t o p e na d o m a č i h in m e d n a r o d n i h t e k m o v a 
njih.« 

K o n č a n o j e tudi d r ž a v n o e k i p n o p rvens tvo . K a k o ste v tvojem 
k lubu . Kons t ruk to r ju iz M a r i b o r a , zadovol jn i z uvrsti tvijo? 

» M o r a m poveda t i , d a z oz i rom na prejšnje rezul ta te uvrst i tve v 
zaključni del ( supe r fma ie op . p.) n i smo pr ičakoval i . V e n d a r s m o v 
Beogradu zaigrale od l i čno in se z r ezu l t a tom 2576 podr t ih kegljev 
pribl ižale d r ž a v n e m u e k i p n e m u r eko rdu , osvojile pa smo tretje mes to . 
To mes to s m o o b d r ž a l e tud i v super f ina lu v K r š k e m . Kot zan imivos t 
naj o m e n i m , da s m o nekaj časa cekv vodi le , dosegle p r e d n o s t 42 
kegljev, ki pa j c n i smo uspele obd rža t i . O b k o n c u so nas p reh i t e l e 
R e č a n k e in Ce l j ankc . ki so p r a v g o t o v o boljše.« 

Ali lo p o m e n i , d a p r ihodn je leto n a m e r a v a l e na vrh? 
»Lani s m o bile če t r te , letos tretje. P r a v i m o , da b o m o p r i h o d n j e 

leto d r u g e in n a t o prve . Nas top i l a sem ž a na vseh t e k m o v a n j i h in 
prvens tv ih , razen e v r o p s k e m . In če bi bile d r ž a v n e prvakinje , bi se m i 
izpolni la tudi ta želja. Z a tem pa n a m e r a v a m p r e n e h a t i s t e k m o v a l n i m 
kegl janjem.« pravi Silva Raz lag , ki s e j e u spešno ustali la m e d najboljši
mi j ugos lovansk imi keg l javkami . 

1. k o t a r 

6 . REPUBLIŠKO PRVENSTVO V ŠAHU ZA MlAOlfiKE 

ZMAGALA JE LIDIJA HORVAT 
V nedeljo se je v Ptuju z velikim 

uspehom domačinke Lidije Horvat 
končalo šesto republiško prvenstvo 
v šahu za mladinke. Potekalo je v 
ielavskem domu Franc Kramber-
ger, organizacijsko so ga brezhibno 
izvedli člani šahovskega društva 
MIP. pokrovitelj pa je bila delovna 
organizacija Mercator — Izbira — 

Panoni ja . 
Prvenstva se je udeležilo 12 

igralk, med njimi tri mladinke § D 
M I P . Lidija Horvat je bila na čelu 
od začetka d o konca turnirja in 
zasluženo osvojila republiški 
naslov. Udeleženke so igrale po 
Bergerjevem sistemu, torej vsaka z 
vsako. Tako je bilo na sporedu 11 

kol, kar je bilo dokaj naporno , saj 
so bile partije na sporedu vsak 
popoldan, dopoldan pa je bilo 
nadaljevanje prekinjenih part i j . 

Na prvenstvu so nastopile: Lidija 
Hor\ 'at (MIP Ptuj) , Alenka Nikl 
(Maribor) , Alenka Lazar (Roga
tec), Simona Boštar (Murka — Les
ce), Vlasta Berlič (Fram), Majda 

Kovač (Radenska), Alenka Kastelic 
(Radovljica), Tat jana Kreže (Mari
bor) , Tat jana Vaupotič (MIP 
Ptuj) , Andreja Erjavec (Kranj), 
Jasna Pavlin (MIP Ptuj) in Helena 
Golobic (Novo mesto). 

V boju za vrh tabele so sodelova
le Horva t , Boštar, Kreže, Nikl in 
Vaupotič . Tako je ob koncu med 
njimi le po pol točke razlike. Ta 
igralke §D M I P lahko zapišemo, da 
so se odlično odrezale, čeprav bi z 
nekoHko več borbenosti lahko 
dosegle še boljše uvrstitve. T o velja 
zlasti za Tat jano Vaupotič, ki so ji 
boljšo končno uvrstitev preprečili 
slabši rezultati v začetnih kolih. 
Vendar lahko od mlade generacije 
igralk §D M I P še veliko pričakuje
m o . 

Končne uvrstitve so naslednje: I. 
Horvat 8,5, 2. Boštar 8, 3. Kreže 
7,5, 4 . - 5 . Nikl in Vaupotič 7, 6. 
Pavlin 6, 7. Erjavec 5, 8 . - 9 . 
Golobic in Kastelic 4,5, 10. Berlič 
4, 11. Kovač 3,5 in 12. Lazar 1 toč
ko. 

Lidija Horvat še ne bo imela 
počitnic, saj se bo od 16. do 30. 
julija udeležila državnega prven
stva, ki bo tokrat v Kladovo. 

I. kotar 
fotografije: M . Ozmec Udija Horvat Tatjana Vaupotič Jasna Pavlin 

PROF. ZVONIMIR ŽIVKOVIČ-MASTINŠEK 

COOPERJEV SISTEM KOT ŠPORTNI TRENING 
COOPERJEV SISTEM V ŠOLSKIH RAZMERAH 

'•Raziskovalni del, prilagojen za 
tednik, predlog za nadaljne ra-
^skave) Avtor si pridržuje pravico 
Ponatisa, 

nadaljevanje in konec 

Po drugi strani pa funkcija vpli-
3̂ na spremembo forme. Brez tega 

'^nkcionalnega delovanja ni bilo 
['^'lagajanja organizma spremen-
ji^im in rastočim zahtevam oko-
™' To je pomembna osnova in 
"^jboljši princip za povečanje 
|Plošnih in specifičnih sposobno-

L Pri treningu, če ga razumemo 
•'ot vadbo, se v večji meri in siste-
"'atično uporabl ja jo funkcionalni 
^'' 'Tiulansi za spremembo organske 
^fnie in funkcije, ki dvigujejo 
splošne in specifične sposobnosti . 

.^3ki organizem teži, tudi pri tre-
"'^gu, k ohranjanju , ,homeosta-

dinamičnega ravnovesja ma-
^̂ ••ije in funkcionalnih sposobnosti 

njihovih relacijah z ozirom na 
^htevo okolja. Vsi vplivi treninga 

\ ^ Organizem omogočajo prilaga

janje na povečane zahteve, vzpo
stavljajo dinamično ravnotežje 
kapacitete in zahtev z ozirom na 
spo.'^obnosti do meja bioloških po
tencialov. 

Avtorji izpostavljajo: , , P o m a n j 
kanje fizičnega treninga vodi k 
zmanjšanju 0 2 kapacitete in 
sposobnosti celotnega organizma, 
zmanjšanju koronarnih, rezerv in 
povečani hipoksični ogroženosti 
srca. Zaradi pomanjkanja gibanja, 
fizičnega dela in vadbe v naši 
stehnizirani civiliz^iciji je koronar
na insuficijenca postala ena naj
pogostejših bolezni našega časa. 
Vendar je redka pri osebah, ki se 
redno ukvarjajo s športom — to 
potrjujejo ugotovitve športno-
medicinskih u s t a n o v . " 

T o obenem kaže pot in zahteve, 
ki bi j ih veljalo upoštevati pri 
zahtevah in splošnem odnosu na 
tem področju . Pravtako tudi na 
področju bivanja v naravi od česa 
se človek vedno bolj oddaljuje ali 
pa jo v marsičem zanemarja. To je 

obdelal v knjigi Pr i roda , al

pinizem, aklimatizacija in taborje
nje z osnovami Cooperjevega sis
tema. 

Obstoja resnica, ki nam odpira 
obzorje gledanja: telo lahko vskla-
dišči hrano , vendar ne more 
vskladiščiti kisik. Ljudem je do
volj , če jedo trikrat na dan. Telo 
koristi tisto, kar hoče, ostalo pa 
hrani za kasneje. S kisikom pa ni 
t ako . Po t rebno je, da se zagota
vljanje stalno izpopolnjuje, zato 
vdihavamo in izdihavanio vsaki 
trenutek, da bi zagotovili oskrbo s 
kisikom. Ce bi to oskrbo hitro 
prekinili, je v telesu akumuliranega 
kisika le za nekaj minut. Možgani, 
srce in ostali organi bi prenehali 
delovati. Zato, če potrebujemo več 
kisika, ga enostavno več vdihava
mo , ker je kisik v zraku. Problem 
je v tem, kako zagotoviti dovolj 
kisika vsem področjem, vsem ma
lim skritim, številnim področjem v 
fem čudovitem mehanizjnu, ki ga 
imenujemo človeško t d o . V telesu 
se hrana akumuli ra in se to dvoje 
lahko kombinira za proizvodnjo 

energije, ker je oksidativno sred
stvo kisik. Velikokrat je v nekate
rih telesih sistem za pošiljanje slab 
in omejen, zahteve po energiji pa 
so večje od sposobnosti telesa. Na 
teh osnovah nastanejo spremembe 
odnosov na katerih pridejo do 
izraza življenjske aktivnosti in 
potrebe. Na tem so zasnovane 
določene kvalitetne lastnosti orga
nizma med vadbo, vendar ne samo 
tako kot to sedaj delamo pri usme
rjanju učne ure telesne vzgoje v 
šolah z razvijanjem splošne moto-
ričnosti. Nujnost časa v katerem 
živimo, revitalizacija in zdravstve
ni status postavljajo vprašanje 
aerobnega načina, ter vsekakor 
Cooperjev sistem, ki se lahko 
uporabi kot metoda dela v šolskih 
razmerah. Seveda pa je za tak.šen 
projekt in predlog, pripravljen za 
nadaljna spoznanja in odobri tve, 
potrebno zagotoviti ustrezna sred
stva. 

K O N E C 







MDA ^OVEMSKE 60RICE '80 

Kljub slabemu vremenu uspešni 
Brigadirji d r u g e i zmene r epu

bl iške m l a d i n s k e d e l o v n e akcije 
Slovenskih goric 80 so prvo d e -
k a d o zaključili z d o b r i m i uspeh i . 
Prejšnjo s redo so imel i v nasel ju 
b r i g a d n e konfe rence , sestala s e j e 
tudi skupšč ina i zmene . N a se
s tank ih so ocenil i svoje d e l o in 
in te resne de javnos t i v p r v i d e k a d i . 
V r e m e j im v tem času ni bilo n a 
k lon jeno , saj so k a r tri dn i z a r a d i 
dežja ostali v nasel ju. Sicer pa so v 
sedmih de lovn ih d n e h opravi l i n a 
trasi (xl Pacinja d o D e s t r n i k a 
okoli 4.591 efekt ivnih de lovn ih ur 
in izkopal i prek 2220 kub i čn ih 
me t rov zemlje tretje ka tegor i je , to 
j e j a r e k v dolž in i 600 m. Položili so 
175 m cevi, 145 m so j ih tudi o b -
težili, 500 m j a r k a pa so že zas ipal i . 
V prvi d e k a d i j e bilo na de lov išču 
p o v p r e č n o 138 br igadir jev. Vse 
b r igade .so dob i le naziv u d a r n e 
b r igade , na področ ju in te resn ih 
de javnos t i p a so dob i l e o c e n o ze lo 
uspešne . 

Specif ično pa j e bi lo de lo br i 
gad R d e č e g a kr iža d r . M a k s a 
Pohar ja . B r igado sestavljajo v ' 
g l a v n e m dek le ta — med ic inke in ; 
vzgojiteljice, ter soc ia lne de l avke , i 
Te so ob i skova le b o l e h n e in 
os tare le ljudi na d o m o v i h na m a n j 
razvi tem o b m o č j u , j i m skuha le , 
op ra l e in j im p o m a g a l e . Vzgoji
teljice so v br igad i r sk ih o t rošk ih 
vrtcih va rova le o t r o k e , socia lne 
d e l a v k e pa so ob i skova le d r u ž i n e , 
ki so soc ia lno og rožene . 

Ž i v a h n e so bile tud i in te resne 
de javnos t i , saj so zado lžen i br i 
gadirj i r e d n o pr ipravl ja l i s t enča -
se, b r i g a d e pa so izdale tud i svoje 
bi l tene. Precej r a z g i b a n o j e bi lo 
š p o r t n o in k u l t u r n o življenje v 
b r i g a d a h . Z z a n i m a n j e m so se v 
p o p o l d a n s k e m času meri l i v raz
n ih špo r tn ih d i sc ip l inah , o b ve
čer ih so se zbira l i o b t a b o r n e m 

ognju in poslušal i k u l t u r n e p ro 
g r a m e . M e d d r u g i m so pr is luhni l i 
konce r tu basista l jubl janske o p e 
re L a d k a K o r o š c a in v i r tuoza na 
harnomiki Silvestra Mihelčiča. 

V s o b o t o so imeli brigadir j i 
o b r a m b n i d a n . Zjutra j j ih j e p re 
seneti l z račni n a p a d . Za tem so 
odšli v p tu jsko vojašnico, kjer so 
s iogleda l i p o u č n e fi lme in razs tavo 
orožja. O p o l d n e so streljali z m a -
loka l ib rsko p u š k o na p tu jskem 
strelišču, za tem pa so se p o d a h n a 
p o h o d prot i Most ju , kjer so se 
pogovar ja l i z borc i . 

K e r so imeli v prvi d e k a d i zelo 
s labo v r e m e so se odloči l i da tud i 
na d a n . 4. jul i ja preživijo o b de lu 
na trasi . S tem so svoje de lo še 
izboljšali. V nedel jo so ih obiskal i 
brigadirj i iz zvezne M D A Č a k o -
vec 80. Z njimi so preživeli š p o r t n o 

d o p o l d n e , p o p o l d n e pa so se od
pravili v zavetje borcev , v le tno 
kopal išče v Kid r i čevem. 

V ponedel jek 7. jun i ja popo l 
d n e so na uda rn i šk i akciji kopa l i 

j a r k e o b lokalni cesti v T ibo lc ih 
( K S Gor i šn ica ) . Zveče r so se 
zbral i z d o m a č i n i o b t a b o r n e m 
ognju in izmenjal i k u l t u r n e p ro 
g r a m e . V torek p o p o l d n e so se 
b r igade med seboj pomer i l e v 
kvizu pod nas lovm T I T O — re
volucija — mir, včeraj pa so imeli 
n a trasi u d a r n i d a n . 

Brigadirji d r u g e i z m e n e se 
b o d o poslovili v sobo to 12. julija, v 
b r igad i r sko naselje pa b o d o prišli 
brigadirji tretje i z m e n e in sicer iz 
Ljubljane — Vič R u d n i k , Slo
venskih Konj ic in G o r n j e R a d 
gone . 

M. O z m e c 

Brigadirski HURA je odjeknil na trasi, ko so se brigadirji druge 
izmene i.̂  Kopra, Tolmina in Slovenske Bistrice postavili pred 
fotoaparat. 

O B 110-LETNICI G A S I L S K E G A D R U S T V A P T U J 

Uspela vaja združenih gasilskih enot 
v počast i tev 4. jul i ja — d n e v a 

borca , d n e v a gasilcev obč ine Ptuj 
in visokega jubi le ja 110 — letni
ce gasi lskega d ruš tva Ptuj so v 
četr tek 3. jul i ja p o p o l d n e izvedli-
na o b m o č j u ptujske industr i jske 
cone z d r u ž e n o vajo gasilskih 
enot v okviru obč inske gasilske 
zvez Ptuj . T o j e bila prva gasilska 
vaja o kater i niso p r e d h o d n o 
obvest i l i gasilcev. Slabi dve uri 
pred p r iče tkom vaje s e j e v Ptuju 
sestal š tab ope ra t ive obč inske 
gasilske zveze Ptuj. Dogovor i l i so 
se o kraju in po teku akcije in o 
tem obvesti l i vodje gasilskih 
cen t rov . Ti so o b 18. uri a l a rmi ra 
li svoje č lane s s i reno, kot, da gre 
zares: »v Ptuju gori del indust r i j 
ske cone!« 

N a kraj »požarišča« so k m a l u 
pr ih i te le prve gasilske eno te in se 
p o d a l e v n a p a d . Vsega skupaj j e 
na vaji .sodelovalo prek 1000 
gasilcev z 52 av tomobi l i in os ta lo 
gasi lsko t ehn ično mehan izac i jo 
iz 43 gasilskih d ruš tev v okvi ru 
10 gasilskih cent rov . Vaja j e v 
celoti uspela — tako so ocenil i . 

ko so se o b zakl jučku sestali na 
seji in razčlenil i njen potek . D o 
govoril i so se tudi , da b o d o 
v p r ihodn je izvedli še več p o d o b 
nih vaj, predvsem pa nenapove

d a n o , da b o d o tako zares lah^ 
o b vsakem času preizkusil i p ? 
pravl jenost gasilcev na kakršno 
koli akci jo gašenja . 

Člani gasilskih društev so uspešno »pogasili« velik požar > 
industrijski coni Ptuja. 

Foto: KOSI 

Klub brigadirjev ,,Franc Belšak-Tone" sporoča! 
Po p r o g r a m u dela za leto 

1980 organiz i ra Svet K luba 
brigadirjev »Franc BeLšak-
Tone« tretji udarn išk i d a n na 
mladinsk i delovni akciji 
»Slovenske gorice '80«, v 
soboto . 19. jul i ja 1980. De
lovna br igada K l u b a br iga
dirjev se bo zbrala o b 6.30 na 
Trgu mlad insk ih de lovnih 
br igad v Ptuju, o d k o d e r se 

z a v t o b u s o m odpel je jo na 
delovišče reg iona lnega vo
d o v o d a na odseku Spodnj i 
Velovlak — Zgornj i Velo-
vlak. 

Za k o m a n d a n t a tretje 
br igade je i zbrana Mar ica 
L E N A R T , znana mlad inska 
d ružbenopo l i t i čna de lavka v 
krajevni skupnos t i Heroja 

Lacka Rogoznica , članica 
sveta K l u b a brigadirjev in 
ude leženka mlad inske delo
vne akcije »Beograd '79«. 

Svet K l u b a brigadirjev 
»Franc Belšak-Tone« vabi 
udeležence lokalnih , repu
bliških in zveznih mlad in 
skih de lovn ih akcij , da se 
udarn i škega d n e v a udeleži
j o ! Mlad i in stari brigadirji , 
ki so v a m žulji in delo v čast 
— zbor ! F B 

Zamenjava v vodstvu naše hiše 
Predseds tvo obč i n ske konfe 

rence S Z D L Ptu j je n a seji, 3. ju l i ja 
sog lasno razreši lo našega d o s e 
dan jega d i rek tor ja in g l avnega 
u r e d n i k a M I H A E L A G O B C A ki 
X ) več kot 41 letih p r i z n a n e d e -
o v n e d o b e o d h a j a v poko j . Z a 

novega di rektor ja in g l avnega 
u r e d n i k a j e p r e d s e d s t v o O K 
S Z D L Ptuj p r av t a k o sog lasno , 
seveda po us ta l j enem p r e d h o d 
n e m k a d r o v s k e m p o s t o p k u , i m e 
n o v a l o F R A N C A L A Č N A , se
dan jega ravnate l ja O S Boris K i 
dr ič v K i d r i č e v e m . 

M i h a e l G o b e c j e bil od I . jun i ja 
1972 d i r ek to r in g lavni u r e d n i k 
R a d i a Ptuj , p o združi tv i o b e h za
vodov pa od 4. o k t o b r a 1976 d i 
rek to r in g lavni u r e d n i k R a d i a in 
T e d n i k a Ptuj . 

Z a n jegovo pr iza
d e v n o de lo m u j e p r e d s e d s t v o O K 
S Z D L Ptuj iz reklo p r i znan je . 

F r a n c Lačen se po leg pokl ic 
nega p e d a g o š k e g a de la ak t i vno 
udejs tvuje tudi na k u l t u r n e m 

področ ju , zlasti kot pevovodja in 
j e akt iven d r u ž b e n o p o l i t i č n i d e 
lavec. M e d d r u g i m j e bil v minu l i 
4-letni m a n d a t n i d o b i tudi p r ed 

sednik i zda ja te l j sko-programske-
ga sveta R a d i o - T e d n i k a , t ako d a 
področ je dela , ki ga p r e v z e m a 
p o z n a . 

Mihael Gobec , dosedanji direktor 
in glavni urednik 

Foto: L Ciani 

Franc Lačen, novi dikretor in 
glavni urednik Radia in Tednika 

f. Foto: L Ciani 

ČRNA KRONIKA 
v tednu od 30. junija do vklju

čno 7. julija 1980 so miličniki pos
taje milice Ptuj in oddelkov posre
dovali v štirih prometnih nesrečah. 
Dve nesreči sta bili hujši, ena pa 
lažja. Zaradi posledic je ena oseba 
umrla, ena oseba pa je bila težje 
poškodovana. Na vozilih je le za 
okoli 5.000 din materialne škode. 
Glavni vzroki nesreč so bili prete
sno srečevanje in neprevidnost. 

Miličniki so posredovali tudi v 
požaru, kjer je delno zgorelo 
gospodarsko poslopje in je nastala 
škoda za okoH 15.000 din. 

Z ukradenim motornim 
kolesom povzročil 

smrt pešca 
H u d a nezgoda se je zgodila v 

ponedeljek 30. junija ob 15.15 na 
lokalni cesti Dolane — Cirkulane. 
Lovrenc Kodrič iz Stojnc je sušil 
krmo na svojem travniku. V času, 
ko je z bankin grabljal seno je iz 
smeri Dolan pripeljal neznani voz
nik kolesa z motorjem in z naslo
nom za noge zadel v Kodriča. Ta 
je padel tako nesrečno, da je z gla

vo udaril ob asfalt. Obležal je 
n e z a v e s t e n in z a r a d i h u d i h 
poškodb 3. julija umrl v ptujski 
bolnišnici. 

Voznik kolesa z motor jem je pe
ljal naprej v neznano, vendar so ga 

miličniki že naslednji dan izsledili, 
Pobegli voznik je Miran Pišek h 
Kajuhove ulice v Ptuju , ki je v ča
su nesreče peljal na kolesu z 
motor jem še sopotnika Vladimirja 
Simenka, prav tako iz Ptuja, 
Organi milice so ugotovili, da je 
Pišek vozilo pred tem ukradel pred 
ptujsko pošto. — O M 

RODILE SO: 
Ana Belšak, Tomšičeva 41 — 

deklico; Marija Malek, Apače 113 
— dečka; Jožica Nipič, Dolič 24 — 
Sabino; Katarina Žemljic, Krčevina 
105 — dečka; Marjana Cafuta, 
Ptujska gora 63 — Vlasto; Jožefa 
Zupanič, Lancova vas 37 — 
deklico; Štefka Repič, Hvaletinci 
23 — Andrejo; Marija Krušič, 
Spuhlja 132 — dve deklici; Mar ta 
Belšak, Rakovci 37 - - deklico; 
Danica Turk, Majšperk 2 — dečka; 
Cvetka Majerič, Volkmerjeva 2, 
Ljutomer — Sandija; Jožica Petro
vič, Žabjak 44 — Aleša; Marija 
Vidovič, Hrastovec 6 — dečka; 
Ivanka Hvaleč, Gabernik 48 — 
dečka; Marija Tekalec, Pleterje 59 
— deklico; Jelka Pavličič, Pristava 
9 /a , Ljutomer — Boštjana; Marija 
Gorenc, Rucmanci 9 — Olgo; 
Frančiška Matjašič, Hlaponci 1 — 
deklico; Lidija Predikaka , Grajena 
44 — Vladimira; Danica Bernhard, 
Hercegova 3 — deklico; Silva 
Marin, Polenci 25 — Mateja; 
Ivanka Mlakar, Slovenja vas 46 — 
Vlasto; Slavica Sovič, Hermanci 8 
— Natašo; . 

P O R O K E : 
Maksimiljan Kavčič, Ljubljana, 

Črtomirova 23 in Marija Suler, 
Muršičeva 15; Alojz Gajser, Sta-
nečka vas 12 in Jelka Pepelnik, 
Ptujska gora 58; Drago Veronek, 
Stritarjeva 12 in Dragica Milošič, 
Ul. 1. maja 7; Ivan Kučinič, Želez
niki 7 in Kristina Kolednik, Brezo-
vec 94; Gustav Fekonja, Celje, 

Ljubljanska 58 in Štefanija Basle, 
Celje, Ljubljanska 58; Martin 
Turk , Stražegojnca 55 in Viktorija 
Brglez, Sikole 70; Dragan Petrovič, 
Maribor , Strekljeva 24 in Marija 
Vidovič, Paradiž 71 ; Martin 
Skripač, Gorišnica 84 in Janja 
Kovačec, Anželova 2; Jožef 
Muršič, Bresnica 71 in Marija Maj
cen, Polenci l / a ; Danijel KovačiJ, 
Polenšak 44 / a in Milena Cuš, Mez-
govci ob Pesnici 41 ; Franc Podgor
šek, Bišečki vrh 40 in Alojzija 
Krajnc, Bišečki vrh 40; Franc Sabe-
der, Sp. Voličina 110 in Neža 
Roškar, Sp. Voličina 110; Mirko 
Krajnčič, Ul. B. Kraigherja 24 in 
Milena Belčič, Ul . B. Kraigherja 
24;. 

U M R L I SO: 
Friderik Gril, Zagorje 6, Ormož, 

roj . 1928, umrl 1. julija 1980; Lov
renc Kodrič, Stojnci 42, ro j . 1913, 
umrl 3. julija 1980; Marija Cagran, 
Gorišnica 161, ro j . 1919, umrla 3. 
julija 1980; Alojz Lebar, Bratislav-
ci 39, ro j . 1915, umrl 3. julija 1980; 
Marija Pajek, Turniška 18, roj. 
1929, umrla 6. julija 1980; Katarina 
Nekrep, Krčevina 160, roj . 1915, 
umrla 5. julija 1980; Marija 
Kiselak, Tržeč 49, ro j . 1896, umrla 
3. julija 1980; Marija Belšak, Pod-
vinci 60, ro j . 1911, umria 7. julija 
1980. 

TEDNIK 
izdaja zavod za č a s o p i s n o m radij 
sko dejavnost R A D I O - T E D N I ^ 
6 2 2 5 0 Ptuj, Vošnjakova 5, pošti' 
predal 9 9 . Ureja uredniški kolegij.'*' 
ga sestavljajo vsi novinarji zavoda-
direktor in glavni uredmj 
FRANC LAČ EN, odgovorni uredm^ 
FRANC FIDERSEK, tehnični ure
dnik ŠTEFAN PUŠNIK. Uredništvi 
m uprava RadioTednik , telefoi^ 
(062) 771-261 m 7 7 1 - 2 2 6 . Celo
letna naročnina znaša 2 5 0 dinarje^' 
za tujino 3 5 0 dinarjev. Žiro rat^l 
SDK Ruj 5 2 4 0 0 - 6 0 3 - 3 1 0 2 3 . ij 
ska C G P Večer Maribor. Na po°' 
tagi zakona o obdavčevanju prd^' 
vodov m storitev v prometu je 
DNIK uvrščen med proizvode, 
ka te re s e ne plačuje temeljni da'^^ 
od p rometa proizvodov. 

Prva žetev 
Na Ptujskem in Dravskem polju 

so že zarohneli kombajni . Iz leta v 
leto j ih je na naših poljih več. 
Kmetje so organizirani v strojne 
skupnost i , kombajne pa imajo tudi 
nekateri posamezniki . Trideset 
arov ječmena ni veliko, a je še 
vedno dovolj , da bo živina imela 
priboljšek. Ječmen je namreč odli
čna dodatna hrana . Kmet Franc 
Peršuh iz Mihove na Dravskem 
polju in kombajnist Franc Planin-
šek sta konec prejšnega tedna zelo 
hitela, kaj ne bi, ko pa je grozila 
nevihta. 

Ob žetvi pšenice najbrž ne b o m o 
tako pisali, kajti prot izakonito in 
družbeno neupravičeno je , da bi 
letošnji pridelek pšenice upora
bljali za k rmo. Ptujska KZ je 
kmetovalce že opozorila, da bo le
tošnji odkup dobro organiziran, 
cena zrnja bo znašala 4,40 dinarja 
za kilogram. Za dostavo na prev
zemno mesto pa bo zadruga še do
dala 22 par. Kmetje bodo lahko 
pšenico tudi zamenjali za koruzo. 
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